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PO RAZGOVORU CABOTA LODGEA Z JUŽNOVIETNAMSKIM PREDSEDNIKOM

ZDA skušajo rešiti majavi Diemov režim 
in oprati odgovornost vojaških voditeljev

V Washingtonu uradno izjavljajo, da so za napade na pagode odgovorne policija 
in «majhne skupine osebnih sil, ki niso pod poveljstvom voditeljev vietnam
ske vojske» - Nad 2000 študentov aretiranih med novimi demonstracijami

Študentje, ki so jih aretirali pred univerzo v Sajgonu

SAJGON, 26. — Novi ameriški poslanik v Sajgonu Cabot 
t-rodge je davi izročil poverilnice predsedniku Diemu, katere
mu je izročil tudi osebno pismo Kennedyja. Popoldne je 
unel Cabot Lodge nov razgovor z Diemom. Iz Washingtona 
Pa poročajo, da je vse diplomatsko osebje južnovietnamskega 
Poslaništva danes podalo ostavko.

Vse kaže, da si ameriška via-1-----------------
ua ne želi spora z južnoviet-1 no podprla morebitni vojaški

državnega departmaja je nam
reč danes izjavil, med drugim: 
«Sedanje informacije jasno ka
žejo, da je napade na pagode 
in številne aretacije budistič
nih svečenikov in svečenic v 
Sajgonu izvedla policija ob pod
pori majhnih skupin osebnih 
sil, ki niso bile pod poveljst-hamsko vojsko in da bo verjet-1 udar. Predstavnik ameriškega
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Razgovor Do brin in a s Kennedy jem 
kateremu je izročil pismo Hruščova
Govorila sta o nadaljnjih ukrepih za zmanjšanje mednarodne nape
tosti - Kennedy pokazal pripravljenost, da se sestane z Gromikom

DANES

WASHINGTON, 26. — Ameriški predsednik Kennedy je 
5Prejel davi sovjetskega poslanika v Washingtonu Dobrinina. 
«azgovarjala sta se petdeset minut. Zvedelo se je, da je Dobri- 
jun izročil Kennedyju pismo Hruščova, ki vsebuje nove pred- 
i0ge za zmanjšanje mednarodne napetosti.

Po razgovoru je Dobrinin iz
javil, da sta s Kennedyjem go
vorca o ukrepih, ki bi po pod- 
Pisu moskovske pogodbe bili 
Potrebni, za nadaljnji razvoj od
nosov med ZDA in SZ, da pri- 
'*e do svetovnega pomirjenja».

1-i.H6 Ve,'no je v središču medna- 
<jne pozornosti obisk Hruščova 
Jugoslaviji in njegovi razgovori

« -JdRdslovanskimi voditelji. Vče- 
ni?i i ‘mela Hruščov in Tito ter 
jum sodelavci prvi uraden raz- 

,,,y.or «a Brionih ter sta si izme
rila dns'* 0 sedanjem medna- 

dnem položaju. Govorila sta tu- 
sedanjem stanju v medna- 

. dnem komunističnem gibanju 
ltla° odnosih med obema država-

v V*1**10 pozornost vzbujajo še 
ono tudi dogodki v .lužnem 

i„i'tna,mu, kjer študentje nadalju- 
vem demonstracije proti Diemo- 
ŠcT «žimu, kjub temu, da so 

0 J ^ostrili policijski teror, 
.“mesta so podobna velikim 
vi,““«n. Aretirali so veliko šte
li”, študentov. Ameriška vlada pa 

vse načine prizadeva, da bi 
eem"3 rešila. Po včerajšnjem dol- 
nikl LazS°voru ameriškega posla-
v “ Labota Lodgea z Diemom je 

“snmgtonu predstavnik dr- 
departmaja izjavil, da 

io a.njl- 'nfoi-maci.je jasno kaže- 
štlvii J” naPade na pagode in 
čeniilnc aretacije budističnih' sve- 
ve,u.°* * * * v '*? svečenic v Sajgonu iz- 
ni|. Porcija ob podpori majli- 
e „ ”P,n osebnih sil, ki niso bi

vi«.. J10” Poveljstvom voditeljev 
'oetnamskih vojaških sil». Dalje
vo«u,rri<lstav!1'k Rjavil, da vojaški 
naill.i J1 "O'80 vedeli za načrt za 

.f, na pagode». Vojsko skuša 
ie vlada opravičiti, tudi če
oh‘ «'Pr'a 'n še podpira uvedbo 
ohsečUjcga stanja, s trditvijo, da 
to n~askl.. v°ditelji upali, da bo 
reSi?IT,0*’0”*lo «naglo in pravično 
se notranjega spora». Kakor
da - skl|šala ameriška via-
ua rešit, Diema, s tem da bi ob-
Aii,e»ilypntualno prevzeli vojaki. 
temCMaka v,arta je predvsem na 
osvnhnriii na(laliuie akcijo proti 
VieJm. d ,nem.u Ribanju v Južnem 
v«nL-nai?U- sai Potroši v ta namen 
Zatn i!dan na.d milijon dolarjev. 
ra ■ J Je nujno potrebna podpo- 
se JtJfnovietnamske vojske, kateri 
se noce zameriti.
rortn« vlru prizadevanj za medna- 
sprèiei Pon,irjenje je Kennedy 
nika nnVk'r.J sovjetskega posla
nem,/?,hnr,ina' ki mu le izročil 
ukrenii.Hr”StPva.‘ tovorila sta o 
dallnr*1’ kl h hili Potrebni za na
to «V razvoj odnosov med ZDA 
no »„J? ?a nadaljnje mednarod- 
kaMPl°mifjevan.Je’ Kennedy je po- 
Gromi?r prav*'ieilost. sestati se z 
aert^1?0"?’ ko ho ta prišel na zajedanje skiinščine OZN.

Nadaljeval je: «V pismu, ki sem 
ga izročil predsedniku Kennedyju, 
izraža Hruščov zadovoljstvo zaradi 
podpisa pogodbe in sporoča svoj 
vtis, da je obisk državnega tajni
ka Ruska in ameriških senator
jev v Moskvi bil koristen».

Sovjetski poslanik je dalje de
jal, da je Kennedy pokazal pri
pravljenost diskutirati o nadalj
njem razvoju odnosov med obema 
deželama s sovjetskim zunanjim 
ministrom Gromikom, ko bo ta 
prišel prihodnji mesec na zase
danje skupščine OZN v New York.

Na vprašanje, ali bo Hruščov 
prišel v New York ob tej priložno
sti, je Dobrinin odgovoril: «To je 
vprašanje, na katero nisem še pri
pravljen odgovoriti».

Predstavnik Bele hiše je na ti
skovni konferenci potrdil Dobri- 
ninove izjave glede vsebine pisma 
Hruščova in glede reakcije Ken

nedyja. Pripomnil pa je, da dej
stvo, da je Kennedy pokazal pri
pravljenost diskutirati z Gromi
kom o ra.-voju odnosov med obe
ma državama, ne pomeni, da bo 
predsednik odšel v New York ob 
otvoritvi zasedanja skupščine Or
ganizacije združenih narodov, ka
tere se bo. udeležil tudi Gronviko. 
Predstavnik ni hotel govoriti o 
možnosti, da pride v New York 
tudi Hruščov.

V Londonu poudarjajo v diplo
matskih krogih, da bodo zunanji 
ministri ZDA, Velike Britanije in 
Sovjetske zveze prihodnji mesec 
nadaljevali v New Yorku razgovo
re o rešitvi nekaterih glavnih med. 
narodnih vprašanjih. Govorili bo
do predvsem o ukrepih za pre
prečitev iznenadnih napadov, o 
morebitni nenapadalni pogodbi 
med NATO in varšavskim paktom 
ter Q ukrepih proti širjenju jedr
skega orožja.

Moskovsko pogodbo sta danes 
podpisali tudi Švica in Nepal. V 
Limi so perujske oblasti sporoči
le, da bodo oporekale Franciji pra. 
vico delati atomske poskuse na Pa
cifiku.

............................................ ................................................. .

Mednarodni Rdeči kriz 
bo skrbel za prehrano 
30.000 otrok iz Skopja

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 26. — Zastopniki

zveze Rdečega križa v Ženevi in 
zastopniki nevtralnih organizacij 
Rdečega križa, Rdečega polmese
ca, Rdečega leva in Rdečega son
ca, ki so včeraj s skupino novi
narjev, akreditiranih v Ženevi 
prispeli v Skopje, da bi se sezna
nili s posledicami katastrofalne
ga potresa, so sklenili poslati a- 
pel vsem organizacijam članicam, 
da s svojimi prispevki podprejo 
akcijo za nadaljnjo pomoč Skop
ju in da s tem dajo še en dokaz 
solidarnosti, velikodušnosti in u- 
niverzalnosti ter upravičijo zau
panje 30.000 otrok in njihovih ro
diteljev v Rdeči križ. Tajništvo 
zveze Rdečega križa v Ženevi je 
namreč pripravilo načrt za pre
hrano 30.000 otrok Skopja. Za 
uresničenje tega načrta bo po
trebno zagotoviti mesečno okrog 
85.000 dolarjev.

Predsednik izvršnega sveta 
zvezne skupščine Mijalko Todoro
vič in predsednik gospodarskega 
sveta zvezne skupščine Osman Ka- 
rabegovič sta sklicala za 9. sep
tember sejo omenjenih svetov, ki 
bosta razpravljala o vprašanjih v 
zvezi z obnovo Skopja. Ukrepi, ki 
jih bodo predlagali, izhajajo iz 
sklepa izvršnega komiteja ZKJ, 
da se vsi narodi Jugoslavije in 
vsa razpoložljiva sredstva zavza
mejo, da bi se čimprej odstranile 
posledice katastrofalnega potresa. 
Zvezni organi so v zvezi s tem 
pripravili posebne elaborate, ki 
vsebujejo razne možnosti pomo
či Skopju. Med drugim se pred
videva ustanovitev' c-Ma.

da, ki bi se formiral z obdavče
vanjem investicijske in osebne 
potrošnje. Računa se, da bi se 
na ta način zagotovilo letno okrog 
60 milijard dinarjev. Predvideva 
se nadalje razpis ljudskega poso
jila v znesku 30 milijard dinar
jev. Kot tretja možnost se ome
njajo inozemski krediti in dota
cije. Sodi se, da bi se z izkori
ščanjem vseh treh oblik nudilo 
letno okrog 100 milijard dinarjev 
za obnovo Skopja.

Komisija zveznega izvršnega 
sveta za tehnično pomoč in zvez
na gospodarska zbornica sta v pe
tek razpravljali o stanju del za 
zagotovitev stanovanja prizadete
mu prebivalstvu Skopja. Pro
gram, ki so ga že sprejeli naj
odgovornejši organi Makedonije 
in zvezne uprave, predvideva, da 
se zagotovijo stanovanja za 120 
tisoč prebivalcev. Za okrog 50.000 
ljudi bo to vprašanje rešeno s 
popravljanjem poškodovanih hiš, 
medtem ko bo okrog 70.000 pre
bivalcev preskrbljenih v naseljih, 
ki se gradijo. Vzporedno se bodo 
zgradili tudi potrebni prostori za 
najpotrebnejše družbene in komu
nalne službe.

Italijanski minister za delo je 
sinoči na slovesnosti ob zaključ
ku mednarodnega tekmovanja po- 
lifonske glasbe v Arezzu izročil 
zastopniku akademskega zbora 
Mirču Acu prispevek za Skopje v 
znesku okrog milijon lir. Glavna 
zadružna zveza Belgije ,ie poslala 
100.000 frankov, zveza kmetijske 
zadruge Zahodne Nemčije pa 5 
tisoč mark.

vom voditeljev vietnamskih vo
jaških sil».

«Očitno je bilo, da so bili viet 
namski vojaški voditelji zelo za 
skrbljeni zaradi stalnih demon 
stracij, ker niso bili rešeni spori 
med vlado in budisti. Po njiho
vem mnenju je začel ta spor ne 
gativno vplivati na vojaške napo
re, da bi porazili .komunistični 
prevrat’. Njihova podpora uvedbi 
obsednega stanja je temeljila na 
upanju, da bi to omogočilo naglo 
in pravično rešitev notranjega 
spora, ki se slabša. Sedanje ope
racije kažejo, da vrhovno povelj
stvo vietnamskih oboroženih sil 
ni vedelo za načrte za napad na 
pagode, še manj pa za brutalne 
sisteme, s katerimi so bili ti na
črti izvedeni».

V državnem departmaju zatr
jujejo, da se zdi, «da so vojaški 
voditelji sedaj odrezani od raz
voja dogodkov», in zaradi tega 
nima washingtonska vlada nepo
srednih informacij o njihovem 
razpoloženju do Diema in o opo
zicijski protivladni kampanji, ki 
so jo začeli študentje. Dalje pra
vijo, da državni departma nič 
ne ve o «znatnem zmanjšanju vo
jaških naporov».

Po mnenju opazovalcev bi se 
te izjave predstavnika državnega 
departmaja mogle tolmačiti kot 
priznanje, da so nekoliko popusti
le operacije proti Vietkongu.

Ameriška vlada bo nedvomno 
nadaljevala diplomatsko akcijo, da 
prisili Diema, da menja politiko 
«v interesu borbe proti komuniz
mu». Pri tem ima močno orožje, 
ker potroši za operacije in za 
podpiranje Diema dnevno nad mi
lijon dolarjev.

Predstavnik državnega depart
maja je na vprašanje, ali se bo 
pomoč Južnemu Vietnamu zmanj
šala, odgovoril, da vprašanje te 
pomoči sedaj «proučujejo». Zna
čilen je s tem v zvezi današnji 
komentar radia «Glas Amerike», 
da bi ZDA utegnile zmanjšati po
moč Južnemu Vietnamu, če se 
Diem ne bo «znebil članov tajne 
.policije in drugih, ki so sodelo
vali pri vdorih v budistične pa
gode». Komentator je pripomnil, 
da bi utegnilo priti do državne
ga udara vojske, v kateri «na
staja vedno večje nezadovoljstvo».

Vrhovni poglavar južnovietnam- 
skega budizma Tiš King Kiet je 
pooblastil skupino budistov, naj 
rešijo spor med budisti in vlado 
in naj skušajo doseči naslednje 
smotre: 1. Okrepi naj se enotnost 
budistične skupnosti in naj se 
doseže izpustitev zaprtih sveče
nikov. 2. Spor naj se reši s sred
stvi, ki naj temeljijo na tolerant
nosti in razumevanju. Pozval je 
Diema, naj pokaže razumevanje 
in velikodušnost.

Ta poziv vsebuje pismo, ki ga 
je vrhovni poglavar poslal iz vo
jaške bolnišnice v Sajgonu. Med 
vdorom vojske v glavno pagodo 
v Sajgonu je bil namreč ranjen. 
Zatem so ga aretirali in spravili 
v vojaško bolnišnico. V pismu je 
rečeno, da je Kiet ustanovil svet, 
ki ga sestavljajo štirje budistični 
voditelji in ki bo imel vsa po
oblastila, da vodi dejavnost bu
dizma v deželi.

Včeraj so bile v Sajgonu nove 
demonstracije študentov proti Die- 
movemu režimu. Aretirali so oko
li dva tisoč študentov. Po ostav
ki zunanjega ministra se baje še 
drugi ministri pripravljajo na o- 
stavko. Nekateri budistični vodi
telji, ki so v zaporu, so začeli 
gladovno stavko.

Vlada pa je danes objavila spo
ročilo, ki pravi, da so varnostne 
sile dobile ukaz, naj streljajo na 
skupine ljudi, na demonstrante in 
na vse skupine «agitatorjev, ki 
bi kršili določbe o obsednem 
stanju».

V Sajgonu so danes še zaostrili 
varnostne ukrepe. Vojaki krožijo 
v popolni bojni opremi po me
stu; šole in univerze so še vedno 
zaprte.

Zvedelo se je, da je nekaterim 
študentom, ki so bili včeraj are
tirani, uspelo davi skrivaj poslati 
novemu ameriškemu poslaniku C. 
Lodgeu pismo, s katerim ga po
čivajo, naj «nastopi proti Die
mu». Baje je Lodge dobil pismo, 
preden je odšel na razgovor z 
Diemom.

O manifestacijah solidarnosti z 
južnovietnamskimi budisti poroča
jo iz raznih dežel. V Pnom Pen- 
hu je kamboški parlament odo
bril resolucijo, ki zahteva preki
nitev diplomatskih odnosov med 
Kambodžo in Južnim Vietnamom. 
Domneva se, da bodo prekinitev 
odnosov objavili jutri. Kamboški 
predsednik Sihanuk pa je objavil 
članek pod naslovom «Propad 
svobodnega sveta». Med drugim 
piše: «Vsi narodi sveta, vštevši
ameriško ljudstvo, so mnenja, da 
pomeni nadaljevanje ameriške 
podpore Diemovemu režimu škan
dal. Nekaj časa je ta režim ustvar
jal iluzije zaradi krščanskih vrlin, 
ki jih je skušal kazati. Danes se 
je razkrinkal kot najhujša dik
tatura. Z večjim številom sred
stev, mož in dolarjev bodo Ame
ričani morda mogli še nekaj let 
vladati v Južnem Vietnamu. To
da zaključek se ne bo menjal. Ta 
poraz svobodnega sveta bo imel 
hude posledice ne samo za za
hodne države, temveč tudi za 
integralne nacionaliste, in za pri
hodnje žrtve njihovih velikih na
pak».

Predsednik demokratične zveze 
Južnega Vietnama dr. Ton Hoan 
je prišel včeraj v New York iz 
Francije. Izjavil je, da namera
va zahtevati sprejem pri Kenne- 

od knt*»r»*a bo skušal do*’

seči, da ameriška vlada odtegne 
podporo Diemovemu režimu. Do
dal je: «Ravnanje ZDA bo odlo
čilno za usodo Vietnama. Vlada 
v Sajgonu je izgubila ves svoj 
ugled in zaupanje ljudstva. Ce 
bodo ZDA prenehale podpirati se
danjo vlado v Južnem Vietnamu 
in bodo ukinile svojo pomoč, smo 
prepričani, da bo sedanja vlada 
padla in bo takoj nadomeščena».

V Parizu bodo južnovietnamski 
študentje začeli jutri gladovno 
stavko, da protestirajo proti zati
ranju budistov in da izrazijo so
lidarnost z vsemi, ki se borijo za 
svobodo v Južnem yietnamu. V 
Parizu študira okoli tri ali štiri 
tisoč vietnamskih študentov.

Kakor poroča agencija France 
Presse, so Sajgon in razna druga 
mesta v Južnem Vietnamu po
dobna pravim vojaškim tabori
ščem, po katerih krožijo tanki, 
premični protiletalski topovi in 
vojaki. Da bi obdržal mesta pod 
svojim nadzorstvom, je poslal 
Diem vanje bataljone pehote, pa
dalcev in mornarjev. Za nadzo
rovanje nemirnih mest je moral 
Diem uporabiti čete, ki jih je 
prej uporabljal v borbi proti 
Vietkongu. Odkar je prišlo do 
spopadov z budisti, so tudi sko
raj popolnoma prenehali boji med 
Diemovo vojsko in gibanjem Viet- 
kong.

PREDSEDNIK SENATA NA POČITNICAH V DALMACIJI

Na povabilo predsednika Tita 
Merzagora jutri na Brionih
Umrl je republikanski senator Ciro Macrelli - Leone in Scaglia ob devetletni- 
ci smrti De Gasperija - Pieraccini polemizira s Saragatom in Amcndolo
RIM, 26. — Predsednik senata Cesare Merzagora bo v sre

do 28. t.m na Brionih, kjer bo gost predsednika Tita. Sena
tor Merzagora je sedaj s svojo družino na počitnicah v Dalma
ciji. Vabilo predsednika Tita na zaseben obisk na Brionih je 
senatorju Merzagori dostavil ju goslovanski veleposlanik v Ri
mu dr. Vej voda. Ko je vabilo sprejel, je sen. Merzagora hkrati 
dejal, da ga ta sestanek zelo veseli.

Včeraj sta v Trentu, na spo
minski svečanosti ob devetlet-
nici smrti De Gasperija, govo
rila predsednik vlade Leone in 
namestnik tajnika KD Scaglia, 
ki sta oba poudarila, da je De 
Gasperijeva politična koncepci
ja vključevala sodelovanje med 
katoličani in socialisti.

Včeraj okrog tretje ure popol
dne je umrl v Ceseni republikan
ski senator Cino Macrelli. Poko
pali ga bodo jutri na pokopališču 
v Sarsini (Cesena), njegovem 
rojstnem kraju. Med številnimi 
venci, ki so jih poslale vse stran
ke (razen monarhistov in fašistov), 
občinska uprava in republika San 
Marino, so tudi venci predsednika 
republike, predsednika vlade, pred. 
sednika poslanske zbornice in se
nata, ministrstva za trgovsko mor
narico (Macrelli je bil namreč na
čelnik tega ministrstva v prejš
nji vladi) in drugih.

Jutrišnja številka socialističnega 
glasila «Avanti!» objavlja članek 
,vojega glavnega urednika Pierac- 
cinija, v katerem polemizira z 
zadnjim člankom Saragata, ki je 
ponovno razvnel polemiko okrog 
levega centra, in v katerem «smo 
ponovno slišali stare pesmi; ima

mo dober levi center in Saragat 
je njegov prerok; imamo pa tudi 
prevratniški, dogmatični levi cen
ter, ki je slep za moderne izkuš
nje, ki le sanja in pripravlja .re
forme strukture’, nacionalizacije 
in temu podobno do propada do
movine. To vražje obličje naj bi 
imeli mi, socialisti. Res pa je, da 
ta kampanja konservativnih kro
gov išče prav v Saragatu svoje 
argumente».

«Socialdemokratski voditelj je 
zapisal, da bi nacionalizacije mo
rale biti zelo omejene in da ve
like reforme strukture zadevajo 
šolo, socialno varnost, stanovanje, 
in da sovjetske izkušnje dokazu
jejo, da popolna kolektivizacija 
gospodarstva ne zadošča, da bi bil 
človek svoboden in srečen, med
tem ko izkušnje demokracij, zla
sti onih v Skandinaviji, dokazu
jejo, da je po tej poti moč priti 
do najvišjih smotrov. Vsi imamo 
pred seboj socialdemokratske iz
kušnje v Zahodni Evropi in ko
munistične izkušnje. Zahodne so
cialdemokratske izkušnje niso od
govorile na vprašanja in pričako
vanja socializma, kajti socializem 
se ne istoveti z .državo blaginje’, 
z večjim bogastvom. Socializem 
sicer hoče blaginjo, hoče pridobiti
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Uradni razgovori na Brionih 
med maršalom Titom in Hruščovom

Včeraj so si izmenjali misli o mednarodnem položaju, o sedanjem stanju 
mednarodnega komunističnega gibanja in o sodelovanju med obema državama

BRIONI, 26. — Predsednik so
vjetske vlade Hruščov s soprogo 
jn z ostalim spremstvom je prišel 
včeraj na Brione, kjer jih je čakal 
maršal Tito s soprogo. Po priho
du sta se Hruščov in Tito nekaj 
časa zadržala v vili Brionka, nato 
pa sta v spremstvu soprog odšla 
na sprehod do Bele vile, kjer sta 
imela nov razgovor.

Popoldne sta se odpeljala z mo
tornim čolnom na otok Vango 
Davi pa sta Tito in Hruščov za
čela nove razgovore v Beli vili. 
Nocoj so objavili uradno sporo
čilo, ki pravi, da so se razgovorov 
udeležili z jugoslovanske strani ra
zen maršala Tita še predsednik 
zvezne ljudske skupščine Edvard 
Kardelj, podpredsednik republike 
Aleksander Rankovič, državni taj
nik za zunanje zadeve Koča Po
povič, načelnik odbora za načrto
vanje Boris Kraigher, predsednik 
komisije CK Zveze komunistov 
Jugoslavije za odnose z drugimi 
komunističnimi partijami Veljko 
Vlahovič, jugoslovanski poslanik v 
Moskvi Mijatovič in načelnik od
bora za odnose s tujino Sociali
stične zveze delovnega ljudstva 
Dobrivoje Vidič.

S sovjetske strani so bili razen 
Hruščova navzoči načelnik komi
sije CK KP SZ za odnose s tujino 
Jurij Andropov, tajnik mestnega 
odbora KP SZ za Moskvo Jegori- 
čev, tajnik CK KP za Leningrad 
Tolstikov, sovjetski poslanik v 
Beogradu Puzanov in sin Hruščo
va Sergej Nikitič Hruščov.

Današnji razgovori so trajali 
dve uri in pol in so potekali v 
iskrenem ozračju in popolnem ra 
zumevanju. Izmenjali so si misli 
o mednarodnem položaju, o seda
njem stanju mednarodnega komu 
nističnega gibanja in o nadalj 
njem sodelovanju med obema dr 
žavama, Razgovori se bodo nada 
ljevali jutri.

Po razgovorih je predsednik Ti
to s soprogo povabil ostale goste 
in člane spremstva Nikite Hruščo
va in udeležence razgovorov na 
kosilo na otok Vanga.

Razprava v Trentu 
proti karabinjerjem

TRENTO, 26. — Pred tuajšnjim 
sodiščem se je danes nadaljevala 
razprava proti desetim karabinjer
jem, ki so obtoženi, da so prete
pali in mučili osem južnih Tirol
cev, ko so jih pri zasliševanjih 
skušali prisiliti, da bi priznali svo
jo udeležbo pri teroristični dejav
nosti v letu 1961. Pred začetkom 
razprave je predsednik sodišča 
sporočil, da mu je teroristična or
ganizacija B.A-S. (Befreiung Ak- 
tion Suedtirol) poslala grozilno pi
smo, hkrati pa da je dobil tudi 
številna pisma, v katerih se pozi
va sodišče, naj «čimprej rehabili
tira čast karabinjerjev».

Danes so dobili besedo odvet
niki, ki zastopajo tožeče stranke, 
Canestrini je podčrtal med dru
gim dokazno moč zdravniških iz
vidov, spričo katerih je obrambna 
teza obtožencev (češ, da so južni 
Tirolci dobili slučajno poškodbe, 
ko so v njihovem spremstvu iskali 
razstrelivo, skrito po raznih votli, 
nah) skrajno smešna. Nieolussi je 
navedel med drugim tudi izjavo 
Scelbe, takratnega notranjega mi
nistra, češ, da itak «vse policije 
sveta pretepajo». Gartner je po
stavil domnevo, da gre pri «Pri
ročniku za terorista», ki nosi na- 
slpv «Der totale Wiederstand» (po
poln odpor), za priročnik rekru
tov v švicarski vojski. Sand pa 
je pripomnil med drugim, da je 
nerazumljivo, da se tožeče stran
ke nisq držale, tudi tistih nasvetov 
v brošuri, ki zadevajo primer, da

aretiranca pretepa več funkcio
narjev.

Razprava se bo nadaljevala 
jutri.

V kleti stanovanjske hiše INA- 
Casa v Lasi, v dolini Venosta, v 
kateri stanuje šest italijanskih 
družin, so danes našli bombo treh 
kilogramov razstreliva, ki pa ni 
eksplodirala, ker se je bila po
kvarila naprava za tempiranje.

Demonstracije 
proti Francu 
v Milanu

MILAN 2,6 — Nocoj je bila na 
stolnem trgu demonstracija proti 
Francu. Pri tem je prišlo do spo
padov s skupinami fašistov, ki so 
skušati moliti demonstracijo.

Številni demonstranti so nato od
šli pred španski konzulat, kjer so 
vzklikali proti Francu. Policija je 
demonstrante razgnala.

Demonstracije proti Francu so 
bile nocoj tudi na Lidu v Benet
kah ob prikazovanju španskega fil
ma («Nunca passa nada») (Nikoli 
se nič ne zgodi). Skupine demon
strantov so trosili letake, ki so 
pozivali gledalce, naj bojkotirajo 
španske filme.

Ministrstvo za promet 
obsojeno za 14 milijonov

RIM, 26. ■— Ministrstvo za pro
met bo moralo plačati 14 milijo
nov odškodnine Renatu Rocchiju, 
ker je pogrešen manever stroje
vodje na postaji povzročil pred 
sedmimi leti hude poškodbe nje
govi 13-letni hčerki Giuliani. So
dišče je končno priznalo ministr

stvo za krivo in ga obsodilo na 
plačilo odškodnine v višini 14 mi
lijonov 487.240 lir.

Priprave 
za pohod črncev

NEW YORK, 28. — Voditelj
združenja za napredek barvastih 
ljudi Roy Wilkins je danes izja
vil, da je ustanovitev politične 
stranke črncev, ki jo je v petek 
napovedal advokat Conrat Lynn,' 
napaka. «Nimamo zaupanja v ras
ne ali verske stranke, je izjavil 
Wilkins, in mi smo mnenja, da je 
napaka naslanjati neko politično 
stranko na vprašanja rase, vere 
ali etničnega porekla».

Wilkins je v zvezi z napovedanim 
pohodom na Washington izjavil, da 
ne bo prišlo do incidentov, kakor 
skušajo mnogi napovedovati s šir
jenjem alarmističnih vesti.

Voditelji desetih organizacij, ki 
so organizirale pohod, so objavili 
sporočilo, v katerem pravijo, da 
pohod «kaže čustva milijonov ame
riških državljanov, belcev in črncev, 
da je prišel trenutek za ameriško 
vlado, in še posebno za kongres, 
da zajamčijo popolno enakoprav
nost črncem».

2ENEVA, 26. — Predsednika rnz- 
orožitvene konference Stelle m Ca- 
rapkin sta se danes popoldne po
govarjala eno uro Domnevajo, da 
sta govorila o prekinitvi dela kon
ference in o poročilu, ki ga mera 
predsedstvo predložiti skupščini 
OZN. Govori se, da bo konferenca 
imela 30. avgusta zadnjo sejo, m 
nadaljevanje dela bo odvisno od 
razprave o razorožitvi v skupšči
ni OZN.

za vse višjo življenjsko raven, to
da kot element za zgraditev viso
ko civilizirane, svobodne človeške 
družbe, ne pa take, v kateri bi 
prevladoval misticizem potrošnje, 
proizvodnje in zaslužka. Pozabiti 
na to, pomeni pasti v položaj — 
kakor se je na žalost pogosto do
godilo na Zahodu — ki ne pre
korači meja moderne kapitalistič
ne družbe. Res je, da je glavno 
vprašanje v današnji italijanski 
družbi v tem, kako zagotoviti 
vsem Italijanom visoko življenj
sko raven in visoko stopnjo svo
bode. Gre za vprašanja demokra
tične družbe; toda socializem se 
gradi le z vztrajnim, nenehnim, 
pogumnim delom za preobrazbo 
italijanske družbe k vedno višjim 
oblikam demokratičnega življe
nja.»

«Ce so izostale reforme na pod
ročjih, ki jih navaja Saragat (sta
novanja. šola, dobro upravljanje 
in dobro davčna politika), je tre
ba iskati vzroke v «strukturah ita
lijanske družbe, v centralizirani 
in birokratski državi, v prevladu
joči moči velikih monopolističnih 
skupin, v bogatejših in vplivnej
ših slojih italijanske družbe, v 
dualizmu našega gospodarstva, de
diščini liberalne kraljevine, v ne
zmožnosti, o kateri pričajo sto
letja zgodovine, da bi rešili vpra
šanje italijanskega Juga.»

«Politika gospodarskega načrto
vanja — zaključuje Pieraccini — 
ki naj poveri skupnosti odločitve 
o njenem gospodarskem razvoju, 
o deželni decentralizaciji, o resni 
in strogi urbanistični zakonodaji, 
o temeljiti reformi na področju 
kmetijstva itd., je pogoj za novo 
usmeritev, za novo prednostno le
stvico glede investicij, ki bo omo
gočila rešitev vprašanj šole, so
cialne varnosti, bolnišnic, stano
vanja, hkrati pa utrditev svobode.»

Zadnji del svojega članka pa je 
Pieraccini posvetil govoru, ki ga 
je Amendola imel včeraj v Ra- 
venni na festivalu «l’Unità» in po. 
lemizira z njim.

Jutrišnja številka demokristjan- 
skega glasila «Popolo» objavlja 
članek, v katerem poudarja, da 
na Siciliji ne bomo premostili 
kronične politične krize, dokler se 
bo tajno glasovanje v deželni 
skupščini izkoriščalo za ustvarja
nje zmešnjave in paralize izvršne 
oblasti. List dodaja med drugim, 
da takega stanja ni moč več tr
peti, in da more «le ukinitev taj
nega glasovanja vnesti v javno 
življenje na Siciliji tisto resnost, 
doslednost in odgovornost, name
sto katerih je prepogosto prevla
dovala prevara, neodgovornost in 
slepa volja po uničenju».

Aref v Damasku
DAMASK, 26, — Predsednik ira

ške republike maršal Aref je pri
šel nocoj z letalom iz Kaira v 
Damask. Priredili so mu navdu
šen sprejem.

Skupno sporočilo, ki so ga ob
javili v Kairu o razgovorih z 
Naserjem, javlja, da bo predsed
nik Naser obiskal oktobra Eag- 
dad na vabilo Arefa. Sporočilo 
pravi dalje, da se Naser in Aref 
strinjata o nujnosti, da je treba 
preprečiti poslabšanje odnosov 
med arabskimi državami in delo
vati za razčiščenje ozračja v teh 
odnosih ter ustvariti take pogoje, 
ki naj privedejo do uresničenja 
arabske enotnosti.

Sporočilo pravi dalje, da sta 
predsednika potrdila željo po raz
vijanju političnih, gospodarskih, 
vojaških in kulturnih odnosov 
med Irakom in ZAR ter sta pou
darila, da sta obe državi odločeni 
nastopiti proti slehernemu «eks- 
panzionističnemu in napadalnemu 
namenu Izraela». Predsednika sta 
tudi poudarila vso podporo jemen
ski republiki. Naser je bil obve
ščen tudi o sedanji akciji proti 
Kurdom v severnem Iraku in je 
potrdil, da je ZAR «za iraško oze
meljsko celovitost in proti sepa
ratistični dejavnosti».
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U Tant: Ne izneverimo upanja 
ki ga je ustvaril moskovski sporazum

V svojem letnem poročilu pozivu tajnik OZN, naj se nadaljuje
jo zučeti napori, dokler ne bomo popolnoma varni pred vojno

NEW YORK, 26. — Po mnenju 
glavnega tajnika OZN U Tanta, naj 
bi sporazum o prepovedi jedrskih 
poskusov v ozračju, vesolju in 
pod vodo postal s priključitvijo 
vseh držav univerzalen. U Tant 
je ocenil, da so se tri jedrske sile 
lahko sporazumele zaradi pomoči 
odbora 18 držav za razorožitev, ka. 
terega vloga bi lahko bila še važ
nejša.

To je vsebina letnega poročila 
o delu OZN v obdobju od 16. ju
nija lani pa do 15. junija letos.

«Ce bodo moskovskemu sporazu
mu sledili še drugi sporazumi ali 
ukrepi, katerih cilj je predvsem 
popuščanje . mednarodne napetosti 
in povrnitev zaupanja med drža
vami, — je rečeno v poročilu, — 
bi to lahko pomenilo začetek no
vega obdobja razumevanja med 
državami, ustvarjanja ugodnega 
ozračja za napredek na poti k po
polni in splošni razorožitvi ter k 
miru in trajni mednarodni var
nosti.»

U Tant je izrazil željo, da ne 
bi izneverili upanja, ki ga je u- 
stvaril moskovski sporazum, kar 
bi se lahko zgodilo, če bi splošne 
interese podredili ozkim nacional

nim interesom. Prav tako je izrazil 
zadovoljstvo zaradi izboljšanja 
odnosov med ZDA in ZSSR.

V poročilu je prav tako rečeno, 
da so potrebni «napori in mo
drost» vseh članic svetovne orga
nizacije, če hočemo ohraniti za- 

nedavnih pogajanj, dokler ne 
bi dosegli skupnega končnega 
smotra — popolne varnosti pred 
vojno.

Glede položaja v Kongu je v 
poročilu rečeno, da moramo pred
videti skorajšen umik sil OZN iz 
te afriške države. Ko ocenjuje ak
tivnost OZN v Kongu, U Tant 
izraža mnenje, da je bila korist
na. Na koncu svoje poročila, opo
zarja U Tant na resnost finanč
nega položaja, v katerem se je 
znašla svetovna organizacija zara
di nasprotovanja nekaterih njenih 
članic, da bi prispevale k stro
škom operacij v Kongu in Pale
stini.

Sirija-Izrael
NEW YORK, 26. - Seja Varnost

nega sveta OZN v zvezi s sirsko-

tzraelskim sporom, ki Je bila do
ločena za jutri, je bila odložena na 
sredo popoldne.

Tajnik OZN U Tant je danes do
bil poročilo načelnika komisije 
OZN za nadzorstvo nad premirjem 
v Palestini. Ta obžaluje, ker Izrael 
in Sirija nista zahtevali nujne seje 
te komisije, ter našteva ukrepe, ki 
bi bili potrebni, da «se odpravi 
medsebojno nezaupanje».

Jordanija je včeraj obtožila Iz
rael napada na jordanski del Jeru
zalema. Predstavnik jordanskih ob
oroženih sil je izjavil, da so jordan
ske enote odgovorile z ognjem na 
streljanje izraelskih vojakov, pri 
čemer je izgubil življenje en iz
raelski vojak Jordanija se je takoj 
pritožila na komisijo OZN za nad
zorovanje premirja.

Predstavnik izraelske vojske pa 
je trdil, da je jordanska vojska iz 
jordanskega dela Jeruzalema v 
prejšnji noči trikrat streljala na iz
raelsko ozemlje. Eden Izraelskih 
vojakov je bil hudo ranjen. Izrael
ske enote so odgovorile na strelja
nje, ki je po izjavi izraelskega 
predstavnika trajalo štiri ure.



PRIMORSKI DNEVNIK

Singapur ■ «na najveèjili 
in najmodernejših luti iia sveta

2 — 27. avgusta 1963

Singapur je srečanje z novimi 
dimenzijami, novim »vetom-Dalj- 
nim vzhodom - to je stari, kla
sični Orient, kakršen še živi v 
naših predstavah. Tu so tajne 
organizacije — njihova imena so 
kot pravljice iz Mandžurije — 
te so povsod, kjer žive otroci do
bre zemlje. Kljub' zmajem, hie
roglifom, džunkam, beznicam in 
kulisam kljub tajfunom in mon
sunom, je to najbolj angleško 
mesto v Aziji.

Tu je za Evropejca vse novo, 
dež prihaja z juga, ne zahoda, 
sonce sije vse leto z isto ener
gijo •— Singapur leži le eno sto
pinjo nad ekvatorjem. Napisi so 
večinoma v angleščini, tudi ki
tajski niso redki, vendar so za 
tujca le dekorativnega značaja, 
opozarjajo ga na to, da Cathay, 
kakor je Marco Polo imenoval 
kitajsko cesarstvo, ni več daleč.

Tudi citati Iz korana — Malaj- 
ei so muslimani — so le še za 
okras. V tropski klimi južnih ši
rin delujejo, kot glas izgublje
nega v puščavi. Stari premeteni 
Ibn Saud, poslednji patriarh A- 
rabije, je dal popisati zidove svo
je palače v Džidi s surami iz 
•vete knjige muslimanov, toda....

Tri četrtine prebivalstva — 
več kot milijon ljudi — so pra
vi Kitajci, potomci Hana. Prišli 
so sem s svojimi džunkami, s 
culami in otroki. So iz Kanto
na, prestolnice južne Kitajske, 
pa Kvantunga in Kvangsija. Na 
vročih tleh Malajskega poloto
ka so najprej razpeli svoje mre
že, nato so odprli trgovine, osno
vali zakotne banke, postali so ve- 
letrgovci-puani. Vendar se niso 
asimilirali, tudi Indijci so ostali 
zvesti svoji očetnjavi.

Singapur — to je nekdanji Gi
braltar Daljnega vzhoda. Jaz 
sem iskal tu nekaj drugega, ho
tel sem doživeti in razumeti sta
ro kitajsko. Ce sem šel po glav
nih ulicah, sem imel pred se
boj London, stari deli mesta pa 
so me spominjali na Šanghaj.

Do nedavna je bil znan po 
svojih vohunskih aferah, še se
daj posvečajo listi cele strani 
raznim škandalom, korupcija 
cvete na vse strani. In ko berem 
vsako jutro vse te kriminalne 
štorije, ki jih prinašajo listi kar 
na prvih straneh, se pojavljajo 
pred mojimi očmi mračne figu
re londonskega podzemlja iz pr
vih let našega stoletja.

Arhitektura mesta? Angleži so 
prinesli gotiko, Portugalci so se 
oddolžili z barokom, Holandci, ki 
so prišli prvi na Malajo so za
pustili le malo sledov. Nekaj ma
lomeščanske grandece je v tem 
mestu, nekaj tistega šarma, ki 
ga pozna samo- azijski jug, toda 
jaz mu nisem mogel sneti ma
ske. Morda je prav v tem njego
va največja privlačnost.

Port of Singapore! Singapursko 
pristanišče je bilo zame veliko 
doživetje. To je bila prava sve
tovna razstava ladij vseh mogo
čih tipov in dimenzij, cel živ ka- 
trlog svetovne trgovinske mor
narice z nacionalnimi zastavami, 
frfotajočimi v rahlem monsunu 
je bil tiste dni pred menoj. V ne
kem trenutku se mi je celo zde
lo, ko da sedim v admiralski so
bi v Londonu, v Lloydovem bi
roju, in listam po najnovejšem 
registru ladij.

Bombay gleda proti Evropi, Co
lombo ima mreže že razpete pro
ti vzhodu, Kalkuta živi od svo
jega ogromnega zaledja-v dolini 
Gangesa je 200 milijonov ljudi — 
Singapur pa je tam, kjer nada
ljujejo valovi Indijskega oceana 
svojo pot v Pacifik, Veliki ocean. 
Sele tu sem pravzaprav razumel, 
kako neizmerne so dimenzije na
šega sveta, kako okrogla je na
ša zemlja.

Njegov politični horizont ni ve
lik: polemike s Sukarnom zaradi 
Malezije, kriza v Laosu, gverila 
v Južnem Vietnamu, težave bur
manske vlade, spor na strehi sve
ta, Bandaranaike, Ali Sabri. Si
cer pa posvečajo listi več prosto
ra angleškemu nogometu, avstral
skemu cricketu, ameriškim teni
škim turnirjem, konjskemu der- 
byju v Epsomu. Nesrečni Tony 
Armstrong je v vsaki ilustraciji, 
princesa Margareta s svojim ne
mogočim klobukom v vsakem ma
gazinu. Lokalna kronika je v pol
nem nasprotju z vlogo tega ve
lemesta v Aziji.

Carigrad leži na robu dveh kon
tinentov. Singapur, pa je na sti
čišču dveh oceanov. To je ena 
največjih in najmoderneje o- 
premljenih luk na svetu. Vse na
prave so mehanizirane, skoraj 
vse delo opravijo stroji. Njegove 
mreže so dolge več deset tisoč 
kilometrov, od Londona do Cap- 
towna, od Tokia do San Franci
sca in Valparaisa v Južni Ame
riki gredo njegove niti.

Toda Singapur kljub temu ni 
glavno mesto Malezije, malajski 
sultani so se raje odločili za idi
lični, provincialni Kuala Lumpur.

Pet jih je vseh, zato so sklenili 
med seboj nekak gentlemanski
dogovor: rotacija. Vsak bo nekaj 
časa šef države. Tudi doži v Be
netkah in našem Dubrovniku so 
se menjavali!

Pomorske družbe: to je bil cel 
leksikon samih velikih imen. A- 
merican President Line, Nonve- 
gian Asian Line, Guan Guan Ship- 
ping Co., Zim Israel Navigation, 
Mitsui Line iz Tokia, Blue Fun- 
nel Line iz Liverpoola, tudi na
ša Jugoslovanska linijska plovid- 
ba ima tu svojega agenta, za vsak 
prihod in odhod naših ladij sem 
zvedel iz dnevnih rubrik. In po
ročila o gibanju ladij niso na 
zadnjem mestu v listih, kot pri 
nas.

Toda ne mečemo le mi vse v 
en koš. Nek Korejec iz Seula mi 
je pravil, da so ga v Indiji več
krat strpali kar v zapore. Imeli 
so g* namreč za Kitajca. Zato 
niso seveda pomagali nobeni, še 
tako energični protesti. Sam sem 
bil priča, ko je železniški urad
nik telefoniral svojim predpo
stavljenim, da je pravkar kupil 
karto nek Kitajec. Zato je dal 
pozneje natisniti na svoj nahrbt
nik z velikimi črkami: Kirn,
Korea.

London je pred vrati Evrope, 
Singapur tam, kjer se zeleni 
plašč Azije zarije najbolj globoko 
v topli ocean, tam, kjer se ve
liki azijski lok obrne proti se
veru, Japonski. To je ena naj
bolj občutljivih oblasti na svetu.

Tu se skuša uveljaviti Maoce- 
tungova Kitajska, tu se mude pod 
masko trgovcev emisarji iz Pe
kinga, na tem prostoru, od Bur
me do Koreje, se politični polo
žaj po drugi svetovni vojni še 
ni stabiliziral.

Namesto enotne Indokine ima
mo sedaj kar štiri države: Se
verni in Južni Vietnam, nevtral
no Kambodžo ih Laos, kjer se je 
komaj končala bratomorna voj
na. Pa tudi kraljevina Laos, de
žela belega parazola, je razdelje
na na tri dele, kakor nekdanja 
Galija.

Med (emi štirimi državami ni 
dejansko nobenih stikov, ne le 
to, nove tvorbe obtožujejo druga 
drugo vseh mogočih deliktov. 
Med Severnim in Južnim Vietna
mom so potegnili pravo železno 
zaveso, tukaj ji pravijo bambu
sova. Kambodža ima nerešen spor 
s Siamom (zaradi nekega budi
stičnega samostana!). Stari Ho Si 
Minh skuša v imenu partije Se
vernega Vietnama lavirati med 
Scilo in Karibdo, med poststalin- 
sko Moskvo in generalno linijo 
v Pekingu. Južni Vietnam? Nič no
vega, državljanska vojna se na
daljuje. Marsikje se še ne zave
dajo, za kaj pravzaprav gre. In
dijski listi pa so v tem pogledu 
odkriti: za uporniki, za Vietkon- 
gom je senca Kitajske.

To je popolnoma nov svet. 
Kipling ga danes ne bi razu
mel, še ko je bil živ, ga ni. Ob
čudoval je le eksotiko in misti
ko Azije, za novo ni imel razu
mevanja. Evropski kolonializem 
je bil takrat v svojem zenitu, 
zato ni bil pripravljen na no
ben kompromis. Iz Singapura so 
pritisnili Angleži še naprej, leta 
1843 so se vsidrali v Hongkongu 
in vključili sčasoma tudi Kitaj
sko v svetovno trgovino.

Zdaj snujejo na Malaji Male
zijsko federacijo. V tej bodo Ki
tajci še vedno v večini, njihove 
mreže se bodo še povečale. Tudi 
danes niso ločeni od sveta. V 
jugovzhodni Aziji, ne vštevši 
Formoze, jih je že skoraj pet
najst milijonov.

Kaj je to, odgovarjajo v zboru

Malajci, na področju Tihega ocea
na, od Formoze do Havajev pa
od Madagaskarja in Kokosovih 
otokov živi 250 milijonov ljudi 
— sami Malajci. Te otoke so na
selili naši predniki, prodirajoč s 
svojimi jadrnicami od zahoda na 
vzhod. Le predpostavka? Norve
žan Thor Hayerdhal je s svojim 
splavom Kon Tiki (sončni bog,) 
preplul južni Pacifik v obratni 
smeri. Hotel je dokazati, da so 
ta otoški svet kolonizirali predni
ki današnjih Indijancev iz Južne 
Amerike.

Kdo ima prav?

MIRAN OGRIN

T '

Nogometaš Alfredo Di Stefano po neki tekmi v Južni Ameriki. Ko se 
je včeraj nogometaš po ugrabitvi vrnil na španski konzulat, je pouda
ril, da mu ni bilo hudega, vendar se je silno zavaroval, da bi moral 
dajati kako takšno izjavo, ki bi že samo spominjala na politiko

Di Stefano 
izpuščen

CARACAS, 26. — Kot je bilo 
napovedano, je bil danes znani no
gometaš Di Stefano, ki so ga v so
boto ugrabili venezuelski uporni
ki proti sedanjemu režimu, izpu
ščen. Dj Stefano je prispel na 
špansko veleposlaništvo v Cara
casu.

Vest o izpustitvi je po telefonu 
sporočil agenciji UPI predstavnik 
«oboroženih, sil narodne osvobodit
ve». Povedal pa je samo, da je Di 
Stefano prost in da je na poti na 
špansko veleposlaništvo.

Preden pa je prišla vest o izpu
stitvi, je že Di Stefano telefoniral 
neki ameriški tiskovni igenciji. 
Povedal je, da je z njim vse v re
du. Vedel je že, kdaj bo izpuščen, 
vendar tega ni povedal, ker je 
dal besedo.

Ko je Di Stefano nehal govoriti, 
se je oglasil voditelj upornikov 
Maximo Canales, ki je povedal, da 
je bilo vse napravljeno, da se Di 
Stefanu nič ne pripeti. Ze prej 
pa je Canales agencijam in raznim 
časdpisom sporočil, da je imela 
ugrabitev slavnega nogometaša sa
mo demonstrativni namen.
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BLIZU LYON A ŽELEZNIŠKA NESREČA

V predoru se je lokomotivo 
zaletelo v potniški vlok

Več mrtvih in ranjenih - Zaradi teme je reševanje precej težko
LYON, 26. — Ni še dolgo, kar 

se je v bližini Lyona pripetila le
talska nesreča, in že se je v da
našnjih zgodnjih popoldanskih 
urah razširila vest o drugi hudi 
nesreči. To pot pa gre za želez
niško nesrečo, ki je zahtevala 
najmanj 8 mrtvih in 16 ranjenih. 
Bati pa se je, da se bo število 
mrtvih še povečalo, ker je stanje 
nekaterih ranjencev dokaj obupno.

Do nesreče je prišlo ob 14.20 v

predoru med postajama Georges 
du Loup in Saint-Paul. Potniški 
vlak je vozil dokaj počasi in v 
tem je za njim privozila lokomo
tiva ter trčila vanj. Ker je v pre
doru tema, je precej težavno delo 
pri pomaganju.

zi s prepirom in pretepom med 
tremi zdravniki v bolnišnici v Me. 
lito Portosalvo. Dva bosta svoje 
praske pozdravila v 15 dneh, tret
ji pa se bo moral zdraviti čez 
40 dni.

Zdravniki so sc stepli
REGGIO CALABRIA, 26. — Ka

rabinjerji vodijo preiskavo v zve-
iHiiiMiiiiiiiffimiiiiiiiiifiiiiHiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiMiiiiuiiiiiiiHiiiiiiiiiiimiitmiiiiiiiiiiiiiniiiiimniiu

Due sliki s festivala

Igralka Diane Cilento v filmu «Tom Jones» režiserja Richardsona, s 
katerim se je v soboto pričel beneški filmski festival

Za šest ur prekinjen 
železniški promet

ROVIGO, 26. — Brzi vlak Be- 
netke-Rim se je na progi blizu 
Canara zaletel v avtocisterno. Vo
zilo je bilo popolnoma razbito in 
kosi so ob progi obležali 200 m 
daleč. Voznika je zagnalo iz ka
bine in je hudo ranjen. Po trče
nju so se prva kolesa lokomotive 
iztirila in močno poškodovala že
lezniške pragove v dolžini 500 m. 
Vlak sam se pa ni iztiril in ško
da je samo na lokomotivi. Zame
njali so jo in vlak je lahko na
daljeval vožnjo po dveh urah. Ves 
promet pa je bil na pokvarjeni 
progi vzpostavljen šele po šestih 
urah.

Tri žrtve 
nesreče pri delu

CASARANO (Lecce), 26. — Da
nes je v bolnišnici umrl 30-letni 
Alberto Oliva in tako je torej 
včerajšnja nesreča v njegovi de
lavnici zahtevala tri smrtne žrtve. 
Oliva je s tremi delavci poprav
ljal neko cisterno za nafto. Delo 
je opravljal z avtogeničnim var
jenjem. Nenadoma pa je cisterna 
eksplodirala, ker so bili v njej 
ostanki plina. Ranjeni so bili štir
je delavci, od katerih sta dva umr. 
la kmalu po prevozu v bolnišnico. 
Zdravniki nimajo upanja, da bi 
rešili četrtega delavca.

Mlad študent 
žrtev planin

Angleški igralec Laurencc Harvey

CIRIE’ (Turin), 28. — Ko so se 
nekateri planinci vrnili z Roccia- 
melone, so obvestili reševalno po
stajo, da so videli -v nekem pre
padu v višini okrog 3000 m člo
veka, za katerega se je zdelo, da 
je mrtev.

Ugotovilo se je, da gre za tu- 
rinskega 18-letnega študenta An
drea Guglielminettija, nečaka pod
predsednika turinske pokrajinske 
uprave. Odšel je v nedeljo zjutraj 
iz koče Pcraciaval (2616) in se ni 
več vrnil.

■ Reševalna skupina je že prišla 
v kočo, kjer bo prenočila, in se 
bo jutri spustila k truplu ob prvi
zori.
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30-letnica koroške Slovenske kmečke zveze
V nedeljo so v Podravljah 

na Koroškem proslavili 30-let- 
nico Slovenske kmečke zveze. 
Za to priložnoit je celovški 
«Slovenski vestnik» v svoji 
zadnji številki objavil sledeči 
članek :

Letos v aprilu je minilo 30 let 
odkar je bila v Celovcu ustanov
ljena Slovenska kmečka zveza kot 
poklicna organizacija slovenskih 
kmetov in slovenskih kmečkih iju. 
d’ na Koroškem. Potrebo po njeni 
ustanovitvi je po eni strani po
kazal izid prvih kmečkozborskih 
volitev jeseni leta 1932, ko je kot 
volilna stranka dobila ob Zilji, 
po Rožu in Podjuni ter na Gurah 
veliko zaupnico našega ljudstva, 
ko je bila v 27 občinah Južne Ko
roške najmočnejša volilna stran
ka. Potrebo po njeni ustanovitvi 
pa je narekovalo tudi neprenehno 
gospodarsko zapostavljanje kme
tijstva Južne Koroške s strani de
želnih činiteljev, ki je v splošni 
gospodarski krizi tistih let pričelo 
kazali že grozljive posledice.

Oba ta povoda sta kot že 
tolikokrat prej v zgodovini zad
njih 500 let — zbudila med na
šim kmečkim ljudstvom spozna
nje, da .se mora združiti in orga
nizirati, vzeti svojo usodo v svo
je roke in združeno nastopiti v 
obrambo svojih pravic in koristi.

Tak namen Slovenske kmečke 
zveze in doseženi uspeh na voli-

tvah je zahteval od nje tudi per
manentnega dela, ki se ga je njen 
odbor takoj po ustanovitvi lotil. 
Zal pa ga ni mogel razviti v taki 
men, kot je želel, kajti že dobro 
leto za ustanovitvijo Slovenske 
kmečke zveze so bile vse demo
kratične organizacije v Avstriji 
razpuščene. Koristi koroških kme
tov je smel zastopati le že «Karnt- 
ner Bauerbund» kot stanovska or
ganizacija «Vaterlàndische Front», 
dokler se tudi ta ni morala leta 
1938 umakniti še krutejši dikta
turi nacizma.

Ko je bila leta 1946 Slovenska 
kmečka zveza obnovljena, je sta
la pred posledicami gorja, ki ga 
je preživelo naše ljudstvo v le
tih nacizma. Istočasno pa so se 
v svetu, pričeli kazati obrisi novih 
gospodarskih in družbenih pogo
jev, Pričakovati je bilo — kar se 
je pozneje tudi zgodilo — da bo 
razvijajoča se industrializacija in 
avtomatizacija globoko in brez 
usmiljenja posegla v kmečko živ
ljenje in pričela odnašati nekda
njo vaško idilo.

Obnovljena Slovenska kmečka 
zveza se je lotila dela v glavnem 
v štirih smereh: borila se je proti 
vsem oblikam že tradicionalnega 
in v nacizmu še povečanega go
spodarskega in socialnega zapo
stavljanja Južne Koroške in nje
nega avtohtonega prebivalstva, 
prizadevala se je za dosego ustrez. 
nega zastopstva v obnovljeni kme

tijski zbornici, lotila se je obšir
nega vsestranskega izobraževanja 
kmečkega prebivalstva v njemu 
razumljivi materinščini in začela 
je odločno borbo za slovensko 
kmetijsko šolo.

Ko gledamo ob njeni 30-letnici 
nazaj na pot, ki jo je Slovenska 
kmečka zveza prehodila in na 
dosežke na tej poti, potem lahko 
ugotovimo naslednje;

V povojni gospodarski obnovi 
naših kmetij in vasi so navzoč
nost, budnost in odločnost SKZ 
močno zmanjšale v začetku zelo 
številne primere gospodarskega in 
socialnega zapostavljanja našega 
kmečkega ljudstva.

S svojim neposrednim delom in 
izpeljano organizacijsko mrežo je 
bistveno pripomogla, da so južno- 
koroški kmetje po vojni leta 1951 
prišli do zastopstva v ustanovah 
kmetijske zbornice in da je Skup
nost južnokoroškib kmetov leta 
1961 dosegla več glasov kot nje
na predhodnica leta 1956. Vsa le
ta pa je SKz bistveno prispeva
la k vsebini dela izvoljenih za
stopnikov Južne Koroške v kme
tijski zbornici.

O pomenu njenega izobraževal
nega dela priča daleč preko 580 
kmetijskih tečajev in strokovnih 
predavanj po naših vaseh in oko
li 400 gospodarskih analiz, polj
skih poizkusov, razstav in pouč
nih ekskurzij. V smeri izobraže
vanja pa so velikega pomena tu

di «Obvestila naprednih gospodar
jev» ki jih SKZ izdaja oz. ure
juje od leta 1949, ter slovenske 
kmetijske oddaje in objave v 
radio Celovec.

Njen največji uspeh pa je usta
novitev kmetijske šole Podravlje 
pred 10 leti. s čimer je uresničila 
večdesetletno željo koroških Slo
vencev m dala naši kmečki mla
dini izobraževališče, ki ga potre
buje, rada obiskuje in ki spričo 
10-letnega obstoja zasluži, da se 
mu prizna pravica javnosti.

Ce se je v zadnjih 15 letih po 
naših vaseh obrnilo marsikaj na 
bolje, če se je, kakor kaže dežel
na gospodarska statistika, pove
čala produktivnost kmetijstva in 
če prodirajo po naših vaseh so
dobni, industrializaciji in avti- 
matizaciji odgovarjajoči pogledi na 
kmetijstvo in kmetovanje, potem 
je prav, če samozavestni prizna
mo, da brez Slovenske kmečke 
zveze na poti napredka po'naših 
vaseh ne bi bili tako daleč ko! 
smo.

Ko bomo v nedeljo v Podrav
ljah proslavili 30-letnico Sloven
ske kmečke zveze in z njo tudi 
10-letnico kmetijske šole Podrav
lje, potem jo bomo proslavljali v 
zavesti, da je dosedanja pot na
predka naših vasi v veliki meri 
sad dela Slovenske kmečke zve
ze in da tudi po poti nadaljnjega 
napredka brez nje ne bomo mogli 
uspešno hoditi.

Partizan Chiara 
pokopan po 18 letih

ALAGNA (Vercelli), 26. — Al- 
pinec partizan Giacomo Chiara je 
marca meseca 1945 izginil med 
opravljanjem svoje dolžnosti. Se
daj pa se je njegovo truplo po 
18 letih prikazalo na robu lede
nika Grenza na švicarskem ozem
lju. Pri pregledu v Zermattu so 
ugotovili, da se je ponesrečil, in 
tako je bil razčiščen vsak dvom 
v zvezi z njegovo smrtjo.

Danes dopoldne so truplo pre
nesli v Alagno, rojstno vas Chia
re. Pogreb bo jutri. Na pokopa
lišču v Alagni bo Chiara počival 
poleg svojega očeta, ki je tudi iz
gubil življenje v gorah, ko je v 
skupini Rosa plezal na Lyskamm.

Giacomo Chiara v času, ko se je 
dogodila nesreča
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Slikar Jaki — Joža Horvat razstavlja sedaj v Delavskem 
Velenju. (Na sliki: «Keramika 63»)

Spet nova knjiga 
Pavla Zidarja

klubu v

Pri Cankarjevi založbi je iz
šla po daljšem presledku spet 
domača prozna noviteta. To je 
knjiga Pavleta Zidarja z naslo
vom «S konji in sam». Glede na 
to, da je prva knjiga istega av
torja «Soha z oltarja domovine» 
pomenila prijetno presenečenje 
in je bila deležna tudi laskavih 
kritik, bi bilo pričakovati, da bo 
nova knjiga, ki je izšla leto dni 
po prvi, prav tako odlično delo. 
Zdi se pa, da je nova Zidarje
va knjiga šibkejša od prve in da 
niti vsebinsko niti stilistično še 
manj pa jezikovno ne dosega 
prve.

Knjiga «S konji in sam» ima 
dva dela. V obeh obravnava av
tor snov, zajeto iz vojaškega 
življenja, vendar gre pravza
prav za dve samostojni, ločeni 
noveli. Obe pa sta nekak zapis 
osebnih doživetij vojaka-rekru- 
ta, prežeti s spomini, meditaci« 
jami, duhovičenji, pa tudi neka
terimi banalnostmi, ki bi lahko 
izostale. V prvem delu «Odhod» 
obravnava avter svoj odhod k 
vojakom, svojo pot iz domačega 
kraja v daljno Srbijo. Pri tem 
v opise poti z neko otožno remi
niscenco vpleta svoje spomine 
na dom, na otroška leta, pa tudi 
na razna druga osebna doživet
ja. V drugem delu z naslovom 
«Konji» pa opisuje pisatelj vo
jaško življenje in to skozi priz
mo osebnih doživetij vojaka no
vinca, ki služi v enoti s konji. 
Pri tem se njegova pripoved su
če predvsem okoli konj, ki pred
stavljajo nekak simbol njegove
ga pisanja,

Taka je vsebina knjige, kr je
pravzaprav skromna in o njej
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Skoraj rešitev 
za dva rudarja?

HAZLETON (Pensilvanija), 26. | graditi visokih stavb, ki potrese 
— Rešev&lne skupine so končale dosti «bolje občutijo», 
vrtanja 135 m globoke luknje dot Posebno skrbno registrirajo na 
dveh rudarjev, ki sta že 12 dni tihomorskem področju vse tiste po- 
zasuta v rovu. Ob 18.23 sta sama trese, ki bi utegnili povzročiti ka-
rudarja sporočila, da je sveder 
prišel do njiju. Vendar pa bosta 
rudarja morala čakati še nekaj 
ur, preden ju bodo potegnili na 
površje v jekleni kabini preme
ta 45 cm. Sklenjeno je namreč 
bilo, da bodo to kabirio dvakrat 
spustili dol in potegnili spet ven, 
preden bosta — najprej eden m 
potem drugi — vstopila vanjo oba 
rudarja.

Vrtajo pa tudi luknjo nekoliko 
bolj vstran, kjer naj bi se naha
jal tretji rudar Louis Bova. Ni 
pa skoraj nobene realne možno
sti, da bi bil še živ. Ze več dni 
nista prva dva rudarja slišala 
njegovega trkanja. Hrane in vode 
tudi ni imel in je gotovo od la
kote in onemoglosti umrl.

Umrl je
iznajditelj «jecpa»

DAYTON (Ohio), 26. — Včeraj 
je v starosti 79 let umrl Karl K. 
Probt, ki je dal idejo za «jeep». 
Bil je že nekaj tednov bolan, pa 
je zaužil strup. Probst ne narisal 
načrte za «jeep», ki je postal naj
bolj slavno vozilo v drugi svetov
ni vojni, v enem tednu, ko je bil 
inženir-svetovalec družbe «Bantam 
Car Co.».

Potresi in tajfuni
Observatorij v Hong Kongu za

beleži vsako leto približno sedem
sto potresov. Za večino teh potre
sov prebivalstvo tihomorskega 
področja sploh ne bi vedelo, če 
ne bi zadnje čase začeli prav tam

tastrofalno velike valove. Tako na 
primer observatorij na Havajih 
takoj, ko ugotovi, kako močan je 
bil potres, obvesti vsa ogrožena 
območja na Pacifiku in pomorske 
agencije, naj opozore ladje, ki so 
na nevarnem področju.

Se večjo škodo od potresov in 
valov, ki jih ti utegnejo povzro
čiti, pa narede tajfuni. Letos je 
divjalo na Pacifiku devet tajfu
nov, izmed katerih so nekateri o- 
pustošili predele Formoze in Juž
ne Koreje, kakor tudi posajnezne 
japonske otoke. Zadnji tajfun 
«Bess» je povzročil velike popla
ve na otoku Kijušu, čez katerega 
je divjal s hitrostjo 180 kilome- 
trov na uro. Zato so zadnja leta 
že tako Izpopolnili mednarodno 
obveščevalno službo v tajfunskih 
predelih, da vsaj dve uri pred iz
bruhom obveste vse ladje in le
tala, naj se umaknejo z nevarnih 
področij.

ŽENEVA, 26, — Jutri se bo v 
okviru proslav zi stoletnico Rde
čega križa pričel kongres medna
rodnega Rdečega križa.

FIRENCE, 26. — V nedeljo se 
bo pričela III, vzorčna razstava 
obutve, kože in usnja. Razstave 
se bo udeležilo 1300 razstavljav
cev, od teh 20o tujih iz 17 držav.

BERGAMO, 26. — Zaradi srčne 
kapi je preteklo noč umrl prefekt 
iz Bergama dr. Micali; imel je 80 
let. Bil je šef kabineta maršala 
Badoglia. V letih 1946 in 1947 je 
bil načelnjk oddelka za obmejne 
pokrajine pri predsedstvu vlade 
in je med drugim «organiziral» 
odhod beguncev iz Pulja.

ne bi mogli dosti več povedati. 
Pač pa naj avtorju v prid za
pišemo, da je tema konj v slo
venski književnosti nedvomno 
originalna in da najbrž še no
ben slovenski pisatelj ni v svo
jem delu tako obdelal «psiholo
gije» konj, kot jih je prav Zidar 
v tej svoji noveli. (Ce že ko
mu drugemu ne, potem je tre
ba, menimo, to prvenstvo pri
znati Ivu Brnčiču. Op ur.). Na 
drugi strani pa moramo spet 
ugotoviti, da je v tej knjigi opa
ziti nekako avtorjevo prizadeva
nje, da bi se obdržal v realnem 
svetu pripovedi, ki mu nepre
stano uhaja v nerealnost svoje
ga subjektivnega sveta. To ne
dvomno povzroča avtorju težave, 
kaže pa, da se avtor zaveda, 
kam ga utegne to zapeljati. Zla
sti v prvem delu se avtor tudi 
spušča od predmeta do predme
ta in nekako sistematično pre
pleta svoj opis poti k vojakom 
z opisi svojih doživetij v civil
nem življenju in z reminiscen
cami nanj. V drugem delu, kjer 
so konji sicer v ospredju pripo
vedi, pa se tudi ne moremo 
otresti vtisa nekake fragmentar
nosti, ki jo vzbuja celotna knji
ga. Tako daje knjiga vtis, da ji 
manjka nekega pravega jedra. 
Ali pa manjka avtorju neke moč
nejše izpovedne note, s katero 
bi svojo pripoved povezal v pro
zo z globljim pomenom in širšo 
izpovedno vrednostjo.

Glede sloga bi lahko ugotovili, 
da si avtor prizadeva biti kar 
najbolj skrben stilist. Vzbuja pa 
vtis, da je Zidar bolj pesnik kot 
pa pravi pripovednik s širšo e- 
pièno noto. Pač pa bi ugotovili, 
da jezik ni najboljši del tega 
Zidarjevega teksta, čeprav je 
vprašanje slovenskega vojaške
ga žargona odprto in nerešeno. 
Toda mešanje nekaterih srbohr
vaških besed in rekel s sloven
skimi, ki naj bi pripoved napra
vile bolj sočno in plastično, ni 
posrečeno, če že ne docela ne
potrebno. Tako, gledano v celoti, 
nova Zidarjeva knjiga niti vse
binsko niti formalno ni najbolj 
uspelo delo.

Sl. Ru.
fTa knjiga je povzročila tudi 

nekaj polemike. Najprej je av
torja močno napadel — pred
vsem zarafti jezika — Tone Po
tokar, nakar je spregovoril v 
imenu Cankarjeve založbe Ce
ne Vipotnik. Kakor ni bil Po
tokarjev napad vseskozi uteme
ljen, tako je bil tudi Vipotni
kov zagovor deloma šibak. Sicer 
pa Vipotnik priznava, da v Zi
darjevem tekstu jezikovno ni 
vse v redu. Op. ur.).

španski film 
in partizanska zgodba 
na festivalu v Benetkah

BENETKE, 26. — Tretji dan 
filmskega festivala v Benetkah 
je bil na sporedu v konkurenci 
španski film «Nikoli se nič ne 
zgodi» režiserja Bardema. Film 
k aie zgodbo v majhnem pode
želskem kraju, ko pride tja no 
zdravljenje mlada Francozinja. 
Ta nehote precej zmede že ne 
več mladega zdravnika, medtem 
ko je neki mlad prolesor zaljub
ljen v njegovo ženo. Toda ne
kega dne odide Francozinja in 
odide tudi profesor. Dolgočasno 
življenje v majhnem kram !>“ 
teče naprej, pitni ni navdušil 
Corinne M a rek and igra Franco
zinjo, a ji vloga prnv nič ne 
pristaja. Boljši je Antonio Ca
sus (zdravnik) in Jean Pierre 
Cnssel (profesor), odlična pa Jn- 
lia Gutierrez Caba (zdravniko
va žena).

Režiser De Bosio se je pred
stavil s «prvim delom». To je 
film «Terorist», ki obravnava ne
ke partizanske akcije v Benet
kah decembra 11)43. Dobro igrajo 
Gian Maria Volontà, Annuk Ai- 
mé, Philippe Lerouy, Giulio Bo
setti in drugi.
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PREj) 18. ZASEDANJEM GENERALNE SKUPŠČINE OZN

Važnost udeležbe 
drž. poglavarjev

Priporočilo udeležencev konference v Dakarju - Prisotnost 
Ben Bele, Naserja, Burgibe in Seku Tureja zagotovljena

v smeri reševanja najrazličnejših 
vprašanj v bližnji in daljni bo
dočnosti.

Izkušnje petnajstega zasedanja 
Generalne skupščine so še sveže 
in se jih še vsi spomnjajo, To za
sedanje se je vršilo v vzdušju, ki 
je zelo malo obetalo, a so vendar 
bili doseženi pomembni uspehi. 
Takrat je prišlo do pobud, od ka
terih so danes nekatere že delno 
uresničene, druge pa so na tem, 
da v kratkem bodo.

Do zasedanja ni več daleč, je 
pa še vedno dovolj časa, da bi 
moglo priti do ustreznih . posveto
vanj, kjer naj bi bil sprejet ko
risten sklep o udeležbi kar naj
večjega števila poglavarjev držav 
na terp zasedanju, predvsem pa, 
da bi mu prisostvovali voditelji 
največjih držav, v kolikor bi nji
hova udeležba, kot že rečeno, u- 
stvarila možnosti za boljše in ob
sežnejše sklepe v prid človeštva, 
t. j. predvsem mirti, razorožitve, 
mednarodnega sodelovanja in 
medsebojne pomoči.

REŠITEV VPRAŠANJA NADZOROVANJA ROJSTEV-ENA NAJRESNEJŠIH NALOG

Primer Japonske, kjer so vprašanje rešili z ostrimi, 
čeprav ne najprimernejšimi ukrepi

Načrt, predložen OZN od strani Švedske in Danske - Razvoj kontracep
cijske tehnike in ustreznejša sredstva - Pomen in vloga Mednarodne 
zveze za načrtovanje rojstev - Primerna demografska politika in ustrez

na materialna pomoč - prvi pogoj napredka nerazvitih dežel

NEW YORK. — Na sedežu sve
tovne organizacije se v središču 
pozornosti trenutno nahaja vpra
šanje prihoda poglavarjev držav 
in vlad na osemnajsto zasedanje 
Generalne skupščine. Na to vpra
šanje trenutno ni moč določno, 
se pravi jasno odgovoriti, če
prav do samega zasedanja ni 
ravno več tako daleč, saj se bo 
to začelo že v kratkem.

Nedvomno, je, da bi prisotnost 
najvišjih predstavnikov držav in 
vlad na tem zasedanju, ki bo po
tekalo v pogojih novega ih mno
go ugodnejšega ipednarodnega 
vzdušja, mogle v marsičem pri
spevati, da bi uspehi bili pozitiv
nejši in obsežnejši.

Spričo tega je bila tudi z 
dokajšnjo pozornostjo sprejeta su
gestija afriških ministrov za zu
nanje zadeve, iznešena na ne
davnem sestanku v Dakarju, naj 
bi poglavarji držav in predsedni
ki vlad neodvisnih afriških de
žel bili prisotno na skorajšnjem 
zasedanju Generalne skupščine.
Najvišjim predstavnikom svetov
ne organizacije pa je bilo pripo
ročeno, naj aktivno delajo ter 
vlože neposredne napore za ures
ničitev sklepov zgodovinske kon
ference v Adis Abebi.

Po doslejšnjih informacijah, ki 
jih je bilo moč dobiti na sedežu 
Združenih narodov, bodo pogla
varji afriških dežel zdaj to pri
poročilo proučili. Znano je, d« so 
trenutno v teku zelo živahne in 
obsežna posvetovanja, kakor tu
di, da voditelji afriških dežel v 
zvezi s temi priporočili iščejo 
stike tudi s prijateljskimi deže
lami izven afriškega kontinenta.

Znano je tudi, da se bodo za
sedanja Generalne skupščine go
tovo udeležili alžirski premier 
Ben Bela, predsednik ZAR Naser, 
gvinejski predsednik Seku Ture, 
tuniški predsednik Burgiba, brž
kone predsednik Gane Nkrumah 
in še nekateri drugi.

Javljeno je bilo, da bo kanad
sko delegacijo na zasedanju vo
dil Lister Paarsori. Vprašanje pa 
je, kakšno stališče bodo do vpra
šanja udeležbe na zasedanju za
vzeli voditelji treh največjih sve
tovnih sil, se pravi Hruščov,
Kennedy in Mae Millan. V ku- 
loarjih palače OZN se vse pogor 
šteje čuti mnenje, da je sovjetski 
Premier Hruščov pripravljen do- 
potovati v New York, v kolikor 
bi to bilo koristno in potrebno.
Britanski premier Mac Millan 
he skriva, da bi se rad pridružil 
že napovedanim voditeljem držav- 
članic na tem zasedanju General
ne skupščine, s čimer bi mu ver
jetno uspelo vsaj deloma okrepiti 
izgubljeni ugled svoje konserva
tivne stranke. Kar se tiče pred
sednika Kennedyja, ki je bil do
slej močno zavzet z vprašanjem 
fatifikacije moskovskega sporazu- 
ma v senatu, pa se ta do danes 
ni kazal naklonjenega sestanku 
med najvišjimi predstavniki treh 
Vodilnih sil, do kakršnega bi vse- 
kakor prišlo, če bi se ti odločili, 
fa se zasedanja Generalne skup- 
®mhe udeleže. Ni pa se odločno 
Postavil na stališče nekega izrec- 
n*ga nasprotovanja takemu vr
hunskemu sestanku, v kolikor bi 
obstajale stvarne možnosti, da bi 
l®k sestanek zagotovil določene 
otipljiv® uspehe.

Prisotnost najvišjih voditeljev 
na zasedanju Generalne skupšči- 
n,e v novih pogojih mednarodne 
situacije, kakor tudi njihova de
javnost v takšnih pogojih, bi vse
kakor raznim predlogom ter po- 
tmdam dala večjo tgžo in pro
dornost. Predvsem bi te pobude 
■h predloge šlo pričakovati na 
Področju vprašanja razorožitve, 
vklju{n() še nekatera vprašanja 
v zvezi z jedrskim orožjem, po
lam na področju likvidacije o- 
stankov kolonializma ter v obla- 
®ti gospodarskega napredka de- 
zel v razvoju, s čimer je tudi po
vezana svetovna konferenca o tr
govini in razvoju.

V krogih Združenih narodov 
poudarjajo nadalje, da bi pri
sotnost poglavarjev držav in 
Predsednikov vlad bila velikega 
Pomena tudi za reševanje nekate
rih drugih vprašanj, ki se že na
hajajo na dnevnem redu zaseda
nja Generalne skupščine. S tem 
v zvezi pripisujejo posebno važ
nost stikom med raznimi državni
ki sveta, ki bi gotovo omogočili 
nove pobude in konkretne korake 
uul«iiiili,liuiiHil|HII|||||l||l||||H|l|l|ll||l|iilllilllliililiillilmtlnmiilliiill"i>,'llillnii1iiliiiiil,ihmin,mm,iiii„i„Iii„iim,n,iiii„n,■■NHiiiiiiMiiiiuiiitiiiuiiii,H

vanja. Brzdajte svojo napadalnost.
STRELEC (od 23.11. do 20.12.) Lah

ko se zanesete na obljube, ki vam 
bodo dane v teku dneva. Skušajte 
se otresti slabega razpoloženja.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) Ime
li boste občutek, da se neki vaš po 
slovnl tekmec opira na zamisli, ki 
so pravzaprav vaše. Preživeli boste 
izredno prijeten večer.

VODNAR (Od 21.1. do 19.2.) Izbe
rite pot, ki najbolj odgovarja vašim 
stremljenjem. V družini bo prišlo do 
materialnega spora.

RIBI (Od 20.2. do 20.3.) V zvezi 
s pismom, ki ga boste prejeli, bodo 
nastopile nekatere težave. Ogibajte 
se obiskov pri ljudeh, ki vas sprav
ljajo v zadrego,

Stefania Sandrelli, mlada italijanska filmska igralka, ki nastopa v najnovejšem filmu Pietra Germija «Za
peljana in zapuščena», vtem ko jo slika kanonik cerkve «S. Maria delle giununare», kjer je Germi snemal 

prizor poroke. Njen partner je poklicni igralec Aldo Puglisi

DATUM V CVETKOVI STALI. 
Ljudski spomin često vara. Kdo 
bi utegnil spomniti se vsega, kar 
se je zgodilo in kdaj natanko se 
je zgodilo. Dogodke zdaj . lahko 
le še približno opišemo. Tedanji 
revolucionarji niso nameravali pi
sati zgodovine in niso imeli ne 
delovodnikov ne dnevnikov. Le 
včasih je vzkipelo veselje in je 
človek zarisal znamenje, zapisal 
datum, ki ni nikomur nič pome
nil, razen njemu. Prvi tsk datum 
je zapisala puntarska pest 10. fe
bruarja 1942.

Ivo in Cvetko Sirk sta soseda. 
Ivo je kmalu zaupal Cvetku, da 
je dobil nekakšno zvezo s par
tizani na Tolminskem. Stvar je to
liko dozorela, da so se pozimi 
zbrali v Cvetkovi štali oba sose
da in Janko Erzetič. Pogovorili 
so se o organizaciji OF in skle
nili ustanoviti prvi odbor.

«Danes ustanavljamo prvi OF 
odbor», je slovesno razglasil Ivo 
in Cvetko je potegpil ,fovč’ iz 
žepa ter z uporno ihto zarezal 
na lijak za seno: X II. MCMXLII. 
Rimske številke so mu šle bolj 
izpod rok. Tudi bolj se prilegajo

zgodovinskim datumom.
Nedeljo ali dve zatem so se Bi- 

ljanci zbirali v domači gostilni. 
Višnjevci so sprožili pogovor o 
boju proti fašizmu. Pogovorili so 
se z Biljanci in ustanovili trojko. 
Druga skupina Biljancev se je 
sestala pri Kožlinovih kar v ku
hinji, ko je «sorodnike» v Biljani 
obiskal Tone Sturm. Ta je obiskal 
še druge «sorodnike» po okoliških 
vaseh

Venceslav Drnovšek z Brega je 
vedel za početje Sirkov. Tudi sam 
ni hotel zaostajati. Doma je hra
ni' tri pištol-, ki jih je bil že 
prej nekje iztaknil. Nemara je 
slutil, da mu bodo še prav prišle, 
morda celo kmalu. Vsa vas je ve. 
dela za organizacijo, razen tistih, 
ki so bili zašli med fašiste.

Organizacije so tako živele in se 
širile. Iz Gorice so prinašali raz
no literaturo in ljudje so si jo 
izposojali in hrali. Se vedno so 
se pripravljali na boj. Vestno so 
zbirali prispevke, orožje in pri
pravljali propagandni material.

ILEGALEC IZ LJUBLJANE. 
Andrej Kumar se je 1. aprila 
vrnil v svoj rojstni kraj. Tisto

V splošnem je po svetu, zaradi 
izrednega naraščanja števila pre
bivalstva, med odgovornimi či- 
nitelji v domala vseh deželah o- 
paziti, veliko zaskrbljenost. S 
tem v zvezi čujemo čedalje po
gosteje omenjati potrebo po načr
tovanju rojstev. O tem se po
tem ko je bilo ugotovljeno, kak
šen vpliv ima načrtovanje roj
stev na gospodarski in kulturni 
razvoj narodov, kakor tudi v 
zvezi z velikanskim siromaštvom 
nekaterih dežel — po vsem tem, 
kot rečeno, se zdaj o tem raz
pravlja tudi v okviru OZN, in 
sicer v povsem konkretni, obliki.

Konec 1. 1961 sta ustrezni načrt 
o tem predložili Švedska in Dan
ska, toda načrt je bil zavrnjen, 
predvsem zaradi tega, ker ga 
niso podprle ZDA. Letos so pa 
ZDA sklenile, da bodo načrt 
podprle in nudile vsestransko 
pomoč za njegovo uresničenje. 
Program predvideva pomoč in

gospodarsko podporo OZN v 
prid širjenja tako imenovanega 
«nadzorovanja rojstev» v deže
lah, ki bodo zanj zaprosile. Na 
prihodnjem zasedanju General
ne skupščine ima predlog do
kajšnje možnosti, da bo odobren 
in sprejet. Edine, ki mu naspro
tujejo, so katoliške dežele, vtem 
ko ga socialistične podpirajo. 
Zadnji kongres v *vezi z vpra
šanjem načrtovanja rojstev je 
bil junija 1. 1962 v Varšavi.

Bržkone uspehi takegale sve
tovnega programa nadzorova
nje, oziroma načrtovanja roj
stev v začetku ne bodo takojš
nji in tudi ne največji, vendar 
bo to v veliki meri tudi odvis
no od tega, kakšne napore bo 
v to vložila OZN.

Kakšni so lahko uspehi dolo
čene energične kampanje v tem 
pogledu, nam je že dal primer 
Japonske, dasiravno sredstev, 
ki so jih bili uporabili tu (uza

Mlada maroška lepotica, ki je v svoji deželi že bila izvoljena za miss, 
je, kot mnoge druge, tudi našla pot v Ameriko, kjer želi doseči slavo 
in bogastvo. Na sliki jo vidimo, kako skuša s pomočjo originalnega 

orientalskega plesa obrniti pozornost javnosti na svojo lepoto

f)„OVEN (od 21.3. do 20,4.) V svojih 
n h Pobudah morate predvsem 

trenutne potrebe. Veliko 
oovoljstvo z nekim prijateljstvom. 

V.I-I J0*1 21.4. do 20,5.) Svoj tekmo- 
, ' i duh boste uveljavili najprej na 

strokovnem področju. Spre- 
razpoloženje.

n , KA <od 21.5. do 22.6.) Neko 
na, C . toda Potrebno delo vas bo 

trgalo od vprašanj, ki vas bolj za- 
o.i' Nadzorujte samega sebe. 

rJ-K ,od 23-6- d0 22.7.) Dan bo 
r°, no ugoden za one, ki se ukvar
ja10 z umetniško ali obrtniško de- 
javnostjo. Ugodno vzdušje v družini, 
s. h (0d 23.L do 22.8.) Ukvarjali 
, , ste z zanimivim poslovnim vpra- 
anjem, ki ga boste tudi ugodno re-

HOROSKOP
šili. Ne uvajajte. v svoj družinski 
krog znancev, ki ste Jih šele spoznali.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Obstaja 
nevarnost spora v vašem poslovnem 
krogu. Ne prenaglite se z oceno oseb, 
ki jih komaj poznate.

TEHTNICA (od 23.9, do 23.10.) Iz
redno intenziven delovni dan, pri 
čemer boste že v teku Jutra dosegli 
dobre uspehe. Bodite bolj iskreni.

ŠKORPIJON (Od 24.10. do 22.11.) 
Lepe možnosti za uspeh, posebno pri 
delu, ki zahteva razvitejši Čut opazo-'

konjen splav v okviru javnih 
zdravstvenih ustanov), prav go
tovo ne bodo uporabljali tudi 
v okviru OZN. Na vsak način 
se je odstotek letnega demo
grafskega prirastka na Japon
skem že v nekaj letih zmanj
šal z.a polovico, a ugodne posle
dice takega zmanjšanja na go
spodarski razvoj , na pse,segle 
vsa pričakovanja. Kljub temu, 
da je izšla iz zadnje vojne po
ražena in gospodarsko uničena, 
je Japonska danes, v primerja
vi z ostalimi azijskimi dežela
mi in glede na gostoto naselje
nosti (253 prebivalcev na kva- 
dralni kilometer), lepo razvi
jajoča se in v blaginji živeča 
dežela.

Skoraj vse azijske in mnoge 
afriške dežele bodo OZN za
prosile za pomoč v zvezi z raz
širjanjem omenjene akcije 
«nadzorovanja rojstev». V neka
terih teh dežel so že bili stor
jeni poizkusil v zvezi z uravna
vanjem, oziroma načrtovanjem 
rojstev, vendar r.iso dali priča
kovanih rezultatov prav zaradi 
pomanjkanja ustreznih sred
stev. Vzgojiti v duhu takega 
razumevanja ljudstva, ki so v 
kulturnem pogledu še zaostala 
in ši še niso na jasnem, kako 
škodljiva ter nazadnjaška so 
njihova tradicionalna pojmova
nja, oziroma ideal: u vlogi in 
pomenu razplojevanja, vseka- j 
kor ni lahka naloga, kljub te
mu, da morajo ta prenašati tež
ko breme svoje bede. Vendarle 
tudi glede na težave ni smeti 
pretiravati.

Zadnja leta je kontracepcij
ska tehnika močno napredova
la. Poleg tega, da so danes ta 
sredstva učinkovitejša, je po 
drugi plati tudi njihova raba 
enostavnejša. In ko bo izgotov
ljeno tudi cepivo proti zanosit
vi, vprašanje vzgoje v pogle
du nadzorovanja rojstev (birth 
kontrol), ki je v nerazvitih de
želah doslej predstavljajo res
no zapreko, ne bo več obsta
jalo.

Sicer pa napori, storjeni v 
preteklosti, tudi niso bili po
vsem zaman. Zakaj, dasiravno 
bi se zdelo, da so prinesli sa
mo razočaranje, so pa vendar
le pomagali pri premagovanju 
številnih predsodkov. Tako se 
je v zadnjih letih tudi v Indiji 
znižal odstotek demografskega 
prirastka, kar pa nikakor ni 
posledica vladne kampanje za 
sterilizacijo, katere uspehi so 
bili smešno majhni, marveč 
predstavlja to rezultat sicer po
časnega in napornega, toda, kot. 
razvidno, uspešnega uveljavlja
nja občutka odgovornosti glede 
vprašanja spočetja otrok med 
nniširšimi ljudskimi plastmi.

Letos je tudi Kitajska spro
žila kampanjo za znižanje šte
vila rojstev. Tako je danes 
praktično ves svet, ali vsaj več
ji del tega, pripravljen spreje
ti, oziroma slediti politiki nad
zorovanja rojstev, vtem ko 
predstavlja zapreko za to samo 
še pomanjkanje sredstev in sa
mo še v nekaterih primerih tu
di nasprotovanje vlad.

Toda tam, kjer vlade naspro. 
tujejo politiki nadzorovanja, 
se pravi zmanjšanja rojstev, 
OZN ne bo mogla storiti niče
sar, Naravnost grozljivo nara
ščajoče število rojstev v Latin
ski Ameriki, bo še nadalje pred
stavljalo izredno težavno vpra

šanje. Morda pa bo primer o- 
staliih dežel vplival tako, da bo
do postopno tudi katoliške vla
de južnoameriških držav konč
no spregledale in se odpovedali’ 
svoji nesmiselni demografski 
politiki.

Omeniti bi še Šlo, da je v zve
zi s tem vprašanjem 1. 1932 bi
la v Bombayu ustanovljena ta
ko imenovana Mednarodna zve
za ža načrtovanje rojstev (In
ternational Planned Parent- 
hood Federation - IPPF). Ob 
tej priliki ji je svoje pozdrave 
poslal tudi Albert Einstein. O- 
menjena ustanova, oziroma gi
banje je v Ameriki spočetka 
naletelo na veliko nasprotova
nje. Brez podpore angleškega 
feminističnega gibanja pa bi 
mu bržkone nikoli ne uspelo 
doseči razveljavitve zakona, ki 
ji je prepovedoval sleherno de
javnost.

Več sreče je v tem imela Eli
se Ottesen Jensen, današnja 
piedsednica IPPF, ki pa, čerav
no se ji ni bilo treba spoprije
mati z zakonom in nasprotova
njem zdravnikov, navzlic temu 
ni imela ravno najlažjega dela. 
Zavedajoč se, da navajanje k 
politiki nadzorovanja rojstev 
zahteva tudi ustrezno spolno 
predvzgojo, je 1. 1933 na Šved
skem ustanovila združenjb za 
spolno vzgojo, r.akor je začela 
potovati po vsej deželi in pre
davati mladini o spolnih vpra
šanjih. Dosegla je, da se o teh 
vprašanjih ni več razpravljajo 
v nekakšni napol ‘ privatni obli
ki, marveč v mnogo šrših so
cialnih okvirih

Rekli smo že, da so se po
sebno zadnje desetletje za de
mografska vprašanja začele za
nimati tudi vlade posameznih 
dežel, toda stvarno branila in 
se dejansko zavzemala za uvelja
vitev načela, oziroma potrebe 
po ustrezni rešitvi vprašanja 
načrtovanja rojstev, in to v 
obliki kolikor toliko učinkovi
tega mednarodnega sodelovanja, 
pa se je doslej samo omenje
ne Mednarodna zveza za načrto
vanje rojstev (IPPF). Toda, 
naj je bilo njeno delo še tako 
uspešno in pogumno, ga pa na
vzlic temu ni moč primerjati z 
onim velike mednarodne orga
nizacije, kot jo predstavlja 
OZN, katera med drugim tudi 
ni primorana živeti od darov 
in prostovoljnega dela, kot je 
primer z IPPF.

IZ UMETNOSTNIH GALERIJ

Carlo Mazzoleni 
v «Rossonijevi»

Ce stopimo po Rossonijevi pasaži vzdolž panojev, na katerih 
visi dvajset akvarelov Carla Mazzolenija, začutimo nekaj prijet
nega, Je to, kot da bi iz njih izmenoma pihljala svež gorski ve
trič in pa slana morska sapa. V svojih delih, namreč, Mazzoleni 
tokrat kaj raznoliko upodablja svoje okolje. So tu sicer, kot obi
čajno-, še vedno pogledi na gtrske vasi, skale, temne gozdove in 
zelene travnike okoli Čadom in San Stefana, ki so-njegova velika 
ljubezen, .a sedaj ne prevladujejo, ker je večja platna, oziroma 
pole preplauilo zelenkustu-madro morje. Ce je « zelo razgibano 
butajočih valovih «Morske simfonije» v prozornosti penastih pah

ljač opazna rahla kr'ista'Liiiskà trdota, je pa njegov pendant «Lomeči 
se rjalovi» skoro brezhiben, Ker je slikar močneje začel gojiti 
marine šele pred nedavnim, moramo priznati, da kar dobro na
preduje. Sd med temi posnetki morja nekateri dovršeno izdelani, 
zlasti om s čolni in jadrnicami, ki se ponekod le približujejo 
klasičnim primerom tafih slik. Toda, kot ga pri slikanju planin 
zanima prckipevanje podrobnosti, je morje zanj zanimivo le po 
svoji veličastni stiamoti. Mazzoleni ljubi svežino. Zato so njegove 
barve bolj mrzlo usklajene, hladne kot gorski zrak, In tudi na 
njegovih morskih gladinah se v boljših slikah zreali le jutranja 
zora. Vendar pà zareči sončni zahod na morju zapeljujejo Mazzo
lenija k toplejši barvni lestvici, ki jo kot izrazit naturalist ne 
srečuje tako pogostoma v pokrajini. Potemtakem ni nič čudnega, 
da išče barvno pestrost tam. kjer je te od pamtiveka nje mr, 
namreč, v obleki lena. In tako se prvič pri Mazzcleniju pojav
ljajo akvareli z liki nkoličank, deklet in stark pri opravljanju 
verskih dolinosti v dolinski cerkvi. Za sedaj pač med njimi pre
vi dno tiplje, počasi napreduje, da si morda tako zavaruje po
vratek k pokrajinarstvu, kjer je bil zrasel do zadovoljive višine.

MILKO BAMBIČ

Pomembna mojstrovina 
Andreja iz Ottinga

V slovenski umetnostni zgodovini 
pripada eno najpomembnejših ob
dobij gotiki. V tem času so se 
prvič pojavili znaki aktivnega so
delovanja Slovencev z umetnostjo 
zahodne Evrope.

Poznt srednji vek je ustvaril 
umetnine, ki so v tesni zvezi z 
narodom in njegovimi umetniški
mi potrebami. Dva najpomemb
nejša pojava s tem v zvezi sta 
gotovo nastanek podeželske cerkvi
ce in pa gotsko stensko slikarstvo. 
Stenskemu slikarstvu pripada tudi 
glavna vloga v opremi omenjenih 
cerkvic. Zaradi velikega števila 
ohranjenih spomenikov, bi skoraj 
mogli trditi, da je bila malone 
vsaka podeželska cerkev poslika
na, čeprav danes zaradi pogostih 
prenavljanj ni več sledu o slikar- 
rijah.

Najitarejii spomenik stenskega

slikarstva v Sloveniji je v Prek- 
murju, in sicer v nekdanji župni 
cerkvi v Turnišču, Slike so iz 13 
stoletja. Na Štajerskem je najpo
membnejši ostanek gotskega sten
skega slikarstva pasijona v Slo
venjem Gradcu, ki ga lahko vi
dimo v prezbiteriju cerkve sv. Du
ha. To delo je med l. 1450 in 1460 
naslikal Andrtj is Ottinga. Delo 
je po suojem umetniškem zndčaju

povsem osamljen pojav v slo
venskem umetnostnem gradivu. 
Odlikuje ga živa pnpovedvost ter 
psihološka poglobljenost posamez
nih figur. Slika je sestavljena iz 
27 prizorov. To delo Andreja i z 
Ottinga predstavlja realistično- 
plastični slog, kt go je Sloveniji 
enkrat sredi 15. stoletja, preko 
iuznoneniškega ozemlja, posredo
vala Nizozemska.

Radio Trst A
7.30: Jutranja glasba: 11.30: Šo

pek slovenskih pesmi; 11.45: Mali 
ansambli; 12.15: Potovanje po Ita
liji; 12.30: Tedenski glasbeni spo
redi; 13.30: Glasba po željah; 17.00: 
Igra klavirski duo Russo-Safred; 
17.20: Pesem In ples; 18.15: Umet
nost, književnost in prireditve; 
18.30: Slovenska simfonična glasba: 
19.00: Klarinetist Giorgio Brezigar; 
19.15: Z mamico po sončnih stezi
cah; 19.30: Novosti lahke glasbe; 
20.00: Sport; 20.30: Včeraj in da
nes, stare melodije v sodobni Iz
vedbi; 21.00: Znameniti gorniki v 
Julijskih Alpah; 21.30: Od roman
tikov do impresionistov; 22.00: Ples 
v blue jeans; 23.00- Na orgle Ham- 
mond igra Gerhard Gregor.

12.00: Plošče; 12.20; Glasbeni vlo
žek; 12.25: Tretja stran; 13,15: Al
manah; 13.30: Glasba po željah.

Koper
6.15: Jutranja glasba; 7.00: Pre

nos RL; 7.15: Glasba za dobro ju
tro: 11.00: Otroška oddaja; 12.00: 
Glasba po željah; 12.45: Lahka glas
ba; 12.50: Nadaljevanje glasbe po 
željah; 13.40: V ritmu z orkestri in 
ansambli; 14.00: Zabavne popevke; 
14.30: Za mlade Izvajalce in poslu
šalce; 15.15: Zabavna glasba: 15,30: 
Pet domačih valčkov; 15.55: Lahka 
glasba; 16.00: Nove plošče; 16.30: 
Tretja stran; 16.45: Operni koncert; 
17.40: Sama glasba; 18.00: Prenos 
RL; 19.00: Poje Bobby Bee; 19,30: 
Prenos RL; 22,15: Igra ansambel 
Ruby Braff ; 22.40: Glasba za lahko 
noč; 23.00; Prenos RL.

TOREK, 27. AVGUSTA 

Nationalni program
6.30: Vreme na Italijanskih mor

jih; 8.20: Glasba za dobro jutro; 
8.30: Glasbeni sejem; 8.45: Strani Iz 
albuma: 9.05: Najnovejše pesmi;
9.50: Operna antologija; 10.30: «Grof 
Monte Cristo»; 11.00: Za sam orke
ster; 11.30: Koncertni program;
14.55: Vreme na italijanskih mor
jih; 15,15: Pregled likovnih umet
nosti: 15.45: Italijanske narodne
pesmi in plesi; 16.00: Oddaja za 
otroke: 16,30: Komorna glasba na 
ploščah; 17.25: Simfonični koncert; 
18,35: Plesna glasba; 19.30: Glasbe
ni vrtiljak; 19.53. Po ena pesem 
na dan; 20.25: «L’opera D’Aran», 
lirična drama; 20 35: Plesna glasba.

//. program
8.00: Jutranja glasba; 8,35: Poje 

Miriam Del Mare; 9.09: Italijanski 
pentagram; 9.15: Ritmi in fantazi
je; 10.35: Iz albuma najnovejših
italijanski pesmi; 11.00: Glasba za 
dobro voljo: 12.00: Glasba danes; 
13.00: Gospa ob trinajstih vam
predstavlja; 14.00: Pevski program; 
14.45: Plošče; 15.00: Iz album pes
mi; 15,35: Miniaturni koncert; 16.00: 
Rapsodija; 16.35: Panorama pesmi; 
16.50: Italijanske narodne pesmi;
17,35: Mala ljudska enciklopedija : 
18.35: Vaši najljubši pevci; 19.50: 
Ritmično-simlonična glasba; 20.35: 
Walter Chiari vam predstavlja «II 
baraccone»; 2120: Pojejo «Los Tres 
Diamantes»; 21.35: Večerna glasba; 
22.10: Plešimo z «Fats Domlnom in 
Los Espagnoles».

///. program
18.30: Bachov koncert; 18.40: Pa

norama idej; 19.15: Pregled nemške 
kulture; 19.30; Vsakovečerni kon-

prvo noč v Brdih je prespal pri 
Reji ▼ Steverjanu. S prijate
ljem pa skoroAa nista zatisnil» 
očesa. Vso noč je tekel pogovor, 
posvetovala sta se, snovala. Or
ganizacija mora pelno zaživeti. 
Vse je pripravljeno, ljudi je tre
ba le razgibati. Andrej je bil 
izkušen, a je bil vedno preuda
ren in previden, da mu niso pri
šli na sled. V Brdih se je zna. 
šel kot riba v vodi.

Od Reje je stopil k Dorniko- 
vim v Kojskem, kjer je imel dru
žino. A tam ni bilo nič kaj vaiv 
no. Pri njem sta se že oglasila 
Ivan Gravnar in Pepe Stekar, pri 
katerem naj bi stanoval.

Andrej se je znašel pred moj. 
no razširjeno organizacijo. Z« 
prvi posvet z Rejo, Gravnarjem, 
Mirkom iz Pevme in Ivanom iz 
Huma, s Francem Bevčičem iz 
Kojskega o organizaciji dela in 
o razpoloženju ljudi je Andrej 
vlil novega poguma. Fronta pa še 
ni bila utrjena, ker ljudje še ni
so šli skozi revolucionarne pre
izkušnje kot drugod.

Posveti in razgovori v Brdih 
niso bili dovolj. Organizacijo je 
bilo treba povezati v primor
skem. slovenskem in jugoslovan
skem okviru. Andrej Kumar se 
še ni prav odpočil, ko ga je 6. 
aprila pot zanesla na Skalnico, da 
bi se srečal z drugimi revolucio
narji, organizatorji osvobodilnega 
gibanja na Goriškem. Tam so se 
pogovorili o dotedanjem delu m 
ugotovili, da je bilo organizirano 
že lepo število ljudi v KP. v od
borih OF. med skojevci in mla
dinci.

Andreju je dal ta posvet novih 
pobud. Vrnil se je v Brda in hi* 
tel, da bi popravil zamujeno. 
Obredel je domala vse vasi v 
vzhednih Brdih in se pogovarjal 
z ljudmi, ustanavljal odbore, or
ganiziral skupine.

ZA REPUBLIKO. Ljudje so 
Andreja poznali. Govoril jim je 
prepričljivo, ker je poznal njiho
ve težnje in težave. Nikjer m na
letel na mlačneže in omahljivce. 
Toda med ljudmi je bilo še ve
liko utvar in nerazumevanja. Ce
lo to se mu je primerilo v Fi
govci, da bi jo malone izkupil, 
ker je govoril slabo o Jugoslaviji. 
Andrej je imel v mislih staro 
Jugoslavijo. Brici pa Jugoslavijo 
nasploh, takšno ali drugačno, sa
mo da bi bila Jugoslavija. In 
kd- bi jim zameril, saj je niso 
izkusili, tiste stare, [n Andrej je 
moral vse od kraja podirati njiho
ve zlate gradove.

A ljudje so začeli govoriti na 
glas in naravnost, so začeli hodi
ti dvignjenih glav mimo vseh 
italijanskih postojank v prepri
čanju, da se bliža rešitev. Toda 
katera je prava rešitev? Katera 
Jugoslavija je prava, če m tista, 
ki jo je Andrej Kumar progla
šal za mrčeho? Četniki, partiza
ni? Jugoslovani? V prekipevajo
čem navdušenju je bito težko u- 
brati pravo pot. pot osvoboditve, 
ne le narodne, marveč tudi ljud
ske in še posebno prav te.

Se s svakom v Biljani je imel 
Ivo Sirk težave;

«Da veš. četniki so za kralja, 
partizani za republiko»

In jo je i/kupil.
«Naj bo že tak hudič .ko hoče, 

samo da nas reši iz krempljev 
teh prekletih fašistov »

Toda v resnici so bili Brici od 
vsega začetka za republiko. Le 
da jih je fašizem tedaj tlačil 
bolj kot vse drugo. Samo Se dva, 
trije so oklevali med republiko 
in kraljem Bili so to tisti, ki 
jim je tuja učenost zameglila 
pogled, da se niso znašli med 
brstjem briških gričev. Ostali so 
osamljeni, brez poganjkov, suhe 
veja na prerojenem drevesu.

cert; 20.30: Revija revij; 20.40: 
Brahmsov koncert; 22.45: Glasba 
danes.

Slovenija
4.00: Dobro jutro: 8.05: Iz opet 

mojstrov klasike; 8.35: Vedri ritmi; 
8.55: Počitniško popotovanje od stra
ni do strani; 9,10: Mojstri simfoni
je; 10.15: Operetne melodije; 10.35 
Naše pesmi; 10.55: Vsak dan nova 
popevka; U.OO; Pozor, nimaš pred
nosti; 12.05: Zabavna glasba; 12.15 
Kmetijskj nasveti; 12.25: Domači 
napevi; 12.40: Pesmi Jugoslovanskih 
narodov; 13.15: Zabavna glasba; 
13.30; Ruska, češka in madžarska za 
bavna glasba; 14.05: Skladatelja
Marjan Kozina in Uroš Krek; 14.25: 
Robert Schumann: Adagio in alle 
grò; 14.35: Naši poslušalci čestita
jo; 15.15: Zabavna glasba; 16.00 
Vsak dan za vas; 17.05: Koncert po 
željah; 18.10: Planinska oddaja;
19.05: Glasbene razglednice; 20.00 
Filmska glasba; 20.20: Radijska
igra; 20.54: Serenadni večer; 21.35: 
Zabavni vrtiljak; 22.15: Skupni pro
gram JRT; 23.05: S popevkami po 
svetu.

Ital. tele viiije
18.00: Program za najmlajše ;

20,15: Šport; 20.30: Dnevnik; 21.05; 
«Pismo tiem ženam», film; 22.50: 
Odisejevo popotovanje, prvi del — 
nato dnevnik.

DRUGI KANAL
21.05: Dnevnik; 21.15: «11 parolie

re, questo sconosciuto», glasbeni 
program; 22.15: Predavanje o zani
mivih športnih dogodkih; 23.05: 
Sport.

Jug. televiiija
NI SPOREDA

03 20. 03LETMCI SPLOŠNE VSTAJE NA PRIMORSKEM

Puntarska pest je zapisala
onosni datum: 10. II. 1942

(Iz knjige «Med briškimi griči je posijalo sonet»)



PRIMORSKI DNEVNIK 4 27. avgusta 1963

Vreme včeraj: najvišja temperatu
ra 28,2, najnižja 20,2, ob 19. uri 
25,2 stopinje, zračni tlak 1015,2 pa
da, veter severo-severozahodnik 2 
km na uro, vlaga 73-odst., nebo 2 
desetin* pooblačeno, morje mirno, 
temperatura morja 2S stopinj. Tržašk n e v n Danes, TOHEK, 27. avfusta 

Zlatko
Sonce vzide ob 5.18 in zatone ob 
18.55. Dolžina dneva 13,37. Luna 
vzide ob 13.21 in zatope ob 23.00.

Jutri, SREV>A. 28. avgusta 
Avguštin

ZAČETEK 4. MEDNARODNEGA TEČAJA O PROMETU SET

Trst ima pomembne možnosti 
v okviru razvoja prometa SET

Uvodno predavanje je imel veleposlanik Luksemburga Lam
bert Schaus - Sprejem za udeležence tečaja na županstvu

V veliki dvorani tržaške univerze so včeraj dopoldne sve
čano otvorili četrti mednarodni tečaj, posvečen prometu v 
okviru evropske gospodarske integracije. Na otvoritvi je bil 
prisoten ves akademski zbor, predstavniki lokalnih oblasti ter 
gospodarskih in političnih krogov.

Mednarodni tečaj o prometu 
bo trajal do 14. septembra in
na njem sodeluje okoli sto stro
kovnjakov, ki imajo vsi aka
demske naslove in ki se na 
njem specializirajo odnosno po
glabljajo znanie. Strokovnjaki 
go prisotni iz vseh držav, ki so 
vključene v Skupno evropsko 
tržišče, noleg tega pa še iz Polj
ske, Grčije in Anglije.

Predavalo bo osemnajst univerzi
tetnih profesorjev iz različnih dr
žav, poleg njih pa visoki funkcio
narji iz različnih držav in različnih 
prometnih strok. Predavanja se bo
do nanašala na pomorske in zrač
ne prevoze in na naftovode. Ta te
čaj je izpopolnitev lanskega tečaja, 
ki je bil posvečen kopenskim in 
rečnim zvezam, tako da bodo pro
učili v dveh letih celotno proble
matiko prometnih zvez v okviru 
evropske gospodarske integracije.

Prisotne je najprej pozdravil rek
tor tržaške univerze prof. Agostino 
Origone, ki je podčrtal velik pomen 
tega tečaja za tržaško univerzo, saj 
nudi priložnost nè samo za poglob
ljeno proučevanje prometnih vpra
šanj temveč tudi priložnost za med
sebojne stike. Tečaj je zaradi svo
jega programa sicer izšel iz okvira 
Skupnega evropskega tržišča, je pa 
ta okvir prešel tako glede udeležen
cev kot tudi glede vprašanj, kate
ra na njem proučujejo. Uspeh te
čaja dokazuje stalno večje število 
poslušalcev, kot tudi takojšnji od
ziv univerzitetnih profesorjev, ki 
jih je povabila predavati tržaška 
univerza.

Uspeh tega tečaja spremlja Trst 
z zadovoljstvom in mu daje vso 
moralno pomoč, saj ni slučajno, da 
je prav naše mesto bilo izbrano za 
sedež razprave o evropskem pro
metu.

Uvodno predavanje je nato imel 
veleposlanik Luksemburga Lambert 
Schaus, ki predseduje komisiji 
za promet Evropske gospodarske 
skupnosti in ki je prvenstveno go
voril o razvoju prometa v okviru 
Skupnega evropskega tržišča. Ori
sal je sedanji položaj, ki ni povsem 
zadovoljiv, saj še niso bile ustvar
jene vse možnosti združevanja. Pri 
tem je med drugim dejal, da ima 
Trst v okviru razvoja prometa SET 
pomembne možnosti. Svoja izvaja

nja je zaključil z ugotovitvijo, da 
je treba vskladati interese posa
meznih držav z interesi evropske 
skupnosti.

Ob pol enih je udeležence tečaja 
sprejel na županstvu odbornik Ve- 
nier, ki je podčrtal, da je Trst ži
vo zainteresiran za različna vpraša
nja, ki se nanašajo na promet v 
okviru SET in še zlasti za promet 
med SET in drugimi evropskimi 
ter prekomorskimi državami. Trst 
je namreč ob robu področja, ki ga 
obsegajo države Skupnega evrop
skega tržišča, vendar pa smo pre
pričani, SET ne bo zaprt sam vase, 
tako da bo lahko naše pristanišče 
prispevalo k krepitvi prometa z 
vsemi vzhodnimi državami in pri
čakujemo, da bo zavest te pomemb
ne naloge prodrla med gospodarske 
in politične vodilne osebnosti.

Od včeraj avtobusi 
na progi št. 18

Od včeraj so filobusno progo 
št. 18 spremenili v avtobusno. S 
tem so ukinili nevaren promet filo- 
busov v nasprotni smeri dovoljene
ga prometa po Korzu Garibaldi 
proti Trgu della Borsa. Acegatovi 
avtobusi vozijo sedaj po Ul. Car
ducci in obrnejo na Trg Goldoni. 
Zaradi tega so na tej progi uvedli dve 
postajališči in sicer v Ul. Carducoi 
ter nà Trgu Goldoni, medtem ko so 
končno postajo v Ul. Cumano pre
nesli za 120 metrov dlje. Na progi 
vozijo trije avtobusi srednje veli
kosti z običajnim voznim redom.

Dr. Vincenzo Molina» 
novi načelnik kabineta 
vladnega komisariata

Vladni komisar dr. Mazza je 
včeraj imenoval za načelnika ka
bineta vladnega komisariata, na 
mesto pokojnega dr. Capona, pod- 
prefekta dr. Vincenza Molinarija.

Dr. Vincenzo Molinari je stopil 
v službo notranje uprave leta 1935. 
Leta 1952 je prišel v Trst in je

vem delu ter o njegovih zaslugah 
je spregovoril predsednik kolegije 
dr. Pasino. Vsi prisotni člani odbo
ra so pokojnikov spomin počastili 
z enominutnim molkom.

bil imenovan za načelnika kabi
neta ravnateljstva za upravne za
deve pri Zavezniški vojaški upra
vi, ki ga je vodil prefekt dr. Vi
telli. Od leta 1954, in sicer od 
ustanovitve vladnega komisariata, 
je bil dr; Molinari namestnik na
čelnika kabineta vladnega komisa
riata. Dr. Molinari je tudi član 
mešane italijansko - jugoslovanske 
komisije ustanovljene na osnovi 
člena 8 posebnega statuta, ki se 
ukvarja z vprašanji zaščite na
rodnostnih manjšin na italijan
skem in na jugoslovanskem pod
ročju.

Z Pokrajinski upravni odbor je
na svoji seji 22. t.m. počastil spo
min umrlega podprefekta dr. Maria 
Capona. O pokojniku in o njego-
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PRED JESENSKIMI ZASEDAM IZVOLJENIH OMANOV

Kombinacije za sestavo večine 
v občinski in pokrajinski upravi
Doslej še ni prišlo do uradnih razgovorov med zainteresiranimi strankami

DVE NOVI DRA2BI ZA GRADNJO 
AVTOSTRADE TRST—BENETKE
Člani upravnega sveta "družbe 

«Autovie Venete» so si včeraj o- 
gledali dela za gradnjo mostu čez 
reko Tilment na avtostradi Trst- 
Benetke. Ob tej priložnosti sta 
predsednik družbe odv. Candolini 
in pooblaščeni upravnik inž. Vi- 
sintin izjavila, da bodo 11. sep
tembra razpisali dražbo za grad
njo šestega in sedmega odseka 
autostrade, in sicer za gradnjo voz
lišč pri Falmanovi in pri Villes- 
sah.

SKRBI MNOGIH V TEII VROČIII DNEH

2. septembra začetek 
popravnih izpitov na šolah
Vestne in skrbne priprave dijakov na tečaju za popravne 
izpite v priredbi slovenskega dijaškega doma v Trstu

V teh dneh pasje vročine se mo
rajo vsi tisti dijaki, ki se med mi
nulim šolskim letom niso dovolj 
potrudili, pošteno potiti. Še nekaj 
dni in treba bo delati obračun 
opravljenega poletnega dela. Na 
vseh šolah se namreč 2. septembra 
pričnejo popravni izpiti.

Enajst profesorjev se je od prve
ga avgustu trudilo z 78 dijaki, ki 
so se vpisali v poletni tečaj za po
pravne izpite, ki ga je že tretje leto 
priredil Slovenski dijaški dom v 
Trstu. Vsak' dan so morali notra
nji tečajniki presedeti po osem, zu
nanji pa po šest ur pri knjigah. 
Dopoldne so z delom pričeli že ob 
osmih, ko so prišli profesorji, po
poldne pa so ponavljali obdelano 
snov. Kot rečeno, potili so se, še 
bolj pa tisti, ki imajo po dva ali 
še več izpitov.

Profesorji in vzgojitelji so z do
seženimi uspehi zadovoljni, in upa
jo, da bodo vsi udeleženci tečaja 
z uspehom opravili preizkušnjo, ki 
jih čaka, čeprav bo izrečena zad
nja beseda, ko bodo objavljeni izi-

Tako občinska kot pokrajinska 
uprava nimata več zagotovljene 
trdne večine v občinskem odnosno 
v pokrajinskem svetu, saj na zad
njih sejah nista bila odobrena pro
računa, za katere ni glasovalo za
dostno število svetovalcev. Tri 
«vladne stranke» (Kd, PSDI in 
FRI) so se odločile, da celotno 
vprašanje zavlečejo do jeseni in 
da bodo o proračunih razpravljali 
na jesenskih zasedanjih občinske
ga odnosno pokrajinskega sveta.

V obeh primerih pa za izglaso
vanje proračunov ne zadostuje do
sedanja zveza treh strank in je 
potrebno razširiti večino ali proti 
PLI ali proti PSI.

Stališče dosedanjih «vladnih 
strank» je v odtenkih različno, 
v bistvu pa predvsem PSDI in 
KD odločno «zapirata» proti PLI. 
Zato je večina pokrajinskega od
bora KD sklenila, da poveri taj
niku stranke, da prične s preli
minarnimi stiki za ustvaritev «lei 
vega centra» v tržaški občini in v 
pokrajini. Podobno je tudi stališče 
PRI, ki pa za razliko od stališča 
te stranke v vsedržavnem okviru,
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REFORMA ITALIJANSKEGA DAVČNEGA SISTEMA

Predlog komisije za združitev 
družinskega in dopolnilnega davka

Komisija za davčno retormo opozarja v svojem poročilu, da 
predstavljajo največjo davčno rezervo utaje in izključitve

Italijanski davčni sistem je zelo davčnim organom. Današnji sistem 
*- —J— obremenilne mere dopolnilnega 

davka je zelo zapleten in predvi
deva nič manj kot 739 obremenil
nih vsot, kar jasno dokazuje, koli
ko dela in zamude časa imajo pri
stojni uradi, da v okviru teh ob
remenilnih vsot odmerijo davek 
na posamezno davčno prijavo.

Poročilo komisije v uvodu po
udarja, da bi bilo popolnoma zgre
šeno, če bi zakonodajalec v pri
hodnjih letih, zato da poveča dr
žavne dohodke, izkoristil davčno

zastarel in se naslanja še vedno 
predvsem na posredne davke, se 
pravi na davke, ki jih v enaki me
ri plačujejo vsi potrošniki, tako bo
gati kot revni. Razlika med bo
gatinom in revežem je pri teh dav
kih le v tem, da bogatin plača med 
letom več teh, davkov kot revež, ker 
ima mnogo več sredstev, da lahko 
kupi več blaga za vsakodnevne po
trebe in luksuzne predmete. Pri 
osnovnih potrebščinah za vsakda
nje življenje pa posredne davke 
plačujemo vsi enako, čeprav je raz
pon dohodkov zlasti med delavci in 
delodajalci tako velik, aa ga dejan
sko ni mogoče označiti. Za delav
ca vsakdo ve koliko zasluži v enem 
letu, za industrijca, veletrgovca ali 
za razne delničarje velikih družb 
pa nihče n? more točno vedeti ko
liko zaslužijo v enem letu.

To veliko razliko občuti vsaka 
oseba, ki je v delovnem odnosu. 
Zato so dosedanje vlade polagale 
največjo skrb predvsem posred
nim davkom, da so iz žepov delav
cev in uradnikov izžemale čimveč 
denarja za vedno večje potrebe dr
žavnega proračuna. Toda sedaj je 
tudi ta način obdavčevanja dose
gel višek in ni več mogoče nadalje
vati po tej poti. Zato je razumlji
vo, da so na stalne pritiske, zlasti 
levičarskih strank, v parlamentu 
končno začeli temeljito razmišljati 
o davčni reformi, ki naj se nasla
nja predvsem na neposredne davke, 
ad kot se temu pravi, na obdavče
vanje dohodkov, zlasti visokih do
hodkov. Zarad. tega je bila pred 
letom dni ustanovljena v Rimu ko
misija za davčno reformo^.

V preteklih dneh je ta komisija 
končala s svojim delom in sestavi
la obširno poročilo s številnimi 
predlogi, ki jih bo morala sedaj 
vlada proučiti in sprejeti ustrezne 
sklepe, če hočejo v Italiji enkrat 
za vselej uvesti sodoben davčni si
stem, ki bo obremenjeval predvsem 
tiste, ki mnogo zaslužijo in hkrati 
vsaj delno zmanjšal davek odnos
no trošarino na najnujnejše živ
ljenjske potrebščine.

Eden najvažnejših predlogov ko
misije za davčno reformo je da se 
združita dopolnilni davek (po za
konu Vanoni) in združinski davek. 
Kot je znano, se oba ta davka 
plačujeta na dohodek. Razlika je 
v tem, da je odmera dopolnilnega 
davka na dohodke po vsej državi 
enaka, na družinski davek, ki ga 
pobirajo občine, pa se od občine 
do občine razlikuje. Po predlogu 
komisije naj bi davkoplačevalec 
napravil eno samo davčno prijavo 
in bi družinski davek predstav
ljal samo dodatni del prijave, ki 
naj bi se razlikoval od občine do 
občine. Glede obremenilne mere 
obeh sedanjih davkov pa komisi
ja ne določa ničesar, ker prepu
šča to pristojnim finančnim m

reformo za povišanje davkov. To 
pojasnilo komisije je zelo važno, 
ker že sedaj opozarja sedanjo in 
bodoče vlade, da obstajajo drugi, 
bolj demokratični načini za po
večanje državnih dohodkov. Pri 
tem poročilo dodaja, da davčno re
zervo v Italiji predstavljajo davč
ne utaje in izključitve, ki so tako 
velike, da bi lahko zagotovile dr
žavi vse potrebne dohodke, ne ,da 
bi bilo treba povišati davke, am
pak bi se lahko sedanje obdavčlji
ve vsote znižale.

bolj čaka na odločitve in ne vodi
jasne bitke za «levi center».

Pr j, vseh teh stališčih pa obsta
jajo seveda številne nejasnosti in 
bi predvsem KD želela ustvariti 
neke vrste «čistega levega centra» 
odnosno prejeti odločilne glasove 
PSf brez jasnih političnih obvezno
sti. Notranji položaj KD je nam
reč vedno bolj zapleten, saj se 
čujejo glasovi o ponovnem prodo
ru desničarskih krogov, o uvelja
vitvi Bartolija v tržaškem juvnem 
življenju in s tem tudi o uvelja
vitvi nacionalistično konservativ
nih tendenc. Vodstvo stranke si
cer ni ogroženo, vendar pa mora 
vedno bolj računati tudi z lastno 
desnico, istočasno pa se boji na
predovanja liberalcev, ki so KD 
že odvzeli določeno število glasov.

PSI je zavzela do celotnega vpra. 
šanja jasno stališče in je sedanja 
večina stranke za «levi center», 
to pa v okviru jasnega politične
ga programa, točno določenih ob
veznosti, rokov itd. Skratka PSI 
ne zahteva samo urejevanja uprav, 
nih vprašanj, temveč istočasno 
preokrenitev celotne tržaške go
spodarske, socialne in druge poli
tične dejavnosti v levo, pri čemer 
se odločno zavzema za postopno 
reševanje perečih vprašanj sioven- 
ske narodne skupnosti.

Težko je reči, če bo do poga
janj pnšlp, odnosno če bodo uspeš
na. Določeni krogi v KD se zavze
majo za najbolj enostavno, vendar 
istočasno m mesto in pokrajino 
najbolj negativno rešitev: pustimo 
sedanje stanje in naj pride komi
sar. Pri tem pravijo, da komisar 
ne bo «vladal» dolgo časa, saj bo
do spomladi zelo verjetno deželne 
volitve, odnosno bo mogoče trža
ške pokrajinske in občinske volit
ve združiti s podobnimi volitvami, 
kj bodo prihodnjo jesen. Seveda 
pa je tako stališče polno nevarno 
sti. Predvsem se ve, kdaj pride 
komisar, kot pa uči izkušnja, ni 
nikoli točno znano, kdaj odide m 
slaba izvoljena uprava je boljša 
od dobrega komisarja. Zlasti pa 
je komisar nevaren v sedanjem 
razdobju, ko se pripravlja usta
novitev dežele Furlanije - Julijske 
krajine in ko bi pri tej ustanovit
vi morali imeti odločilno besedo 
prav predstavniki lokalnih izvo
ljenih uprav.

V primeru občinske in pokrajin
ske uprave «levega centra» pa je 
treba tudi rešiti vprašanje, če bo-

A
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zunaj» ali od znotraj odr
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padel z motorjem
Sinoči ob 21,35 so sprejeli na or

topedski oddelek splošne; bolnišnice. 
19-letnesjb lErmtnia Bortnh fz Nasè- 
lja Sv. Sergeja 2214. Pri pregledu 
mu je zdravnik ugotovil ,verjetm 
zlom desnega zapestja, hirde pod
plutbe na leviflopatici in na rokah. 
Ce bo So vse po sreči, bo mlade
nič ozdravel v 15 dneh.

Borina so prepeljali v bolnišnico 
z rešilnim avtom RK, toda skoraj 
deset ur po nezgodi pri kateri jè 
dobil omenjene poškodbe. Bilo je 
nekaj čez poldne, ko se je mlade
nič peljal z mopedom ■ po Istrski 
ulici v smeri proti Sv. Soboti. Na 
nekem ovinku je zavozil na velik 
oljnati madež, izgubil nadzorstvo 
nad vozilom, padel na tla ter dobil 
omenjene poškodbe.

di. Seveda sedaj so na vrsti dijaki 
sami ter stroge izpitne komisije.

Nekoliko se je treba še potruditi 
in pohiteti. Dnevi hitro minejo, tre- 
bo bo še pogledati v knjige, pono
viti in si osvežiti spomin o tistih 
stvareh, ki so najtežje, ter popol
noma pozabiti na kopanje in razne 
izlete, saj bi bilo škoda zamuditi 
dragoceno šolsko leto.

Razpis za prijave 
v Slovenski 
dijaški dom

1. Dijaki ki nameravajo vstopiti 
v šolskem letu 1963/64 v Slo
venski dijaški dom kot redni 
ali zunanji gojenci morajo vlo
žiti prošnjo za sprejem na po
sebnih tiskovinah, ki jih dobi
jo pri upravi Slovenskega dija
škega doma v Ul. Ginnastica 72 
ali pri predsednici Dijaške Ma
tice v Ulici Gtppa 9/II (pri 
SPZ).

2. Prošnje za sprejem v dijaški 
dom se spi v-majo neprekinje
no do izpol% ve vseh razpo
ložljivih mesi

3. Dijaki, ki niso v gmotnem po
ložaju, da bi plačevali celotno 
vzdrževalnim», naj vložijo pri 
Dijaški Matici posebno prošnjo 
za podporo po navodilih razpi
sa Dijaške Matice.

4. Vsa ostala pojasnila in navodi
la prejemajo prosilci pri naslo
vili navedenih v 1. točki.

Darovi za Skopje
Darove v denarju in blagu 

sprejema osrednji zbirni cen
ter v Ul. Geppa 9, tel. 31-119, 
od 8. do 14. ure.

Denarne prispevke pa spre
jemata:

Tržaška knjigarna Ul. sv. 
Frančiška.

Primorski dnevnik Ul. Mon-
tecchi 6.

Nevaren padec
Sinoči ob 19.40 so prepeljali v 

splošno bolnišnico 81-letno Olivo 
Gregori por. De Battisti iz Ul. 
S. Vito L Njena hčerka je pove
dala, da je mati padla na tla, 
ko je hotela vstati s stola. Zdrav
niki so ugotovili, da si je prilet
na ženska zlomila desno stegneni
co ter so si pridržali prognozo.

HUDA PROMETNA NESREČA PRI BRIŠČKIH

Z avtom zdrvela na travnik 
in povozila dve deklici

Stanje hudo ranjene deklice se je včeraj nekoliko 
izboljšalo - Voznica je vozila brez «patentina»

Predvčerajšnjim okoli 17,30 je 
irišlo v bližini fprišlo v bližini športnega igrišča 

pri Briščkih do precej hude pro
metne nesreče, ki bi skoraj terja
la človeško žrtev. Po sreči se je 
včeraj zdravstveno stanje 9-letne 
Luiselle Milani iz Ul. Boveto 1 ne
koliko izboljšalo, tako da se lahko 
upa, da bo ozdravela kljub hudim 
poškodbam.

Do nesreče je prišlo, ko se je 
43-letna Ivana Doljak por. Križman 
iz Velikega Repna 90 pripeljala z 
avtom Fiat 600 TS 59823 do šport
nega igrišča pri Briščkih. Toda Do- 
ljakoVa še ni imela vozniškega do
voljenja ter je bila zato še precej 
negotova pri upravljanju vozila.

........................................................................................................................ .

200 METROV « HUDOURNIKA» POD KONTOVELOM

V preteklih mesecih je občin
ska uprava popravila vse -asfalti
rane ceste na Kontovelu. Prav ta
ko so popravili Napoleonsko ce
sto, po kateri do pred dobrim 
mesecem dni skoraj ni bilo mogo
če voziti zaradi razoranega ce
stišča. Poleg tega pa je občinska 
uprava končala na novo asfalti
rati cesto, ki pelje iz Trsta na 
Prosek, kar ni razveselilo samo 
domačinov, ampak tudi vse tiste

avtomobiliste in motocikliste, ki 
radi zahajajo na Kontovel in na 
Prosek.

Vsa ta dela so skoraj spreme
nila zunanjost vasi, ker so po
leg ureditve cestišča tudi očistili 
plevel in travo, ki se je v zadnjih 
letih zarasla ob straneh cest in 
jih v nekaterih krajih toliko zo
žila, da se skoraj niso zdele pre
vozne.

Kljub tolikšnemu delu in toli
kim stroškom, ki jih je imela ob
čina za ureditev teh cest, se nam 
zdi skoraj neverjetno, da do se
daj še ni našla nekaj sto tisoč 
lir za popravno in asfaltiranje 
manj kot 200 metrov dolgega zad
njega- dela Stare ceste, kj pelje 
iz Barkovelj na Kontovel, in si
cer dela med «Ri»stavrantom» 
in «Kadaletovimi». Ob tem delu

ceste so štiri stanovanjske hiše.
Cesta je danes v tako obupnem 

stanju, da je podobna strugi ka
kega hudournika. Da ta izraz ni 
pretiran, nam jasno dokazujeta 
obe sliki, ki ju objavljamo. Upaj
mo torej, da bodo funkcionarji 
občinskega tehničnega urada te 
slike videli in končno kaj ukre
nili, da bo tudi ta del ceste do
stojno popravljen.

Ker pa se je hotela vaditi v šofi- 
ranju, se je usedla v avto ter se 
odpeljala proti Brlščkom s 14-let- 
nim Danilom Rebulo. Do Briščkov 
je šlo vse po sreči, potem pa se je 
nenadoma zataknilo, ker je na ne
kem ovinku Doljakova izgubila ob
last nad avtom ter zavozila na bliž
nji travnik. Po nesrečnem naključ
ju sta tedaj ležali na travi omenje
na Luisella in njena 5-letna sestra 
Graziella. Na nič hudega sluteči se
strici je iznenada pridrvel avto, ki 
ju je povozil. Najhuje je poškodo
val Luisello, katero so kmalu po
tem prepeljali v splošno bolnišnico, 
kjer so ji zdravniki ugotovili rano 
na desnem sencu, krvavitev z des
nega ušesa, verjetne zlome na re- 
brih, zlom leve stegnenice ter ver
jetni zlom desne stegnenice. Poleg 
tega je tudi zelo verjetno, da je 
dekletcu zmečkalo vranico. Vendar 
pa, kot smo že dejali, se je Lui- 
sellino stanje izboljšalo in so zato 
bile njene poškodbe lažjega znača
ja, kot se je zdelo v prvem tre
nutku.

Luisellina sestra Graziella se le 
poškodovala le laže. Prav tako sta 
tudi Doljakova in Rebula odnesla 
le lažje poškodbe. Graziella si je 
verjetno zlomila levo zapestje in v 
bolnišnici so ji nudili samo prvo 
pomoč. Tudi mladi Rebula si je 
verjetno zlomil levo zapestje ter se 
je pobil 'po levi nogi, zaradi česar 
so ga sprejeli na ortopedski odde
lek splošne bolnišnice. Doljakova 
pa se je le laže pobila po nogah.

Ko je prišlo do nesreče, so bili 
v bližini ponesrečenih sestric nju
ni starši, ki pa jima niso mogli po
magati, ker se je nesreča odigrala 
bliskovito. Na kraj dogodka so ta
koj prišli karabinjerji, ki so zasli
šali nespretno šoferko. Zelo verjet
no je, da bodo Doljakovo prijavili 
sodišču.

Z avtom čez škarpo
Precej hudo se je včeraj nekaj 

pred 14. uro ponesrečil 50-letni 
uradnik Pietro Sferco iz Ul. Giu- 
stinelli 7, ko se je v družbi z 
nekim prijateljem peljal z avto
mobilom Fiat 600 TS 43734 po Ul. 
Commerciale navzgor. Zaradi pre
velike hitrosti je Sferco izgubil 
nadzorstvo nad avtomobilom, ki 
je v bližini poslopja št. 170 zdrs
nilo s ceste ter zdrknilo kake 
3 metre čez škarpo navzdol.

Pri nezgodi si je Sferco zlomil 
pogačico na desnem kolenu ter 
se pobil po nosu, iz katerega je 
začel pozneje krvaveti. Njegov so
potnik, 51-letni Giovanni Vranich 
iz Ul. della Pineta (Opčine) 10, 
pa se je pobil po desni prsni 
strani, po desnem komolcu in 
levi nogi. Zaradi udarca si je 
Vranich zlomil verjetno tudi ka
ko rebro. V bolnišnico so ga pre
peljali v skoraj nezavestnem sta
nju. Kljub temu pa bo verjetno 
ozdravel v 25 dneh.

HLET V CERKNO
V okviru proslav obletnice vstaje primorskega ljudstva, pri
pravljajo v Cerknem 8. in 9. septembra odkritje grobnice 
nad tisoč padlim partizanom in žrtvam fašističnega nasilja, 
ki so umrli v nacističnih taboriščih, ali so jih ustrelili kot 
talce. Za 800 padlih borcev in žrtev fašističnega nasilja, so ime
na znana, nad 200 pa je neznanih. V grobnico bodo položili 
tudi posmrtne ostanke 90 italijanskih partizanov, ki so se borili 
v vrstah Tržaške brigade in div. Natisene.

ZVEZA PARTIZANOV 
TRŽAŠKEGA OZEMLJA
organizira ob tej priložnosti enodnevni izlet v 
Cerkno v nedeljo 8. septembra t.l. in vabi svoje 
člane in simpatizerje, da se ga udeležijo v čim 
večjem številu.
Vpisovanje se vrši:

TRST: na sedežu Zveze — Ul. Montecchi 6-III. nad.
v ponedeljkih, sredah in petkih od 9. do 12. 
in od 16. do 18. ure

NABREŽINA: društvo «Igo Gruden» (tov. Rudi Pertot)
SV. KRIZ: društvo «Albert Sirk» (tov. Rado Maganja)
DOLINA: pri tov. Josipu Sancinu — Dolina 112
BOLJUNEC: pri tov. Josipu Bolčiču — Boljunec 12
BORŠT: pri tov. Urhu — Boršt 41
PROSEK pri tov. Ivanu Spangerju — Prosek 300
LONJER: pri tov. Oskarju Kjudru

Šolske vesti

Na državnem znanstvenem liceju s 
slovenskim učnim Jez «om v »iStu,
ki ima poleg razredov z znanstvenim 
učnim načrtom tudi popolne razrede 
s klasičnim učnim načrtom se vrši 
vpisovanje za šolsko leto 1963-1964 
vsak dan od 10. do 12. ure v tajništvu 
zavoda v Ulici Lazzaretto vecchio 9-11. 
neprekinjeno do 25. septembra 1963.

Navodila glede vpisovanja so raz
vidna na zavodovi oglasni deski.

Ravnateljstvo državnega znanstve
nega liceja s slovenskim učnim jezi
kom v Trstu sporoča, da se prično 
vsi popravni izpiti — sprejemni za 
klasični licej, vstopni in razredni — v 
jesenskem roku 1982-63, dne 2. septem
bra ob 8,30 s pismenim izpitom iz slo
venščine.

Ravnateljstvo državnega znanstve
nega liceja s slovens-im učnim Jezi
kom v Trstu sporoča, da se pričnejo 
zrelostni izpiti v jesenskem izpitnem 
roku šolskega leta 1962-63 dne 13. sep. 
tembra 1963 ob 8.30 s pismenim Izpi
tom iz italijanščine.

Na državnem trgovskem tehničnem 
zavodu s slovenskim učnim Jezikom 
v Trstu se bodo začeli razredni po
pravni izpiti dne 2. septembra 1963 
po razporedu ki je razviden na za
vodovi oglasni deski.

Usposobljenostni popravni Izpiti se 
bodo začeli 13. septembra 1963 ob 8,30 
s pismeno nalogo iz italijanščine.

Vpisovanja za šolsko leto 1963-64 se 
vršijo vsak dan Oq 10. do 12. ure v 
tajništvu zavoda v Ul. Caravaggio 4, 
neprekinjeno do vključno 25, septem
bra 1963,

Državna nižja Industrijska strokov
na šola s slovens-im učnim Jezikom 
v Trstu (Rojan, Utica Montorsino 8), 
obvešča, da se vrši vpisovanje učen
cev in učenk do vključno dne 25. 
septembra t.l. Istočasno opozarja pri
zadete, da se prično vsi popravni iz
piti v ponedeljek dne 2. septembra 
po urniku in razporedu, objavljenima 
na šolski oglasni deski.

Ravnateljstvo nižje trgovske stro
kovne šole pri Sv. Ivanu obvešča di
jake, da se vpisovznje ra II. in III. 
razred ter za I. razred enotne srednje 
šole nadaljuje do 25. septembra 1963 
vsak delavnik od 10. do 12. ure. Učen
ci, ki se vpišejo v I. razred enotne 
srednje šole morajo predložiti na
slednje dokumente:

1. Rojstni list iz anagraf. urada.
2. Potrdilo o precepljenju.
3. Potrdilo o zdravih očeh.
4. Zadnje Šolsko spričevalo.
Vsa druga pojasnila se dobijo v taj

ništvu šole.
Popravni izpiti ter nižji tečajni 

Izpiti se pričnejo v ponedeljek 2. 
septembra 1963, po razporedu, ki je 
objavljen na oglasni deski šole.

Ravnateljstvo državne nižje stro
kovne Industrijske šole s slovenskim 
učnim jezikom v Dolini sporoča, da 
se prično vsi popravni izpiti v pone
deljek 2. septembra ob 8.15 po razpo
redu, ki je razviden na šolski oglasni 
deski.

Ravnateljstvo slovenske industrij
ske strokovne šole na Opčinah obve
šča kandidate, ki Imajo popravne iz
pite, da se izpiti začnejo v ponedeljek 
2. septembra ob 8.30. Natančni razpo
red Izpitov je na šolski oglasni deski.

Ravnateljstvo* Industrijske strokov
ne šole v Nabrežini, z oddeljenimi raz
redi v Sv. Križu, sporoča, da se bo
do pričeli vsi popravni izpiti v pone
deljek, 2. septembra 1963 ob 8.30 s 
pismenim izpitom iz slovenščine.

SPDT priredi 1. septembra Izlet 
z avtobusom v Trento z vzponom 
na Prehodavce ln Vršac s pogledom 
na zgornja Triglavska Jezera. Vpi
sovanje v uradnih urah v Ul. Gep 
Da 9.

Pevski zbor lz Velikega Repna pri
redi dne 8. septembra 1963 Izlet v 
Crikvenico. Vpisovanje Od 20. do 23. 
avgusta od 18. do 21. ure v Velikem 
Repnu štev. 54.

Prosvetno društvo A. Cok z Opčin 
obvešča Izletnike, da bo odhod na Vr- 
šlč v nedeljo ob 5. uri zjutraj izpred 
prosvetnega doma na Opčinah.

VČERAJŠNJE CENE NA TRGU 
NA DEBELO

(V prvem stolpcu so najnižje cene,

pomarance 
limone . . .
fige ............
melone
jagode
hruške . , . . 
breskve . . . 
slive . . . . 
grozdje . . . 
domača pesa 
zelje .... 
kumarice . . 
čebula . . .

solata
melancane
krompir

paradižnik . . 
zeleni radič I, . 
zeleni radič II. 
domače bučke

..........294 423 411

.......... 176 294 282

.......... 47 94 83

.......... 24 71 53

.......... 36 188 71

..........36 118 65

..........24 118 53

.......... 36 94 53

..........47 153 77
• • • • • 60 160 100
« • • • • 47 71 59
.......... 29 71 40
• • • • • 40 59 45

235 200
e----- 129 212 153
..........175 300 200

153 83
-. 23 47 33
.......... 59 71 65
• • • • • 18 80 41
..... 300 500 400

• • e • • 60 250 200..........60 160 140
118 94

Večina blaga se prodaja po 
prevlad, ceni (3. stolpec!

GLASBENA MATICA 
V TRSTU

Vpisovanje v šolo Glasbene 
Matice bo od 2. do 7. septem
bra t. 1. vsak dan od 9. do 12. 
ure v šolski pisarni v Ul. R. 
Manna 29/1., tel. 29-779.

Reden pouk se bo začel v 
ponedeljek, 9 septembra 1963.

RAVNATELJSTVO

Kino

Nazionali 16.00 «Sexy che scotta», 
technicolor.

Arcobaleno 16.00 «I figli del diavolo» 
technicolor, Lee Jocodd.

Excelsior 16.00 «Il fiore e la violen
za». Prepovedano mladini.

Fenice 16.00 «Il trapezio» technicolor. 
Gina Lollobrigida, Burt Lancaster, 
Tony Curtis.

Grattacielo 16,00 «Il colore della pel
le». Antonella Lualdi, Prepovedano 
mladim.

Supercinema 16.00 «L’agguato delle 5 
spie» technicolor.

Alabarda 16.30 «Il magnifico diser
tore». Kirk Douglas. Prepovedano 
mladini.

Filodrammatico 16.30 «Solimano il 
conquistatore», Edmund Purdom.

Aurora 16.30 «Lo sperone nudo».
Cristallo 16.30 «L'amante per 5 gior

ni». Prepovedano mladini.
Capitol 16.30 «Tu sei il mio destino». 

Doris Day, Frank Sinatra. Tech
nicolor.

Garibaldi Danes zaprto. Jutri ob 16.30 
«L'implacabile condanna» technico
lor. Prepovedano mladini.

Massimo 16.30 «Il tesoro segreto di 
Cleopatra» technicolor. Zadnji dan.

Impern 16,30 «100 ragazze e un ma
rinaio».

Moderno 16.30 «Sfida nell’alta Sierra» 
technicolor. Randolph Scott.

Astorìa 17.00 «Il Chentukiano» tech
nicolor. Burt Lancaster.

Astra 16.30 «Gli eroi del Pacifico».
Vittorio Veneto Revija policijskih fil

mov. «Uccidere alle 7». Prepoveda
no mladini, y

Abbazia Danes zaprto. Jutri ob 16.00 
«Baionette in canna». Wally Campo.

Marconi 16.30 «Callaghan contro ma
schera nera». Tony Wright.

Ideale 16.30 «Gli spettri del capitano 
Glenn».

KINO IMA PROSTEM

Satellite 20.00 «Il gladiatore Invinci
bile» technicolor. R. Harrison J. 
Corey.

Marconi 20.15—22.00 «Callaghan con
tro maschera nera». Tony Wright.

Paradiso 20.00—22.00 «Mademoiselle 
Pigalle» technicolor. B. Bardot.

Danes; v M1HAMARU predstava
«Luči ln zvoki». Ob 21. url in ob 
22.15 v italijanščini «Maksimilijan 
in Karlota».

Darovi in prispevki

V počastitev spomina pok. Mirka 
Obada darujeta Pavla in Drago Curk 
3.000 lir za Dijaško Matico.

Včeraj-danes

ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
Dne 25. in 26. avgusta 1963 se j 

rodilo v Trstu 13 otrok, umrlo Je 1 
oseb.

Umrli so: 85-letni Antonio Primosl 
68-letni Nello Bellanti, 81-letna tli 
sabetta Zannoni vd. Zamberlan. 61 
letni Leopoldo Janesrh, 76-letnl Carl' 
Degrassi. 77-letni Rodolfo Cerchi, 71 
letna Antonia Vosilla, 56-letnl Olivi 
Costanzo, 81-letni Umberto Toso, 6! 
letni Carlo Šušteršič, 70-letni Mari' 
Pipan, 6 mesecev stari Pierpaolo Cat 
bone, 77-letna Amalia Ličen vd. Fai 
ter, 81-letna Maria Bani vd. Rodella 
83-letna Rosa Miniussl vd. Crasnlclt 
72-letna Lucia Candusio vd. Crevatin 
72-leWi Lorenzo Flego, 59-letna Ma 
tilde Gomicelli por. Tence, 87-letn: 
Carla Gogal vd. Miniussi.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
OD 16. do 31. AVGUSTA

Crevato, Ul. Roma 15; Croce Ver 
de. Ul Settefontane 39; dr. Gmelnet 
Ul. Gluha 14; Al Lloyd, Ul Orolo 
glo 6; dr. Signori Trg Ospedale 8.

Mali oglasi

kopalne OBLEKE, perilo, poletne 
bluzice |z pletenine, nogavice ter vse 
sezonske artikle za ženske, moške m 
otroke p0 najnižjih cenah v Trstu, 
dobite pri «MAGLIABtLLA» tia Kor
zu Garibaldi 11 (Barriera» nekaj ko
rakov od avtobusne postaje. Postre
žem boste v vašem Jeziku.
POKHIV ANJE PODOV ln podi IZ 
plastike, guma. linoleum od 500 lir 
dalje, preproge Ir» plastične prepro
ge za hodnike vseh vrst. žimnice za 
kopanje od 3900 lir dalje, žimnice 
iz platna spremenljive v naslanjač 
za morje od 5500 lir dalje dobite 
pri «ITALPLAST», Trst Trg Ospe
dale 6. tel. 95-919.

V BAZOVICI dajemo v najem gostil
no s stanovanjem. Mahnič, tel. 226-124.

PRISPEVAJTE ZA 
DIJAŠKO MATICO I
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NA POBUD« ITALIJANSKE UNIJE V ISTRI

3. seminar za učitelje 
italijanskih šol v Rovinju

Seminarja se udeležuje 55 italijanskih učite
ljev, predavata pa dva strokovnjaka iz Italije

Na pobudo Šolske komisije Itali
janske unije v Istri ter s pomočjo 
Pedagoškega in kulturnega inštitu
ta iz Kopra, se je v nedeljo pri
čel v Rovinju seminar za strokov
no izpopolnitev italijanskih učite
ljev osnovnih šol v Istri. Tokrat 
prirejajo seminar že tretjič. Za raz
liko od dveh prejšnjih seminarjev, 
ki so imeli bolj kulturno-jezikoslov- 
no-informativni značaj, je ta tretji 
seminar posvečen vprašanjem pou
ka in psihologije v osnovni šoli. 
Učitelji, ki so namreč pred krat
kim končali s svojim študijem, se 
bodo lahko seznanili na tem tret
jem seminarju z modernimi meto
dami dela in s praktičnimi prijemi, 
ki jim bodo v veliko korist za do
sego najboljših rezultatov v njiho
vem delu.

Predavanja bosta imela dva pro
fesorja, ki sta prišla iz Italije. Prof. 
Bruno Chiari predstavnik gibanja 
sa šolsko obnovo v Firencah, avtor 
najnovejše publikacije «Nove pouč
ne tehnike», bo imel šest predavanj 
o osnovnošolskem pouku. Profeso
rica Angela Masucco - Costa, rav
nateljica učiteljišča v Cagliariju in 
ravnateljica Inštituta za socialno 
psihologijo v Turinu, pa bo govo
rila o psiholoških problemih otro
ka in mladeniške dobe.

Predavanja se ne bodo omejila 
samo na teoretsko analiza vprašanj, 
temveč jih bosta predavatelja izpo
polnila tudi s praktičnim prikazo
vanjem, katerim bodo sledile tudi 
razprave, da se udeležencem semi
narja omogoči čimvečji vpogled v 
Probleme same in se jim objasni 
vse težave, ki so jih imeli s pou
kom v šoli

Seminar bo trajal ves teden in 
se bo zaključil v nedeljo, ko se bo
do zbrali na posvetovanju vsi rav
natelji italijanskih šol iz Kopra, 
Pulja in Reke. Na seminarju je pri
sotnih 55 italijanskih učiteljev iz 
treh okrajev in njihova udeležba je 
večja kot prejšnji leti. Predavanjem 
sledijo tudi ravnatelji sami, kar po
meni, da bodo vsi prisotni korist
no uporabili nauke in tudi praktič
no izvedli poučna in pedagoška na
čela v največjo korist poučevanja 
v osnovnih šolah.

Začetek kongresa 
italijanskih stenografov

Včeraj dopoldne se je v dvorani 
liceja «Dante» začel XVI. vsedr
žavni kongres stenografije po si
stemu Gabelsberg - Noè, ki pro
slavlja letos prvo stoletnico izdaje 
Prvega učbenika Noè. Kongresa se 
udeležuje nad 100 delegatov, čla- 
nov vseh italijanskih stenografskih 
društev.

Na kongresu razpravljajo o let- 
n'n proračunih federacije, o fi
nančnih vprašanjih ter o vpraša
nju. ki se nanaša na priznanje 
juridične osebnosti federacij, ka- 
K°r tudi o spremembi sedanjega 
statuta. Poleg teh vprašanj, je v 
otvoritvenem govoru poudaril 
Predsednik prof. Pagano, da bo 
kongres razpravljal tudi o potre- 
o> vedno večjih stikov med dru- 
zmo stenografov, o koordinaciji in 
»V* . Stev'lnih učbenikov steno
grafskega sistema Gabelsberg — 
,.oe' Iti so razširjeni v Italiji, da 
* omogoči njihova bolj učinko

ma uporaba.
r,yier? 1 so na kongresu razdelili 

“grade stenografskega natečaja, 
1 ga je razpisalo tržaško zdru

ženje «Guido Du Ban».

la letošnega zmagovalca. Kot re
čeno imata največje možnosti za 
uspeh podjetji iz Moncalierija in 
Francaville a Mare.

V nedeljo S. septembra pa bodo 
izven konkurence prikazali svoje 
znanje v umetnih ognjih gostje iz 
Japonske.

Obesila se je 
v svojem stanovanju

Ze skoraj 70-letna Ida Benedet
ti iz Ul. Š. Nicolò 19 se je vče
raj zjutraj obesila v domačem 
stanovanju, kjer je živela skupaj 
s svojo 73-letno sestro Aurelio 
Benedetti vd. Venezian.

Nekaj pred 8. uro zjutraj je 
Aurelia stopila v sestrino sobo, 
da bi jo zbudila. Ko pa je od
prla vrata, se ji je nudii gro
zen prizor: na lestvo, ki je bila 
prislonjena ob steno, je nesreč
na sestra privezala vrv ter se 
obesila. Aurelia je sicer prerezala 
vrv, odvlekla Ido do postelje in 
takoj poklicala rešilni avtomo
bil RK, toda tudi vsaka strokov
na pomoč je bila zaman. Kmalu 
nato je prišel v stanovanje poli
cijski zdravnik dr. Nicolini, ki je

Zvedelo se je, da je pokojna Be- 
nedettijeva že dolgo časa boleha
la zaradi neke živčne bolezni.

Z avtom v drog 
cestne razsvetljave

Srečo v nesreči je imel predvče
rajšnjim nekaj čez poldne 19-letni 
študent Roberto Giovannini iz Ul. 
Romagna 87/2, ko se je peljal z 
avtom TS 50819 v smeri proti me
stu. Giovannini je prihajal z Op
čin ter je šofiral izredno hiter av
to. Takoj po ovinku pod vseučili
ščem pa je nedeljski izlet šel po 
vodi. Namesto, da bi zavozil na ce
sto, ki pelje proti podjetju Masè, 
je mladi Giovannini pognal svoje 
vozilo naprej v smeri proti Ulici 
Cantò, kjer pa je nenadoma izgu
bil nadzorstvo" nad avtom. Hitro 
vozilo je najprej treščilo z vso si
lo v obcestni zid in takoj potem 
podrlo na tla drog cestne razsvet
ljave.

Razen tega ni imela nezgoda huj
ših posledic. Šofer se je namreč 
le laže poškodoval po nosu, levi no
gi in desnem komolcu. Neki avto
mobilist, ki je šel mimo ga je ta
koj prepeljal v bolnišnico, kjer se

dokončno ugotovil vzroke smrti, bo moral zdraviti okoli 15 dni.

V POČASTITEV 20. OBLETNICE VSTAJE

Lepo partizansko slavje 
v nedeljo v Štanjelu

Slavnostni govor dr. Jožeta Vilfana - Pozdrav 
slovenskih in italijanskih partizanov iz Trsta

V Štanjelu je bilo v nedeljo v 
počastitev 2l). obletnice vstaje pri
morskega ljudstva, partizansko 
srečanje. Slavje je priredila Zveza 
borcev iz Sežane s sodelovanjem 
vseh ljudskih organizacij. Bivši 
borci in mladi pripadniki predvo- 
jaške vzgoje so izvedli simbolični 
partizanski pohod, napad in o- 
brambo.

Na travniku pri Svaglju ob spo
meniku padlim borcem je bilo po
poldne zborovanje, katerega se je 
udeležilo lepo število bivših par
tizanov in velika množica ljudi iz 
okoliških vas; ter predstavniki po
litičnih in ljudskih organizacij iz 
Sežane, Kopra, Nove Gorice in 
ANP1 ter Zveze partizanov i/. 
Trsta. Delegacija domače Zveze 
borcev je položila venec na spo
menik padlih v narodnoosvobodil

ne f J|/ ognji 
podjetja Ponzerà

«.y nedeljo zvečer se je zaklju- 
fefcmotumje o umetnih ognjih, 

?1 Pa jč organizirala Avtonomna 
artstična ustanova. Kot zadnje je 

Pokazalo svojo «umetnost» podjet- 
1® . Uuipi Ponzerà iz Moncalierija 
VP Turinu, ki ni novo na tria- 
let"1 'kovanju, saj je lansko 
eto v hudi konkurenci odneslo 

ief0*-! naOrado. Tudi letos se pod- 
Moncalierija ni izneveril 

. jt.U *n je u nedeljo zvečer 
ya ie fu<J> letos eden iz- 

eo najresnejših konkurentov za 
Pr”° nagrado,
Juvanje, ki je trajalo pet 
veli. zapovrstjo, je spremljala 

‘ika množica Tržačanov, ki so 
„e vs“ko nedeljo ob 21 zbrati na 
nabrežju, pri Sv. Justu ter na 
razglednih točkah v bližnji okoli- 
a."..2 zanimanjem so sledili pri- 

«**> Polurnemu programu umet. 
„ ognjev, ki so ga predvajala 
"Stopajoča podjetja. Videli smo 

rifne VTSte padajočih ognjenih vo- 
n n'^ koliko živobarvnih

]a^ množico raket, neka- 
e so bile celo na tri stadije, in 

,, 1 vsakem stadiju so ustvarile no- 
vo laguro.

tednom se bo sestala Žiri- 
i ’ j .ti predseduje dr. Magris, 
y.aasednik tržaške Avtonomne tu- 

ustanove, ki bo ocenila 
•“stopajoča podjetja ter proglasi-

Kirn m

Radivoj Topolac parkiral na Trgu 
Scorcola. Neznani tatiči so vlo
mili v avtomobil ter odnesli iz 
njega dva usnjena kovčka z raz
nimi oblačili, kakih 20 konserv 
razne hrane in posodo z 20 litri 
bencina. Topolac je opazil, da 
so ga okradli predvčerajšnjim zju
traj. Tatvino je prijavil policij
skemu komisariatu na Trgu Dal
mazia, kjer je pojasnil, da je 
utrpel okoli 140.000 lir škode.

35-letni Claudio Smaldone iz. 
Ul. Salita Montanelli 4 pa je 
prijavil policijskemu komisariatu 
v Starem mestu, da so mu ne
znani tatovi ukradli avtomobil 
Fiat 500 TS 56002, ki ga je par
kiral v bližini doma. Do tatvine 
je prišlo v nedeljo zjutraj med 
0.30 in 2. uro. Avto, ki je last 
Smaldonejeve žene, je vreden 450 
tisoč lir.

•Smolo s tatovi je imel tudi 
50-Ietni Germano Grassini iz Loč« 
nika pri Gorici, ki je med 15. 
in 18 uro 20. t.m. parkiral svoj 
moped «Pegaso» pred železniško 
postajo. Prejspjq soboto je Gris
sini prijavil tatvino osrednjemu 
policijskemu komisariatu na Trgu 
Dalmazia. Skoda, ki jo je utrpel, 
znaša 60.000 lir.

BLIŽA SE JESEN, CAS TRGATVE

Vinogradniki v Brdih pričakujejo 
da bo letošnji pridelek zadovoljiv
Namizno grozdje je že dalj časa naprodaj na goriškem trgu - Tudi 
druge vrste sadja so letos dobro obrodile * Priprave za praznik grozdja

Z naglimi koraki se bližamo je
seni. Na Goriškem je ta letni čas 
najpomembnejši zaradi trgatve. 
Začela se bo čez kakšen mesec, 
če pa bo toplo in suho, kar si nino 
najbolj želijo, pa morda tudi 
kakšen teden poprej. Obiskali smo 
Brda, goriški vinorodni kraj, in ee 
pozanimali pri vinogradnikih, 
kakšna bo letošnja grozdna «že
tev». Dobili smo razveseljive od
govore. Na splošno sedanje sta« 
nje raznih grozdnih sort obeta 
dober pridelek. Ce se ne pritak
nejo kakšne vremenske neprili- 
ke, na primer toča, ki se je vino
gradniki najbolj bojijo, potem se 
bodo kleti v Brdilj spet napol
nile. Sodi so namreč skoraj po
vsod docela izpraznjeni. Lanski 
pridelek so kmetje povečini po- 
prodali še pred poletjem, da ga 
marsikateremu primanjkuje 'žld 
lastne potrebe. Vino so razmero- 
ma dobro vnovčili, ker ima kar 
sprejemljivo ceno. Tudi če lii, 
bila nekoliko višja, bi ne bilo 
nič (slabega, zakai pridelovalci i- 
majo pravico do boljšega, plačila 
za svoje delo in pa za tveganja, 
kateremu izpostavljajo pridelek 
skozi celo leto.

Kar zadeva posamezne sorte, te
daj naj povemo, da se je malva
zija nekoliko osula, prav tako 
tudi rumena rebula. Vzrok je 
treba iskati v nastanku črvičkov 
in pa deževnih dneh, ki niso do
pustili, da bi se grozdje oplodi
lo. Nekatere vrste grozdja so že 
dozorele. V glavnem je to na
mizno grozdje, ki ga ženske no
sijo prodajat na trg.. Grozdje 
sv. Ane je že skoraj pošlo in ga 
je na zelenjndnem trgu vedno 
manj, pojavlja pa se ksabsjrj bi
ser, ki je prav tako zelo okusen 
in gre dobro v prodajo. Briške 
družine, ki prodajajo namizno 
grozdje v Gorici, imajo zvečer 
precej dela, da ga očistijo, ker 
je v grozdih precej gnilih in su
hih jagod, potem pa ga zložijo v 
plitve zabojčke, da se ne ob- 
tolče. Cena tega blaga ni kdo 
ve kako visoka. Grozdje, ki pri
haja v Gorico iz drugih krajev, 
pa je še cenejše.

O grozdju bi lahko spregovo
rili še nekaj besed. V zadnjih" 
letih si vedno bolj utirajo pot 
črne sorte, zlasti malvazija. Tako 
na Oslavju kakor v Steverianu je 
vedno več «črnih vinogradov».
Le vino, ki se prideluje iz teh

trt, sedaj ni več tako črno kot
je bilo pred leti. Vinogradniki so 
se morali prilagoditi potrebam 
pivcev, ki se preusmerjajo na čr

ne sme biti tako temna,
da se ne vidi skoznjo, ampak mo
ra imeti rdečkasto, se pravi svet
lejšo barvo. Držijo ga dalj časa 
na tropinah, kakšen dan, da iz
gubi barvilo in tanin, ki stiska 
prebavne organe. V nižinskih vi
nogradih so se črne vrste moč
no razširile, na srečo pa so tudi 
briški vinogradniki spoznali po
trebo časa in začeli pridelovati 
črna vina, ki daleč presegajo ka
kovost nižinskega pridelka.

Druge vrste sadja so tudi pri
nesle ali še prinašajo zaslužek

lo kar precej in tudi cena je bila 
dobra. Izkušnje vedno bolj go
vorijo v prid pridelovanja tega 
žlahtnega sadeža v Brdih, čeprav 
zahteva izredno veliko nego. Zo
rijo tudi druge breskve in češp
lje, katerih cena, okoli 30 lir kg, 
je še kar sprejemljiva, zakaj 
prejšnja leta so bile v času «flo
te» tudi po 14 lir kg.

S prmližajočo se trgatvijo se 
pojavljajo tudi skrbi organizator
jev. ki pripravljajo priložnostne 
prireditve. Pokrajinska razstava 
grozdja bo tudi letos v Krminu, 
kjer nameravajo pripraviti po
vorko alegoričnih voz, svojo raz
stavo grozdja s primerno zabavo 
pa bodo pripravili tudi Stever- 
janci.

DELOVANJE SPD

Uspel družinski izlet 
v Predjamo in Ljubljano
Bili so tudi v Iškem Vintgarju

Slovensko planinsko društvo v 
Gorici je v zadnjih tednih in me
secih pripravilo vrsto izletov in 
visokogorskih tur, pri katerih so 
lahko prišli na svoj račun tako 
tisti, ki se še potrudijo v visoke 
planine, kot tisti, ki gredo v 
glavnem tja, do koder jih pri
pelje avtobus.

Po obel) visokogorskih turah za 
veliki šmaren, pri katerih je sku
pina mlajših članov šla iz Bohi
nja preko Triglava do Kranjske 
gore, druga pa se je odločila za 
Kriške pode, je bil v nedeljo 
družinski avtobusni izlet z ob
iskom Predjamskega gradu, Ljub
ljane in Iškega Vintgarja.

Prva postaja je bila v Predjam
skem gradu, kjer jim je čuvaj 
tamkajšnjega muzeja razkazal 
grad in jamo za njim ter povedal 
marsikaj zanimivega iz življenja 
roparskega viteza Erazma Pred
jamskega, ki je tu imel svoj*briškim sadjarjem. Marelic je bi-

V BLIŽINI BLOKA PRI RDEČI HIŠI

Hlev za živino gradilo 
preblizu stanovanjskih hiš

Graditelji naj s primernimi ukrepi poskrbijo, da bodo odpravili nevšečnosti

gnezdo.
Za kosilo so se ustavili v Ljub

ljani, od tu pa so krenili v Iški 
Vintgar, kamor so prišli okrog 15. 
ure. Ker je bilo premalo časa, 
da bi šli do izvira Iške, so se 
ustavili spodaj pri cesti, kjer je 
bilo tudi mnogo kopalcev in dru
gih izletnikov iz Ljubljane.

Po večerji so se še malo usta
vili v Ljubljani ter se potem že 
precej pozno zvečer, a v najlep
šem razpoloženju, vrnili pri Rde
či hiši zopet v Gorico in domov. 
Ves dan so imeli izletniki lepo 
vreme in pravijo, da je to za
sluga gospodarja Petra, ki je bil 
tudi poleg, ker da je vselej lepo 
vreme, kadar je on zraven.

Tik na meji pri Rdeči hiši, ali , bodo odstranjene še nekatere ovi-
točneje na koncu asfaltiranega
prostora za tovornike, za hišama 
št. 11 in 13 v Ul. Cravos, zida
jo zidarji podjetja Peresin iz 
Moše nov hlev za potrebe bla
govnega prometa med obema dr
žavama. Hlev bo stal tik na meji 
ter bo dolg in ozek, v njem pa 
bo prostora za kakih 25 do 30 
glav živine. Ze na asfaltiranem 
prostoru za tovornike pa bodo 
uredili rampo za razkladanje go
veje in druge živine.

Zahtevo po gradnji takega hle
va so postavili že pred kakimi 
pelimi leti, ko je bil za carin
skega inšpektorja pri Rdeči hiši 
še Veldevid, ki sedaj živi v Vid
mu in bodo znašali stroški pred
vidoma pet milijonov lir. Grad
njo hleva je narekoval velik pro
met z živino, saj prihaja meseč
no preko bloka pri Rdeči hiši 
za 40 do 50 milijonov lir vred- 
nbsti goveje živine in konj in 
vso to živino je treba primerno 
oskrbovati, dokler niso opravlje
ne vse carinske formalnosti in 
jo lahko pošljejo naprej. Ko pa

NA DOSLEJ PRETEŽNO TRANZITNEM PODROČJU

Koprski turistični sezoni 
se obeta izredno dobra bilanca

Računajo, da bo do konta leta število nočnin turistov 
preseglo 900.000 enot ■ Nove investicije za I. 1964

mm
Venec na spomeniku v Štanjelu

ni borbi, nato pa je predsednik 
Zveze borcev iz Sežane otvoril 
zborovanje. Zatem je imel dr. Jo
že Vilfan slavnostni govor v ka
terem je zlasti poudaril velik po
men 20-letnice vstaje na Primor
skem ter kapitulacije fašistične in 
monarhistične Italije.

Po Vilfanovem govoru je tudi 
predstavnik iz Trsta v imenu slo
venskih in italijanskih partizanov 
na Tržaškem pozdravil vse prisot
ne ’ na tem srečanju. Sledil je še 
kratek kulturni program pri ka
terem so sodelovali pevski zbori 
in godba na pihala iz Divače.

Nedeljsko slavje v Štanjelu je 
bilo nekak uvod za veličastno pro
slavo vstaje primorskega ljudstva 
proti nacifašističnemu okupatorju, 
ki bo čez petnajst dni v Cerknem.

Jugoslovanski turist 
žrtev avtomobilskih miši

Avtomobilske miši so dan in 
noč na delu. Predvčerajšnjim po
noči so se spravile na avtomobil 
znamke «DKW» YU-NS 33-71, ki 
ga je 36-letni jugoslovanski turist

'inWlWTk
predvaja danes, dne 27. t.m. z začetkom ob 18. url (ob 20. uri 

predstava nadaljuje na prostem) zelo lep barvni dokumen- 
‘*rni in zabavni film v Cinemascope:

L’AMERICA VISTA DA UN FRANCESE
(Amerika v očeh Francoza)

Oglejte si ga, ne bo vam žal. Nasmejali se boste!

lil AIO «IRIS» PROSEK
Predvaja danes, dne 27. t.m. z začetkom ob 19.30 uri film, ki je 
prejel nagrado Oskar za leto 1961 na festivalu v Cannesu:

MAI DI DOMENICA
(Nikdar na nedeljo)

Igrajo: MELINA MERCOURI — JULES DASSIN
Prepovedan vstop mladini pod 16. letom

Čeprav je turistična sezona še 
v polnem razmahu in bo, če bo 
vreme ugodno, trajala ob istr
ski obali vsaj še dober mesec, je 
že mogoče predvideti, da bo na 
koprskem obalnem področju iz
redno ugodna in bo celo preseglo 
vsa optimistična predvidevanja. To 
dejstvo je toliko bolj zanimivo in 
pomembno, če upoštevamo, da je 
koprsko obalno področje, z izje
mo Portoroža bilo vse do sedaj 
v turističnem pogledu prvenstve
no tranzitnega značaja, da so se 
potemtakem gostje zadrževali v 
koprskih turističnih središčih le 
po kak dan.

Da je prišlo v letošnji sezoni do 
tako pomembne spremembe, je 
treba pripisati v glavnem po
membnim investicijam za izgrad
njo novih turist, objektov v I. 62, 
ki so omogočile valorizacijo ko
prskega obalnega področja in ga 
dejansko spremenile v novo tu
ristično področje. Samo v lan
skem in v prvi polovici letoš
njega leta je bilo za izgradnjo 
turističnih objektov investiranih 
skupno dve in pol milijarde di
narjev. Povsod so zrastli novi 
hoteli in moteli, sprejemna spo
sobnost pa se je na koprskem 
obalnem področju povečala za o- 
krog 1000 ležišč. Novi hoteli in 
moteli so bili zgrajeni v Žuster- 
ni, v Ankaranu, pri Sv. Simonu, 
v Strunjanu, Luciji, Portorožu 
in v Rižani. Nove restavracije so 
se pojavile v Zusterni, pri Sv. 
Simonu, v Luciji, v Rižani, v 
Piranu in v Kopru. Piran je pri
dobil tudi nov nočni bar in sa
mopostrežno restavracijo, Rižana 
nove week-end hišice. Zusterna pa 
novo moderno kopališče z olim
pijskim bazenom. Posebej pa je 
treba omeniti tudi ribjo restav
racijo na Titovem trgu v Kopru, 
po kateri se je čutila še poseb
na potreba v takem obmorskem 
središču, kakršno je postal Ko
per.

Rezultati vseh teh investicij — 
kot smo že omenili niso iz
ostali in številni turisti, ki so v 
prejšnjih letih morali nadaljevati 
pot niže v Istro ali v Dalmacijo, 
so se sedaj lahko zaustavili v no
vih prijaznih in dobro urejenih 
objektih. V aprilu in v maju so 
začeli sezono v glavnem Švedi 
in Poljaki, že v juniju pa so bili 
vsi glavni hoteli popolnoma za
seden;. V juliju je bilo praktič
no skoraj nemogoče dobiti še 
kakšno prosto ležišče tako v ho
telih in v motelih kot v week 
end hišicah in v campingih ter 
celo pri privatnikih Isto velja 
za prvo polovico avgusta, ko >o 
bile presežene vse rekordne šte
vilke.

Porast turizma v posameznih 
krajih znaša od 25 do 75 odstot
kov, v Izoli sami pa celo več 
kot 100 odstotkov, medtem ko so 
tudi za september rezervirani sko-

v hotel poslopje, v katerem je 
sedaj občinska uprava, v pritlič
ju poslopja pa bodo uredili mo
derno restavracijo. Tako bo Ti
tov trg poleg Lože in ribje re-

raj vsi prostori. Na osnovi vsega stavracije imel tudi hotel z re- 
f ' stavracijo, kar bo povsem spre

menilo njegov zunanji videz.
tega računajo, da bo do konca 
leta število prenočišč v kopr
skem obalnem pasu doseglo 900 
tisoč enot.

Spričo tolikšnega zanimanja za 
koprsko obalo je razumljivo, da 
so se že sedaj začeli pripravljati 
za prihodnjo sezono in da so na« 
črti za leto 1964 vse prej kot 
malenkostni. Poleg izpopolnitve 
in okrepitve sedanjih kapacitet

V. Piranu razstava 
risb slovenskih 
učencev iz Trsta

V četrtek, 29. t.m. ob IS. uri 
bo v Umetnostni galeriji v Piranu 
otvoritev razstave risb učencev

v Portorožu, v Ankaranu in v ’ slovenskih šol v Trstu od 6. do 14. 
Luciji je v programu gradnjlš leta starosti.
dveh novih hotelov v Izoli in v Gre za razstavo, ki je bila de-

vležli& velikega zanimanja že v 
Trstu in v tržaški okolici. Iz Pi- 
rung bodo razstavo prenesli še na 
Bled in nato v Ljubljano.

Portorožu, kjer bodo zgradili tudi 
plavalni bazen z morsko vodo,, ki 
bo odprt tudi v zimskih mesecih.
V Kopru sarpem bodo spremenili
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ŠOFERSKA ŠOLA NA TUJ RAČUN

Z ukradenim avtomobilom 
se je zaletel v zid

Prijavili so ga- zaradi tatvine in vožnje brez dovoljenja
Antonio Frontaloni, 21-Ietni štu

dent iz Ul. Molino a vento 26, se 
je hotel haučiti šofirati avto. Ker 
pa ni imel svojega vozila, se ie 
usedel v tuje, toda že po ne
kaj metrih je zadel v zid neke 
hiše ter poškodoval avto za okoli 
50.009 lir. V zadevo so se seveda 
vmešale policijske oblasti, ki so 
prijavile mladeniča sodniji, kjer 
se bo moral zagovarjati zaradi 
tatvine.

Dogodek, 4ki bo pripeljal Fron- 
talonija pred sodnike, se je od
igral ponoči med 12. in 13. juni
jem letos. Tistega dne se je Fron
taloni usedel v avto TS 23070, ki 
si ga je njegov prijatelj Duilio 
Furlan iz Ul. Trento 10 sposodil 
od 57-letnega Bruna Frausina iz 
Ul. sv. Frančiška 51. Po daljšem 
izletu sta se prijatelja vrnila v 
mesto in Furlan je zapeljal avto 
pred garažo v Ul. Trento, zakle
nil vozilo ter odšel domov. Fron
taloni je ostal sam na ulici ter 
začel premišljevati kako bi pre
živel še kakšno urico brezskrb 
nega veselja. Nazadnje mu je ši
nila v glavo misel, da, bi se od
peljal z avtomobilom, ki ga je 
prijatelj parkiral malo prej pred 
lastnikovo garažo. Rečeno, stor
jeno: šel je k avtomobilu, ga

odprl, se usedel za volan in 
odpeljal. Po nekaj metrih vož
nje pa je izgubil nadzorstvo nad 
avtomobilom ter trčil v neki zid. 
Ves prestrašen je zapeljal vozilo 
na prejšnje parkirno mesto ter jo 
popihal domov.

Naslednjega dne je lastnik ta
koj odkril precejšnjo škodo na 
avtomobilu. Pobaral je za vzro
ke Furlana, ki pa je vztrajno tr
dil, da je pripeljal avtomobil 
nepoškodovan pred garažo. Tako 
so začeli sumiti, da se je morda 
Frontaloni yozil pozneje z avto
mobilom. Zaslišali so ga in mla
denič je iskreno priznal, da se 
je zaletel v zid.

Poleg tatvine so policijski or
gani obtožili mladeniča tudi, da 
je upravljal avtomobil brez voz
niškega dovoljenja.

Agenti policijskega komisariata 
na Opčinah so predvčerajšnjim po
poldne aretirali 30-letnega Decia 
Di Sorbo, brez stalnega bivališča, 
ki je doma iz Neaplja. Agenti so 
našli mladeniča v Ul. Nazionale, 
kjer je krepko smrčal, ker se je 
pošteno opil. Policisti so ga spra
vili za zapahe ter ga prijavili 
sodnijskim oblastem zaradi pija
nosti.

re pri blagovnem prometu po že
leznici, se bo ta promet gotovo 
še povečal in utegne biti hlev, 
ki je sedaj v gradnji, še premaj
hen.

Pri tem pa je negativno dej
stvo, da gradijo hlev preblizu 
stanovanjskih hiš, katerih stano
valci bodo deželni zlasti v polet
nih mesecih vsega smrada in mr
česa, ki se navadno drži živin
skih hlevov. Zato so se že pred 
nekaj tedni pritožili stanovalci 
na levi strani Ulice Cravos, ki so 
zahtevali, naj bi izbrali za grad
njo objekta drug prostor, ki bi 
bil bolj oddaljen od stanovanj
skih hiš. Vendar pa na svojo

vem stanovanju ves premočen ir 
je že začelo kapljati od njega, če
prav že nekaj dni ni deževalo. 
Póklical je goriške gasilce, ki so 
takoj zasumili, da v zgornjem sta
novanju nekaj ni v redu.

S pomočjo dolge lestve so se 
skozi okno splazili v stanovanje 
Augusta Odorica, kjer ni bilo ni
kogar doma, ker je vsa družine 
še na počitnicah. Preden pa so 
odšli, so znesli vse cvetlične vaze 
v kopalno kad in pustili pipo 
malo odprto, da je bilo stalno 
nekaj vode v kadi. Sčasoma pa 
se je odtočna cev zamašila, voda 
je napolnila kad in začela teči
preko roba ter skozi tla počasi

pritožbo'^' niso “dob,nezadovoljive' i Pr0"icfla v spodnje stanovanje.
-------  Gasilci SO odmasili odtočno cev

in zaprli pipo.
Svoje delo so opravili nekaj 

pred 21. uro. Poplava je napra- 
bila okrog 10.000 lir škode.

ga odgovora in gradnja se nada
ljuje.

Prav ni bilo, če bi graditelji 
pri tej gradnji sprejeli potrebne 
ukrepe za odstranitev takih ne
všečnosti in tudi vse tiste sani
tarne predpise, ki so v takem 
primeru potrebni, da se v do- 
voljni men zaščiti zdravje pre
bivalcev tega okoliša.

Vljudnostni obiski 
pri novem kvestorju

Goriški' prefekt dr. Princlvalle 
je včeraj vrnil obisk novemu go- 
viškemu kvestorju dr. Marcellu 
Guidi.

Zvečer pa je dr. Guida sprejel 
predstavnike goriškega tiska ter 
se z njimi dalj časa zadržal v 
prijaznem razgovoru, v katerem 
so se dotaknili tudi sodelovanja 
policije s tiskom pri obveščanju 
občinstva.

Popravni izpiti 
na srednjih šolah

Popravni izpiti na državni nižji 
srednji šoli, na gimnaziji, liceju ter 
na učiteljišču s slovenskim učnim 
jezikom v Gorici, se bodo pričeli 
v ponedeljek, 2. septembra ob 8.30 
s pismeno nalogo iz italijanščine in 
se bodo nadaljevali po dnevnem 
redu, ki je že objavljen na razglas
nih deskah posameznih šol.

Skupščina pekov
Včeraj ob 18. uri so se na Delav

ski zbornici v Gorici sestali peki, 
ki so včlanjeni v to organizacijo. 
Razpravljali so o svojih vprašanjih, 
posebno o zahtevah, ki so jih svoj 
čas sporočili Zvezi trgovcev, na ka
tere pa še niso prejeli nikakega od
govora. Proučili so tudi posledice, 
ki so nastale zaradi peke kruha za 
dva dni, t. j. za nedeljo in za po
nedeljek skupaj.

Nenavadna poroka 
v Gorici

Preteklo nedeljo dopoldne je 
bila v goriški stolnici kaj nena
vadna poroka. 82-letni ameriški iz
seljenec Attilio dell’Orso, ki se 
je pred kratkim vrnil iz Ameri
ke, se je poročil z 58-letno Isido
ro Zamar iz Moše. Za ženina je 
bila to že tretja poroka, vendar 
pa svoja leta kar dobro nosi in 
prijatelji pravijo, da jih ne kaže 
nič več kot 60. Bivališče sta si 
«novica» izbrala na nevestinem 
domu v Moši. Ženin je izjavil, da 
je bil dovolj po svetu in da bo 
sedaj živel z ženo.

Ta zreli par je lahko za vzgled 
številnim mladim zaročencem, ki 
se ne morejo odločiti, da bi sto
pili v zakonski jarem.

Poplava v praznem 
stanovanju

Podčastnik italijanske vojske 
Michele Mirizzi, ki stanuje v Go
rici v drugem nadstropju v Ul. 
Cappuccini 13, je sinoči okrog 19. 
ure opazil, da je strop v njego-

S pevmskega mostu 
jd Skočil v mo"'*

Preteklo nedeljo opoldne je ne
navadna stava vzbudila pozornost 
številnih radovednežev, ki so pri
sostvovali skoku s pevmskega 
mosta v Sočo. Pa ne samo ob
činstvo, ampak tudi gasilci in po
licija so prišli, ker so menili, da 
gre za nesrečo, čeprav se je vse 
dobro izteklo.

Glavna osebnost dogodka je bil 
31-letni Antonio Orzan, uslužbe
nec pri Isontina alimentari iz Ul. 
Malta v Gorici, ki je stavil z 
goriškim podjetnikom Černigojem, 
da bo skočil z omenjenega mostu 
v Sočo. Ker gre za višino ka
kih 16 metrov od cestišča mostu 
do vode, je Černigoj menil, da 
si kaj takega ne bo upal in sta
vila sta za 100.000 lir, ki jih bo
do potrošili za večerjo med pri
jatelji.

Orzan pa je v resnici skočil 
in vse je šlo srečno, zanj seve
da in ne za Černigoja, ki bo mo
ral plačati stavo. Sicer je pa tudi 
Orzan izjavil, da je bil to nje
gov prvi skok in tudi zadnji.

VČERAJ V SOVODNJAH

Judito Pelicon 
so pokopali

Včeraj popoldne ob 17. uri je 
bil v Šovodnjah pogreb 88-letne 
Judite Pelicon roj. Gorkič iz So
vodenj. Pokojnica je v nedeljo po
poldne ob 16. uri podlegla hudi 
bolezni, ki jo je že dve leti pri
klepala na posteljo. Pogreba se 
je udeležilo precejšnje število va
ščanov, znancev in prijateljev, ki 
so jo spremili na njeni zadnji poti 
na sovodenjsko pokopališče.

Pokojna Judita Pelicon je prišla 
iz Vrtojbe pred 64 leti, ko sta sto
pila v zakon s Francom Pelico
nom. Ze leta 1911 pa ji je mož 
umrl, ker ga je po nesreči ubil 
kon; v Rupi in tako je žena že 
pred 52 leti ostala vdova. Med 
prvo svetovno vojno je bila z 
družino v begunstvu na Dolenj
skem Ko je v Gorici na Tržaški 
cesti še delovala tovarna vžiga
lic, je tam delala tudi ona. Kljub 
težavam v življenju je bila ved
no vesele narave, ter je rada pre
birala knjige in tudi naš časo
pis, Njen šm Ivan je bil tudi 
agilen prosvetar v domačem dru
štvu, kjer še vedno deluje.

Vaščani izrekajo družini iskre
no sožalje; njim se pridružuje 
tudi naše uredništvo.

V Štandrežu so našli 
dve ženski kolesi

Karabinjerji iz Standreža so te 
dni našli dve ženski kolesi in si
cer eno v Standrzžu, v Ul. sv. 
Mihaela, drugo pa v begunskem 
naselju t£tnj#^p^eg, v Ul. Capodi- 
stria. Obe kolesi so našli, ko so 
bili na izvidniški službi ter so 
ju odpeljali v svojo kasarno v 
Štandrežu. Tu bosta na razpola
go lastnikom in če ne bo niko
gar ponje, ju bodo pa čez ne
kaj dni odpeljati v Gorico, k 
mestnim stražnikom, kjer ju bo
do spravili skupaj z drugimi naj
denimi prediteti, ki jih upajo 
tam že kar precej.

GLASBENA MATICA 
V GORICI

Vpisoi arije v glasbeno šolo 
bo od 2. do 7. septembra vsak 
dan od 9. do 12. ure v Ulici 
Ascoli \/\.

Reden pouk se bo začel v po
nedeljek, 9. septembra 1963.

RAVNATELJSTVO

Darovi za Skopje
Darove v denarju in blagu 

sprejema osrednji zbirni cen
ter na sedežu SKGZ in SPZ v 
Gorici, Ul. Ascoli 1/1, vsak de
lavnik od 8. do 14. ure.

TEMPERATURA VČERAJ
Včeraj smo imeli v Gorici naj

višjo temperaturo 30 stopinj ob 15. 
uri, najnižjo 15,8 stopinje ob 6.20. 
Povprečne dnevne vlage je bilo 85 
odstotkov.

Padec na cesti
Zaradi padca v noči od nedelje 

na ponedeljek si bo doma zdravil 
rane tri dni 22-letni Jožef Kuštrin 
iz Ul. Brigata Pavia 2. V bdlrtišni- 
ci, kamor se je zatekel po pomoč, 
so mu, ugotovili rane na levi nogi 
in levi strani telesa. Zdi se. da se 
mu Je fiesreča pripétila zaradi vi
njenosti.
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TUDI V ŠTANDREŽU IN SOVODNJAH

Priprave nogometašev 
na novo sezono

Juventina in Podgora se bosta udeležili tekmovanja v Farri

Kmalu se bo začela nova no
gometna sezona in tudi nogo
metaši diletantskih skupin na Go
riškem so se začeli nanjo pri
pravljati. Standreška Juventina 
bo tudi letos igrala v drugi sku
pini diletantov in je potrdila tu
di za prihodnje leto za trenerja 
svojih igralcev Auletto.

V nedeljo dopoldne ob 9. uri je 
vodstvo sklicalo na sestanek vse 
igralce prve ekipe in naraščaj
nikov na igrišču v Štandrežu, da 
so se pogovorili o treningu. Ob 
tej priliki je trener tudi že iz
bral igralce, ki naj bi se udele
žili tekmovanja med štirimi eki
pami, katero organizira nogo
metna ekipa iz Farre na svojem 
igrišču. Poleg ekipe iz Farre in 
Juventine bodo na tem tekmova
nju sodelovali tudi nogometaši iz 
Kaprive in Podgore.

Tudi v Sovodnjab in Podgori so 
se začeli pripravljati na novo no
gometno sezono, saj bosta tudi ti 
dve ekipi nastopali v isti skupini 
z Juventino. Zlasti Sovodenjci pa 
bi se morali bolje pripraviti kot 
lani, predvsem disciplinsko, če 
bodo hoteli v tekmovanju doseči

tisto mesto, ki bi ga lahko do
segli glede na zmožnost posamez
nih igralcev ekipe.

VERDI. 17.15: «Afrika sexi», Doku
mentarni Cinemascope v barvah. 
Mladini pod 18. letom vstop pre
povedan

CORSO. 17.00: «Londra a mezzanot
te», J. Mansfield In Leo Germ. 
Ameriški barvni film v cinema- 
scopu. Mladini pod 18. letom 
vstop prepovedan. Zadnja pred
stava ob 22.

VITTORIA. 17.30: «I* quattro veri
tà», Monica Vitti in Sylva Kosci- 
na. Italijanski čmobeli film. Mla
dini pod 14. letom vstop prepove
dan. Zadnja predstava ob 21.30.

CENTRALE. 17.00: «Agguato delle 
cento freccie», D. Robertson in 
Linda Danieli. Ameriški barvni 
film. Zadnja predstava ob 21.30.

DE2URNA LEKARNA 
Danes ves dan in ponoči Je od

prta v Gorici lekarna URBANI • 
ALBANESE, Korzo Italia št. 80, 
tel. 24-43.
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ITALIJANSKO PLAVALNO PRVENSTVO

Tudi v zadnjem dnevu 
dva državna rekorda

^ _
Zenska štafeta Edere druga

MILAN, 26. — Tudi v zadnjem dnevu italijanskega plaval
nega prvenstva je bilo nekaj državnih rekordov. Canottieri Nà
poli so dosegli nov rekord v moški štafeti 4x200 m prosto, Mar- 
cellinijeva pa je izboljšala juniorskega na 200 m prsno. Zani
miv je plasma ženske štafete 4x100 m v štirih slogih tržaške 
Edere, ki je zasedla drugo-, ». JC ——— —me
sto. V zadnjem dnevu so naslo
ve osvojili Dennerlein, Marcellini, 
Gross, Lazio in 2 štafeta Canot
tieri Napoli.

V ekipni lestvici je prvo mesto 
pripadlo Laziu. Za rimskim pla
valnim klubom so se uvrstili 
Fiat, CS Aniene in A. Doria z 
istim številom točk, tržaška Ede
ra, Olona, Roma itd.

Novi prvaki 1963 pa so:
1 M1HNÉ *.•>"" mmi

S tekmovanja padal cev: skok na cilj

V SEČOVLJAH OB PLAPOLANJU ZASTAV 14 DRŽAV

Z akrobatskimi prvinami otvorjeno 
tekmovanje za <111. jadranski pokal»

V skupinskih skokih 
Američani pred ČSSR

Belgije, CSSR, V, 
Velike Britanije,

Zastave številnih držav in raz
nobarvni v rahlem vetru vihrajo
či prapori ob cesti pri Sečovljah 
so v nedeljo naznanjali prišlecem, 
da se bo na novem letališču pri
čel dogodek svetovne važnosti: 
tekmovanje padalcev za «111. ja
dranski pokal». Da to tekmovanje 
smatrajo za neuradno svetovno pr
venstvo dokazuje številna udelež
ba prvakov Amerike, Bolgarije, 

Vzhodne Nemčije, 
Avstrije, Kana

de, Madžarske, Poljske, Koreje, 
Indonezije in Svice. Po uvodnih 
besedah predsednika turistične 
zveze Slovenije dr. Dougana, pred
sednika piranske občine in pred,- 
sednika letalske zveze Jugoslavi
je Mišljenoviča je v prisotnosti 
vojaških atašejev Indije in Indo
nezije in diplomatskih predstav
nikov Amerike, Švedske in dru
gih držav predsednik skupščine 
SRS dr. Brecelj otvoril tekmo
vanje. Jugoslovanska padalka Pe
trovič se je spustila izpod obla
kov in podarila dr. Breclju šo
pek rož, nakar se je začel zračni 
«carouset» herojev sinjih višav.

Vsaka reprezentanca je pokaza
la nekaj svojega. Jugoslovani so 
med padanjem razvili jugoslovan
sko trobojnico in transparenta z 
napisom Tito in Mir, Bolgari so 
presenetili s pristajanjem med ob
činstvom in pred častno tribuno. 
Američani pa so dolgo zadrževali 
navdušeno občinstvo s svojimi 
vratolomnimi «vragolijami». Ob 
spremljavi dimnih barvnih bomb 
so ameriški padalci izvajali zapo
redne skoke naprej in tako risali 
po nebu rdeča spirala, drugi so 
se med padanjem križali med se
boj, se oddaljevali in zopet pri
bliževali, narednika Fortenberry 
in Braydon pa sta se spustila sku
paj v prostem padu in se nato v 
tako imenovanem Maxovem sko
ku razšla: eden je šel na levo, 
drugi pa na desno. Vse to v pro
stem letu s hitrostjo čez 100 km 
na uro, dokler nista nekaj sto 
metrov nad letališčem, daleč od 
občinstva in 3 km narazen •konč
no» le odprla padalo. Ljudje so 
se oddahnili in val odobravanja 
je pozdravil ta podvig dveh naj
boljših članov ekipe «Zlatih vi
tezov». Še skok deklet v sprem
stvu svetovnega prvaka Arender- 
ja, ki je prosto, kot bliskovit me
teor, padal in padal in puščal 
za seooj rdečo sled dimne bom
be. Močan vok je opozoril, da se 
je padalo končno odprlo in pa
dalec se je počasi spustil k zem
lji, Vsekakor zanimiva, lepa in 
tudi razburljiva prireditev pred 
začetkom težkega tekmovanja za 
točke in za pokal.

Včeraj so padalci tekmovali zares. Sredi letališča je bil zarisan 
krog, prostor je bil posut z mivko, na sredi pa je iz belega platna se
stavljen križ nakazoval padalcem mesto pristanka. Skakalo se je sku
pinsko, a za ekipni plasma so šteli štiri belemu znaku najbližje pri
stanke.

Vse popoldne so letala spuščala
iz svojih trupel tekmovalce in tek
movalke, ki so imeli po dva skoka. 
Ob zaključku prvega dne so Ame
ričani v vodstvu, saj so kar trije 
člani skočili skoraj na sredo križa. 
V ženski konkurenci so prav tako 
Američanke v vodstvu. Zanimivo 
je, da so po prvem skoku vodili Ce
hi, a pri drugim so jih Američani 
prehiteli.

Po prvem dnevu tekmovanja v 
skupinskih skokih na cilj je vrstni 
red naslednji:

MOŠKI
ZDA
CSSR
Poljska
Madžarska,

786,58 točke
777,65
774,14

5. Vzhodna Nem

čija, 6. Bolgarija, 7. Jugoslavija, 8. 
Vel. Britanija, 9. Avstrija, 10. Ju
goslavija II.

ZENSKE
1. ZDA 389,80 točke
2. Vzh. Nemčija 378,48
3. Poljska 370,65
4. Avstrija 355,82, 5. Jugoslavija 

349,87.
* * *

Tekmovanje se bo nadaljevalo 
danes ob 15. uri na sečoveljskem 
letališču. Na sporedu bodo skupin
ski skoki na cilj z zadrževanjem 
odpiranja padala do 10 sekund. 
Opozarjamo, da vstopnina stane za 
celotedenski ogled tekmovanja 300 
din za odrasle in 100 za mladoletne.

MOŠKI
100 m prosto: BIANCHI 

(Fiat) 56”8
200 m prosto: ORLANDO 

(Can. Napoli) 2’06”1
400 m prosto: SPANGARO 

(Edera) 4’32”2
1500 m prosto: ORLANDO 

(Can. Napoli) 18’2T’8
100 m hrbtno: RORA 

(Fiat) 1’03”0
200 m hrbtno: RORA 

(Fiat) 2’21”5
100 m prsno: GROSS 

(Florentia) 1’11”5
200 m prsno: GROSS 

(Florentia) 2’40”2
100 m metuljček: RASTRELLI 

(RN Napoli) 1’02”4
200 m metuljček: DENNERLEIN 

(Can. Napoli) 2T5”2
400 m v 4 slogih: DENNERLEIN 

(Can. Napoli) 5’11”3
4x100 m prosto: FIAT 3’50”8
4x200 m prosto: Can. Napoli 8’40”3 
4x100 m v 4 slogih: FIAT 4’18”1

ŽENSKE
100 m prosto: BENECK 

(Lazio) 1’04”5
400 m prosto: BENECK 

(Lazio) 5’05”3

DANES IN JUTRI V KOPRU

Jugoslovansko 
plavalno prvenstvo 
pionirjev
Danes 27. In jutri 28. t.m. 
bo v bazenu pri žustemi 
(Koper) jugoslovansko dr
žavno plavalno prvenstvo 
pionirjev. Na prvenstvu se 
bo za naslove najmlajših 
potegovalo približno 120 
tekmovalcev iz cele Jugo
slavije. Najmočneje bo za
stopana Slovenija. Tekmo
vanja bodo v popoldan
skih urah.

100 m hrbtno: CUTOLO 
(RN Napoli) 1T7”0

100 m prsno: MARCELLINI 
(Aniene) 1'22”8

200 m prsno: MARCELLINI 
(Aniene) 2’55”3

100 m metuljček: CECCHI 
(Edera) 1T3”5

400 m v 4 slogih: NOVENTA 
(Olona) 5’55”9

4x100 m prosto: LAZIO 4’33”1
4x100 m v 4 slogih: LAZIO 5T1”7

JUGOSLOVANSKO NOGOMETNO PRVENSTVO

Z zmago v Splitu 
Radnički na vrhu

Katastrofalen poraz Nove Gorice - Tudi Delamaris na kolenih
Medtem ko se je moral Partizan v drugem kolu prvenstva 

I. zvezne lige zadovoljiti z delitvijo točk, do česar ga je že 
med tednom prisilil gostujoči Vardar iz Skopja, so se ostali tek
meci spoprijeli v nedeljo. Golov je bilo precej in tudi prese
nečenj ni manjkalo. Največje je pripravil Radnički, ki se je vrnil
z igrišča Hajduka s celotnim iz-----------------------
kupičkom, kar mu je pripomoglo 
na vrh lestvice. Sicer je bilo v 
nedeljskem zavrtljaju precej zu-

namo na Reki, Crvena zvezda na 
igrišču novinca Trešnjevke in No
vi Sad v Sarajevu. Samo Voj
vodina je bila uspešna na doma-nanjih zmag. To je dosegel Di-
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Nfl NEDELJSKEM NASTOPU Nfl OBČINSKEM STADIONU
sr

Stiri prva mesta
(Fučka, Sancin, Hreščak, Dolenc)

za atlete ŠZ Bor

čih tleh, medtem ko je morsi 
Beograd prepustiti točko gostom 
Veleža.

* * *

V II. zvezni ligi sta bila oba 
slovenska predstavnika uspešna: 
ljubljanska Olimpija je obogatela 
na račun Šibenika, Maribor pa 
je ostro obračunal z nasprotniki 
Istre.

* * *
V slovenski conski ligi sta ime

la primorska predstavnika črn 
dan. Novogoričani, ki so gosto
vali v Celju, so se vrnili domov 
s kopico golov v mreži. Nič bolj
še se ni godilo Delamarisu v Ki
dričevem, kjer pa so znali Izol
čani obraniti poraz v častnih me
jah.

Izidi:

V nedeljo je bilo na stadionu pri Sv. Soboti izbirno tekmovanje 
za sestavo tržaške reprezentance, ki bo v kratkem nastopila v tro
boju mladinskih reprezentanc z Vidmom in Gorico.

Tekmovanja se je udeležila tudi 
ki je bila tokrat šte-ekipa Bora, 

vilčno močnejša, pa čeprav so ne
kateri tudi manjkali. Rezultati so 
bili kljub mehkemu odskočišču in 
tudi stezi, zadovoljivi in ponekod 
celo odlični.

Najbolj pa so prijetno presenetili 
Borovi atleti, ki so zasedli nič manj 
kot štiri prva mesta. Isto število 
prvih mest je pripadlo samo Ginna
stici, medtem ko se drugi klubi ni
so uveljavili.
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V TRŽAŠKIH VODAH ZA POKAL FAVRETT0

Zmaga Koprčanov 
v razredu Kadeti
Tudi na drugem mestu jugoslovanska posadka

Jugoslovanski jadralci so v n edeljo zabeležili na mednarodni 
regati razreda «Kadett» izreden u speh: v zadnji regati je zmaga
pripadla splitski posadki Mornar ja, drugo mesto pa so zasedli
Koprčani Jadra, ki so se tako u 
mesto končne lestvice. Tudi drug
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ZMAGA TRŽAČANA GREGORIJA V ZADNJI ETAPI DIRKE PO JUGOSLAVIJI

Boltežar med posamezniki, V. Nemčija ekipno
Moštvo Furlanije - Jul. krajine na četrtem mestu

MARIBOR, 26. — Letošnja kolesarska dirka po Jugoslaviji je 
prinesla glavno lovoriko Slovencu Boltežarju. Sploh se lahko re
če, da se je v plasmaju posameznikov dirka končala z absolutnim 
uspehom jugoslovanskih kolesarjev, medtem ko je ekipno najbolj
še mesto pripadlo Vzhodni Nemčiji.

Zadnja etapa Ljubljana-Maribor --------- ------------
pa je postala plen Tržačana Gre
gorija, ki je hotel prav ~ ~~J

Pečnik, vsi 3.32’25” itd.

VRSTNI RED EKIP V X. ETAPI
1. SLOVENIJA I 10.30'52” ;
2. Bolgarija 10.32'08”;

ki je hotel prav v zad
njem dejanju pokazati vse svoje 
sposobnosti. Gregori je s posre
čeno taktiko in z diktiranjem 
ostrega tempa, ki je dosegel celo 
hitrost 40 kilometrov na uro, pu
stil vse za seboj in sam, bnrno 
pozdravljen,, privozil na cilj, ka- 
mora sta z minuto in več presled
ka sledila domačina Razboršek 
in Španinger. Tržaški kolesar se 
je tako uvrstil v zaključni lestvi
ci na odlično šesto mesto, pri če-, 
mer je pustil za seboj kolesarje 
vrste Mickeina, Ecksteina, Šker
lja, Metcalfa itd. Gregorijeva eki
pa, v kateri je bil tudi Goričan 
Jurij Uršič, pa se je uvrstila na

4. mesto, kar je brez dvoma izre
den uspeh tržaškega moštva, ki 
je šlo na pot pod .imenom «Ita
lija II».

Vrstni red na cilju zadnje etape 
Ljubljana-Maribor je bil nasled
nji:

1. Gregori 3.25’25” (1 min. bon),
2. Razboršek 3.27’44” (pol minu- 

te bon),
3. Španinger 3.28T4”,
4. Bočev 3.28T4”, 5. Slowinski 3 

ure 39’09”, 6. Lux 3.31’19”, 7. Va
lenčič, 8. Levačič, 9. Asenov, 10. 
Ronner, 11. šantavec, 12. Boltežar, 
vsi 3.31T9”, 13. Kowalskl S.32’25”, 
14. Giordani, 15. Doek, 16. Metcalfe, 
17. Ane v, 18. Valčlč, 19. Gheller, 20.

3. Italija II 10.34’57”;
4. Slovenija II 10.35'36”; 5. Polj

ska 10.38’41”; 6. Hrvatska, 7. DRN, 
8. Jugoslavija I I0.41T3”; 9. Srbija; 
10. Jugoslavija II.

KONČNA LESTVICA
1. BOLTEŽAR (Sl. I) 30.05’54”;
2. Ronner (S. I) 30.10’02”;
3. Levačič (Hrv.) 30.11’23”;
4. Valčič (Hrv.) 30.11’30”;
5. Lux (DRN) 30.1U54”;
6. Gregori (It.-Trst) 30.1315”;
7. Mickein (DRN) 30.14’05”;
8. Bilič (Jug. I) 30.15’30” ;
9. Metcalfe (Angl.) 30.15’39”;
10. Doek (Hol.) 30.1414; 11. Škerlj 

I) 30.15’50”; 12. Cubrič (Srb.) 30 ur 
16’22”; 13. Dl Torro (It.-Pescara) 30 
ur 19’57”; 14. F.ckstein (DRN) 30 ur 
21’28”; 15. Purho (indv.) 30-2310”; 
16. Kazmierzak (DRN) 30.2313”; 17. 
Bajlo (Jug. I) 30.2315”; 18. Slowin

ski (Polj.) 30.2317”;
(Jug. I) 30.23’55” ; 20.
I) 30.23’57”; 26. Gheller; 27. Uršič; 
28. Bottega; 44. Scatto.

19. Valenčič 
Ukmar (Jug.

EKIPNI VRSTNI RED
1. DR NEMČIJA 97.42’41”
2. Jugoslavija I 97.42’41”
3. Slovenija I 97.58’44”
4. Italija II 98,03’38”
5. Poljska 98.40’07”
6. Hrvatska 98.42’07”
7. Bolgarija 99.42’07”
8. Jugoslavija II 100.2U07”
9. Anglija 100.23’40”

10. Srbija 100.26’49”

Zaradi pomanjkanja prostora ob
javljamo danes samo izide in uvr
stitev članov Bora, Jutri pa bo sle
dil kratek komentar.

disk: 1. FUCKA (Bor) 43,29 m 
hoja 4 km: 1. Mattagliano (Ginn.) 

21’18”2
80 m: 1. Tonini (Ginn.) 9”2, 4.

GOMBAČ (Bor) 10”2, PETAROS 
(BOR) 10”9, ŽERJAL (Bor) 111 

600 m: 1. SANCIN (Bor) 1’30”3,
2. Tiengo (Fiamma) 1’31” 

palica: 1. Fonda (Ginn.) 2,40 m 
višina: 1. HREŠČAK (Bor) 1,60,

2. Gandusio (Ginn.) 1,60 
60 m zapreke: 1. Lepre (Ginn.) 9”5 
kopje: 1. DOLENC (Bor) 50,70,

6. BOGATEČ (Bor) 36,29

OESTERSUND, 26. — Italijan
Bianchi je bil tretji v teku na 1000 
metrov na mitingu na Švedskem. 
Zmagal je Francoz Jazy s časom 
2’25"9.

vrstili z jadrnico «Julij» na prvo 
o je postalo plen Jugoslovanov 
in sicer splitske posadke. Uspeh 
je dopolnila tretja posadka Jugo
slavije, ki se je s čolnom «Knez» 
uvrstila na četrto mesto.

V glavnem je borba za zmago 
potekala med jugoslovanskimi in 
poljskimi posadkami. Zmagali so 
prvi, medtem ko je Poljakom pri
padlo tretje mesto.

Končna lestvica regate za «po
kal Favretto» je naslednja:
1. «JULIJ» (Mušič - Bogdan), JK 

Jadro 92 točk;
2. «PIRKA» (Kolombatovič-Bene- 

ka), JK Mornar, 91;
3. «POLSKA II» (Andrzej - Iwin- 

ski), Poljska, 86;
4. «Knez» (Grisogono-Dumanič), JD 

Labud, 80;
5. «Castel di M.» (Apostoli-Bussa- 

ni), CV Muggia, 77 ;
6. «Polska I» (Jankwinski-Matela), 

Poljska, 71;
7. «Go» (Costantini-Ragazzi), Dip. 

V. Venez., 67;
8. «Gabbiano» (Terdoslavich-Ven- 

cato), ST Vela, 63;
9. «Sigma 7» (Brusconi-Petracco), 

YC Adriaco, 57; 10. «Avgust» 
(Hočevar-Bandel), JK Jadro, 55; 
11. «Canocia» (Marchi-Licati), 
Dip. V. Venez., 51; 12. «Barba
riccia» (Dei Rossi-Rossetti), YC 
Adriaco, 50; 13. «Malacoda» (Ma- 
rassi-Perizzi), YC Adriaco, 38; 
14. «Graffiacane* (Mamolo-Cat- 
tarini), YC Adriaco, 36; 15. «O- 
stro» (Sponga-Barcia-), ST Ve
la, 35; 16. «Leone di M.» (Bu- 
satto-Frausin), CV Muggia, 34; 
17. «Libeccio» (Apollonia-Duiz),

NOGOMET

I. ZVEZNA LIGA
Trešnjevka-C. zvezda 2-3 (0-1)
Rijeka-Dinamo 0-3 (02)
Beograd-Velež 1-1 (0-0)
Zeljezničar-Novi Sad 2-3 (1-1)
Vojvodina-Sarajevo 4-1 (2-0)
Hajduk-Radnički 0-1 (0-0)

II. LIGA (ZAHOD)
Varteks-Lokomotiva
Olimpija-Šibenik
Slavonija-Celik
Maribor-Istra
BSK-Bosna
Sloboda-Borac
FamosBorovo
Zagreb-Sparta

S C L
Aluminij-Delamaris 
Celje-N. Gorica 
Slovan-Triglav 
Olimp-Kladivar 
Maribor B-Rudar 
Olimpija B-Zelezničar 
Svoboda-Ljubljana 
Sobota-O. Krim

1-2 (0-0) 
3-1 (1-0) 
1-2 (0-1) 
5-1 (2-0) 
5-0 (1-0) 
5-2 (1-2) 
0-0
2-0 (0-0)

3-1 (1-1) 
8-0 (2-0) 
3-1 (2-0) 
0-2 (0-1) 
1-4 (0-2) 
3-1 (2-0) 
3-2 (3-0) 
6-0 (3-0)

J
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1 f ì

i. — 1. Sir Orden 1
2. Sinnai 2

2. — 1. Lohengrin 1
2. Pavone X

2. — 1. Valvoletta 1
2. Nadila 2

4. — 1. Assuero 1
2. Decano 1

5. — 1. Congo 1
2. Lisboa X

6. — L Diomede X
2. Disco 2

CASABLANCA, 26. — Beograjski 
Partizan je v finalu mednarodnega 
turnirja premagal špansko Zarago
zo 4:2. Ker se je tekma končala‘ne
odločno 2:2, so jo morali podaljša
ti. V tem podaljšku so bili Beo
grajčani še dvakrat uspešni.

PRIPRAVE ZA NOGOMETNO PRVENSTVO

8 nolo v Triestine 
šibki Cividalese

Vit štirikrat uspešen
Triestina je imela v nedeljo v Čedadu drugo preizkušnjo. 

Njen nasprotnik je bilo moštvo Cividalese. Tržačani so se po
igravali s šibkim nasprotnikom, kateremu so zadali 8 golov, 
medtem ko je ostala njihova mreža nedotaknjena. Najbolj učin
kovit je bil Vit s štirimi goli, ostali pa so padli po zaslugi 
Frigerija, Rancatija, Porrà in Ri-
sosa.

Čeprav so šli Tržačani z lahko
to do mreže, danes si še ni mo
goče ustvariti verne slike njiho
vih zmožnosti. Cividalese je bila 
namreč prešibka, da b> lahko 
predstavila resen preizkusni ka
men za Triestino.

Tudi ostale enajstorice italijan
ske A in ostalih lig so imele šte; 
vilne predprvenstvene tekme, ki

so dale naslednje izide:
#Bologna-Modena 1-0 (1-0)
Juventus-*Biellese 2-0 (1-0)

ikPotenza-Messina 1-1 (0-0)
Napoli-*Casertana 2-1 (1-1)
Verona-*V. Veneto 1-0 (1-0)
Catania-*Lecco 2-0 (1-0)

*Rimini-Venezia 1-0 (1-0)
Cagliari-* Pistoiese 2-1 (1-0)
Palermo-*Belluno 4-0 (2-0)

JOŽE VER G AN:

OdMAREZIG 
do MADRIDA

49.
«če je potrebno, grem,» sem pristal.
Tedaj me je povabil Fain v svoj urad, mi dal zapečateno 

pismo in naročil, naj ga nesem na glavni odbor socialistične 
stranke za Katalonijo in ga izročim sekretarju.

«Izročiti ga moraš osebno, prav njemu,» mi Je zabičal, 
«čeprav bi moral ostati ves teden v Barceloni!»

Poleg tega mi je naročil še, naj počakam tam na dva 
Albanca, bivša italijanska oficirja, ki sta zbežala in italijanske 
vojske in se želita priključiti našim mednarodnim brigadam.

Nato mi je dal dovolilnico za potovanje in mi stisnil roko.
«Pa dobro opravi!»
čez štiri dni sem se že vrnil z obema Albancema.
Pošta od nas ni odhajala tako redno, kot bi si želeli. 

Lastnega prevoznega sredstva v začetku nismo imeli in zato 
smo bili odvisni od raznih kurirjev na motornih kolesih, od 
baznih avtomobilov ali od tovornjakov, ki so slučajno vozili 
municijo na posamezne odseke fronte. Večkrat je nastal zato 
zastoj

Uvideli smo, da ne more tako naprej, in smo prosili, naj 
nam priskrbijo vsaj kak majhen, zaprt kamionček, da bi pošto

lahko sami raznašali. Januarja 1937 smo tako vozilo tudi res 
dobili.

Prve dni februarja sem odpeljal pošto na vojno okrožje 
pri Kordovi. Na tej fronti niso imeli ne naši ne falangisti 
žičnih ovir. Naš šofer je trdil, da je peljal pošto komaj pred 
nekaj dnevi tja in da prav dobro ve, kako poteka fronta.

Pokrajina je bila enolična, stranska pota blatna, kotanja- 
sta in vsa enaka. Ni čudno, da je šofer zgrešil pot. Nenadoma 
smo se znašli v sovražnikovih linijah. Brž sem zgrabil šoferja 
za roko in zavpil;

«Pierre, kaj pa delaš! Zavozil si med fašiste!»
Za hip je prebledel, nato pa je bliskovito obrnil in pognal 

kamion s polno paro nazaj. Presenečeni fašisti so začeli vpiti 
in streljati za nama. Pet krogel je prevrtalo kamion, vendar 
sva odnesla oba zdravo kožo. Bila pa sva še vedno v precepu. 
Ko so naši slišali, da fašisti streljajo, so začeli takoj živahno 
odgovarjati. Prišla sva v navzkrižni ogenj. Zaman sva mahala 
in dajala znamenje našim, naj nehajo. Naposled sva le srečno 
privozila do njih. Z naperjenimi puškami in brzostrelkami so 
obkolili kamion. Z dvignjenimi rokami sva morala izstopiti, 
gele ko sva jim pokazala dovolilnico in jima pojasnila ne
prijetni pripetljaj, so naju izpustili.

Te pozicije so držali sami gpanci. Na mojo prošnjo so me 
peljali do nekega Dionicia, ki je bil zadolžen za pošto. Njemu 
sem oddal pisma, liste in pakete za naše borce in se vrnil v 
Albaceto.

Kmalu nato sem peljal pošto za internacionalne brigade 
v Madrid. Bilo je marca 1937 po veliki zmagi nad fašisti pri 
Guadalajari. Tu so španski republikanci skupaj z mednarod
nimi brigadami ustavili napad štirih italijanskih in ene špan
ske motorizirane divizije in jih skoraj docela uničili. Ob tej 
veliki zmagi je zajel val navdušenja vso demokratično Španijo. 
Bil je pravi čudež. Brez motoriziranih enot in z razmeroma

slabo oboroženimi borci so se postavili tu po robu taki močno 
motorizirani armadi in jo zdrobili. O tem je na dolgo in široko 
poročalo tudi vse svetovno časopisje.

Ko sem oddal pošto šefu vojne pošte v Madridu polkovni
ku Yuberu, sem se začel pogovarjati z nekaterimi borci, ki 
so sodelovali v bitki pri Guadalajari. Bili so ponosni na svoje 
najboljše brigade kot so Lister, Modesto, Galon in El cam- 
pesino, govorili pa so z navdušenjem tudi o deležu medna
rodnih brigad pri tej zmagi. Prav Garibaldijeva brigada je 
bila tista, ki je udarila prva- na fašistične motorizirane enote. 
Tu se je odlikoval posebno tretji bataljon. Med junaškimi 
borci so imenovali Antona Cetina.

«Kako rad bi mu čestital in stisnil roko!» sem dejal.
«Tretji bataljon Garibaldincev je prav blizu, pri študen

tovskem naselju Casa de Campo,» so mi rekli.

SREČANJE Z ISTRSKIM BORCEM

Sel sem na poyeljstvo 3. bataljona in vprašal po Cetinu. 
Dežurni oficir je bil Roman Marvin. Z Marvinom sva prišla 
skupaj v Španijo in sva se dobro poznala. Prisrčno me je 
pozdravil in me sam peljal k Cetinu.

Tu se ni bojišče pomaknilo ne naprej ne nazaj. Fronta je 
potekala prav tam, kjer sem bil nekqč ranjen. In vendar, 
kakšna razlika! Tedaj smo se borili po hišah in za drevesi, 
zdaj pa so bili tu lepi, globoki strelski jarki z obsežnimi zaklo
nišči in utrjenimi bunkerji. Prav taki, kakršne je zahteval ge
neral Lukacz, komandant 45. divizije. Mednarodne brigade so 

•jih prve začele uporabljati, šele od njih so se jih naučili delati 
tudi Spanci. Stopal sem po jarkih in se čutil varnega, čeprav 
je potekala fronta le pičlih 200 metrov od tod.

«No, kje pa tičiš?» je poklical Cetina Marvin. «Tu sem ti 
pripeljal družbo, da ti ne bo dolgčas.»

Cetin je prišel bliže in me je zagledal.
«O, stara sablja! Torej si se že rešil svojih prask in si se 

vrnil na fronto?»
«Ne, prišel sem ti samo čestitat. Saj si postal že pravi 

junak!»
Marvin je odšel, midva pa sva si segla v roke.
«Tu je kar dolgčas,» je rekel Cetin. «Fronta spi. Mi smo 

zakopani in oni so zakopani. Fašisti imajo Madrid pred nosom 
in stegujejo že jezik po njem, toda če le stopijo iz jarkov, 
jim razbijemo gobce. To dobro vedo, zato rajši mirujejo. Ka
dar jim je le preveč dolgočasno, zaregljajo malce s strojni
cami ali spustijo kako bombo. Mi pa lahko po jarkih mirno 
smrčimo ali kvartarno.»

Peljal me je v bunker. V njem sta bili dve zasilni postelji, 
namesto mize večja deska, na njej pa nekaj časopisov in štiri 
vojaške torbe.

Sedla sva na posteljo in jela kramljati.
Najina pot je potekala vzporedno. Tudi on se je rodil v 

slovenski Istri, postal zgodaj partijec, odšel v Trst, delal ? 
Loydovi ladjedelnici, se udeleževal ilegalnega partijskega dela, 
partijskih konferenc, bil preganjan, zaprt in neprestano zasle
dovan. Kot jaz je tudi on zbežal v Jugoslavijo, okusil zagreb
ške zapore, nato se je ilegalno vkrcal na nemško ladjo in se 
odpeljal v Afriko. V Oranu v Alžiru je delal pri podjetju «Dra- 
gaš». Tu se je seznanil z mnogimi komunisti, in ko je izbruhni
la v Španiji revolucija, jih je odšlo kar 30 hkrati iz Orana v 
Španijo. V Španiji je prišel v brigado Garibaldi, postal , po
močnik komandirja mitraljezcev in doživel švoj ognjeni krst 
pri Majada Quodi.

«In kako si prestal ognjeni krst?» sem se zanimal. 

(Nadaljevanje sledil
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